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میراث دوران احمدی نژاد هنوز پا برجاست

بزرگ ترین وزارتخانه دولت
 با مشکلاتی بزرگ تر از دولت

جبهه پایداری خروج از ائتلاف را تئوریزه می کند

شورش  پایداری ها علیه اصول گراها

به تایلند و مالزی سفر نکنید !

حسینعلی امیری؛

هفته آینده؛ جلسه رای اعتماد وزرای پیشنهادی

آیت الله هاشمی رفسنجانی، با تأکید بر راهنمایی های قرآن و روایات دینی درباره رعایت اعتدال، به بعضی از تندروی ها در 
مقاطع مختلف پس از پیروزی انقلاب، اشاره کرد و گفت: یکی از بدترین نوع تندروی ها، افراط و تفریط های انتخاباتی است و 
متأسفانه کسانی که از دوران مبارزه، انقلاب را قبول نداشتند، در نظامی که همه مسؤولیت ها را براساس قانون اساسی انتخاباتی 

کرده بود، تریبون گرفتند و همان طیف و تفکر، رأی مردم را زینتی خواندند. ..

معاون امور عمرانی استانداری قم:

حق آبه های 
کشاورزان قمی باید 

تامین شود

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انجام 150 هزار 
عملیات پلیسی طی 

شش ماه در قم

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: حق آبه موضوع 
مهمی است که باید بخش کشاورزی قم به آن دست پیدا کند.
محسن بهشتی روز یکشنبه در جلسه حفاظت از منابع 
آب در سالن امام جواد )ع( استانداری قم اظهار داشت: 15 
میلیون متر مکعب آب برای شهرستان گلپایگان رها سازی 
شده، این درحالی است که حق آبه کشاورزان قمی رهاسازی 
نمی شود. وی افزود: باغ های کشاورزی نیاز به آب دارد که 
باید با ارائه راهکاری در این حوزه مشکلات پیگیری شود تا 
کشاورزان به این حق آبه ها دسترسی پیدا کنند. وی با اشاره 
به حق آبه زیست محیطی گفت: برای جلوگیری از ریزگردهای 
استان قم حق آبه زیست محیطی در نظر گرفته شده است 
که باید این امر تحقق پیدا کند. بهشتی ادامه داد: باید جلسه 
های شورای حفاظت از منابع آب با ارائه نظرهای کارشناسی 
به صورت مستمر برگزار شود تا پیگیری ها در سطح کشوری 

صورت بگیرد...

فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به 260 هزار تماس 
مردمی با سامانه 110 در نیمه اول سال جاری، گفت: از این 

تعداد 150 هزار تماس عملیاتی شده است.
سردار کاظم مجتبایی در حاشیه بازدید از یگان فوریت 
های پلیسی 110 قم، با بیان اینکه یگان فوریت های پلیسی 
110 یکی از مهمترین ارکان پلیس قم محسوب می شود، 
اظهارداشت: این یگان برای رسیدگی سریع و به موقع به 
نیازهای پلیسی مردم پیش بینی و راه اندازی شده است. 
وی افزود: خوشبختانه در دو سال گذشته شاهد فعالیت 
های بسیار خوبی از این یگان بودیم به گونه ای که سرعت 
عمل، دقت عمل و همچنین رضایتمندی مردم که از فعالیت 
هایی فوریت های پلیس 110 در ارزیابی های بدست آمده همه 
رضایت بخش بوده است. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره 
به بازدید و بررسی مشکلات یگان فوریت های پلیسی 110 قم، 
ابراز امیدواری کرد: روز به روز برای خدمت به مردم آماده تر و 

در یک طراز بسیار مناسبی ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی تاکید کرد

افراط و تفریط انتخاباتی
بدترین نوع تندروی

راهکار مبارزه با فساد را تمکین به قانون می دانم

باید قوانین فعالیت های رسانه ای اصلاح شود

سایر  با  متفاوت  وزارتخانه ای  پرورش  و  آموزش 
وزارتخانه هاست. این وزارتخانه با 970 هزار پرسنل 40 درصد 

کارکنان دولت را تحت پوشش دارد. 
هر چه تعداد پرسنل یک وزارتخانه بیشتر باشد مشکلات 
آن هم افزون تر است. محمدعلی نجفی تا دقایق 90، ظاهرا 

قرار بود وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش شود اما نامه رسمی 
رییس جمهور به رییس مجلس، مشخص کرد، دکتر فخرالدین 
احمدی دانش آشتیانی برای اخذ رای اعتماد جهت تصدی 
پست وزارت آموزش و پرورش به مجلس شورای اسلامی 

معرفی شده است...

2

روزنامه صبح ایران
رئیس جمهوری گفت: پیروزی برجام تدبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی و نتیجه 

مقاومت 10 تا 12 ساله ملت ایران و سیاست نظام جمهوری اسلامی است.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در سی و دومین سفر استانی 
خود به استان مرکزی در ورزشگاه شهدای پنجم مرداد اراک افزود: برجام؛ پیروزی و 
نتیجه مقاومت 10 - 12 ساله ملت ایران در برابر تحریم های ظالمانه است. وی با بیان اینکه 
باید از فضای بعد از برجام همه استفاده کنند، اظهار کرد: سفرهای خارجی بعد از برجام 
برای رونق اقتصادی کشور است، برای آن است که در آسیا، اروپا، آمریکای لاتین و سراسر 
جهان بتوان رونق تجاری، سرمایه گذاری خارجی در ایران ایجاد شود. رئیس جمهوری 

ادامه داد: چرا باید کشورهای هم سن ایران در منطقه صادراتشان در سال بیش از 
200 میلیارد دلار باشد و صادرات کشور 50 میلیارد دلار باشد؟ حجت الاسلام 

و المسلمین روحانی عنوان کرد: ایران با عظمت، ملت با استعداد و ایران 
امن، همه سرمایه است، آیا ما باید برای گندم، ذرت، برنج و شکر به 

دیگران نیازمند باشیم؟ ایا نباید از فناوری های نوین در بخش صنعتی 
و کشاورزی استفاده کرد. وی عنوان کرد: در بخش صنعت و معدن 

بعد از برجام یک میلیارد و 600 میلیون سرمایه خارجی وارد 
کشور شده است، قراردادها منعقد شده...

 رئیس جمهوری در جمع مردم اراک؛

پیروزی برجام تدبیر رهبر معظم انقلاب است
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نباید مجازات اعدام را
 تخفیف دهیم
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در نظر دارد تعداد 35  واحد از رقبات موقوفات حوزه عملکرد خود را طبق لیست ذیل از طریق مزایده از تاریخ 95/08/03 
لغایت 95/08/18 به اجاره واگذار نماید.

)تاریخ برگزاری جلسه کمیسیون مزایده ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ 95/08/19 می باشد(.

اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان قم

اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه یک قم

 آگهی مزایده  

سخنگوی قوه قضائیه
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زلزله و فساد
»ءأمنتم من فی السماء أن یخسف بکم الارض فاذا هی 
تمور« آیا از آن کس که در آسمان است ایمن شده اید 
که شما را در زمین فرو برد؛ در حالی که زمین می لرزد 

و می تپد؟
حال از آنجائیکه اینجانب فقط در قسمت مهندسی 

زلزله در طول 30 سال گذشته یک تلاش ناچیزی داشته ام و امور معنوی را و ارتباط 
باطن مطالب با ظاهر اوامر را بصورت درست از دیدگاه علوم روحانی و معنوی درک 
نمی کنم، سرآغاز فوق را فقط برای جلب توجه عزیزان آوردم که توجه داشته باشیم که 
از دیدگاه یک نفر محقق که به علوم جدیده وابسته است همواره احتمال ارتباط بین 
زلزله و عوامل بیرونی از جمله »فساد« را در پس ذهن خود می تواند مورد توجه داشته 
باشد، ولیکن با نداشتن بضاعت علمی در زمینه یاد شده مسلماً تنها به یافته های علمی 

جدید بناچار بسنده می کند!
به هر حال یادداشت امروز در امور معنوی نیست بلکه جلوه امور ظاهری بر باطن های 

موجود روابط غیرخطی میان انسان، جامعه و خداوند جل شانه می تواند بشمار آید!
از انقلاب شکوهمند اسلامی ایران حدود 40 سال تقریباً می گذرد و در این سالها 
مسلماً افت و خیزهای زیادی کشور را بصورت مستقیم و غیرمستقیم مورد هجوم قرار 
داده و در میان اینها علما و اندیشمندان همواره طی برنامه های سخنرانی مواردی را 
برای جلوگیری از »فساد« در جامعه مورد بحث و تجزیه و تحلیل قرار داده اند که بسیار 

هم خوب بوده.
ولیکن امروز در جامعه اسلامی کشور، ما شاهد مواردی هستیم که تیتر یادداشت را 
درصورت داشتن یک رابطه غیرخطی ملموس می تواند تحت شعاع قرار داده و مطرح 

نماید!
1- دروغ گویی: این مطالب بصورت گسترده فراتر از گسترده، دامان کلیه آحاد مردم 
را گرفته از مردم عادی تا مسئولین کشوری از کوچک و بزرگ از پیر و جوان، زن و مرد 
همه را شامل شده است، حقیقتاً بیشتر صحبت های ما امروز دروغ است من نمی دانم 
چه اتفاقی رخ داده که این یک امر عادی شده است در جامعه ما! مسلماً جامع شناسان 

پاسخگوی بهتری خواهند بود.
2- رشوه: این نیز یک امر کاملًا پسندیده و مورد وثوق در جامعه تلقی می شود. ممکن 
است اسمش در جاهای مختلف متفاوت باشد مثل رشوه، شیرینی، حق العمل کاری، 
پاداش و ... ولی به هر حال می دانم این امر نیز در علوم فقهی ما بسیار مضمون و ناپسند 

معرفی شده است.
3- حرام و حلال: حقیقاً به ضرس قاطع عرض می کنم، این امر برای خیلی از 
مردم معنی اش عوض شده یا اصلًا نمی  دانند یا اصلًا به نظرشان نیست، می دانم موارد 
زیادی در متون مذهبی ما درباره اثر مال حرام بر اولاد و ... وجود دارد! ولی چرا اینقدر 
بی توجهی ای! حقیقتاً از حد بنده ناچیز بیرون است. من فقط در حد اشاره به آن می توانم 

در رابطه با تیتر یادداشت بصورت فهرست وار به آن اشاره کنم؟
4- حق الناس: بنظرم برای پیچیده شدن حق الناس مسأله خیلی مبهم بیان می شود! 
حق الناس یعنی: حق الناس؛ همین حقوقی که مربوط به شخص دیگری است و این امر 
در متون جدیده و قدیمه بسیار جایگاه ویژه ای دارد و بسادگی نمی توان از آن گذشت و 
هر روز بصورت خاصی آن را تعریف کرد تا پیچیدگی آن موجب اظهارنظرهای متفاوت 

گردد و در این میان مردم بی گناه متضرر شوند.
5- تهمت و افترا: این یک امر بسیار شایع در کشور است امروز هر کس هر چه دلش 
می خواهد می گوید و یا پرونده سازی می کند و با چند نفر رایزنی می کند و یک فرد یا 

افرادی را در جامعه وادار به گوشه نشینی و هزار بدبختی می کند.
6- ترس از خدا و رسول و امام: نمی دانم این امر در کجای معلومات امروزی ما جا 
دارد! آیا واقعاً ما می دانیم خدا حاضر و ناظر است نعوذبالله اصلًا خدایی هست! رسولی 
هست! امامانی هستند! امام ناظر و حاضری هست! قیامتی هست حساب و کتابی است!

فکر می کنم می شود چند بند دیگر هم به این لیست اضافه کرد ولی تصور می کنم 
اگر جامعه برنامه ای برای تدوین و نهادینه کردن این مفاهیم تا به حال داشته که بسیار 

خوب! ولی خوب باید قبول کرد، موفق نبوده!
حال چه می شود طی یک برنامه 2 ساله این موارد و فقط همین موارد در رأس یک 
برنامه جامع در دستور کار دست اندرکاران و علمای کشور قرار بگیرد و با روشن نمودن 
همین چند بند، ببینید چقدر از مشکلات مان حل می شود، ارزیابی بنده ناچیز ولیکن 

یک معلم از نمره مردودی در این وادی خبر می دهد.
امیدوارم از زبان الکن بنده البته در قالب حکیمانه مسؤولین این آگاهی ها بصورت 
جدی مدنظر قرار بگیرد چون ادامه این وضعیت را حقیقتاً جز تاریکی چیز دیگری 
نمی بینم! البته مهندس زلزله را به این کارها چه؟ درد دلی بود بیان شد، البته شاید 
هم اگر رابطه ای بین زلزله و فساد موجود است به این روش بشود تا حدودی از آن 

جلوگیری کرد. انشاء ...

انتظارات مردمی و سازمان اطلاعاتی
حسین بیاتانی

از وظایف تعریف شده سازمان  های اطلاعاتی دنیا در طول تاریخ، ایجاد امنیت پایدار 
و همه جانبه در زندگی مردم است. زندگی بدون امنیت و یا احساس امنیت هرچند از 
نظر سطح رفاه در درجه بالایی باشد نمی تواند انسان را قانع نماید. یکی از خواسته ها و 
انتظارات مردم از دستگاه های اطلاعاتی این است که احساس امنیت را به گونه ای به آنها 
منتقل کنند که وجودشان نمایان نشود و افراد جامعه از نظارت و کنترل آنها مطلع نشوند 
زیرا که وجود شخص یا سازمان اطلاعاتی در زندگی و حس مراقبت دلنشین نیست. 
مردم نه اینکه احساس همرنگی با سازمان های اطلاعاتی ندارند و با ذات و ماهیت آن 
مشکل دارند بلکه، از خصوصیات انسان این است که مشتاقانه دنبال آزادی ست و طالب 
عدم مراقبت در زندگی شخصی و فردیست. از انتظارات مردم این است که در جامعه به 
نحوی امنیت همه جانبه برقرار باشد که زندگی ایشان هم تحت تاثیر آن امن و با ثبات 
شود. برای مثال در یکی از کشورهای اروپایی وقتی یک عامل تروریستی با خودروی 
حمل مواد غذایی به طور جنون آمیز به سمت مردم حمله ور میشود و عده ای را کشته 
و برخی دیگر را زخمی میکند، طبیعی ست که مردم در دیگر نقاط آن شهر یا کشور 
احساس امنیت خود را حتی در زندگی شخصی از دست خواهند داد و خود را در معرض 
اینگونه حملات خواهند دید؛ آیا دستگاه های امنیتی وظیفه ای جز نظارت و تلاش 
برای ایجادفضای امن برای زندگی بدون استرس و تنش برای مردم هر جامعه ای دارند؟

چگونه است که دستگاه اطلاعاتی یک کشور میتواند عامل بمب گذار را به همراه 
خودروی تجهیز شده در منزل شخصی اش و قبل از انجام هرگونه عمل خرابکارانه 
دستگیر کند و سرویس اطلاعاتی دیگر کشور، حتی توان مقابله با حملات تروریستی در 
نقاط مختلف خود مثل تیراندازی و بمب گذاری را بعد از تهدید ندارد؟ ایران کشور امنی 
در طول سال های گذشته بوده، نه اینکه مورد حمله و تهدید قرار نگرفته است؛ بلکه 
می توان ایران را به لحاظ تعداد حملات و تهدیدات امنیتی در صدر کشورهای منطقه یا 
حتی دنیا قرار داد اما عمکرد دستگاه اطلاعاتی ایران به نحوی بوده است که تقریبا هیچ 
یک از این تهدیدات که توسط گروهک های تروریستی و با حمایت کشورهای غربی و 
عربی انجام می پذیرد که تنها بخشی از تهدیدات امنیتی سال های گذشته ایران بوده 
است را به نحوی زیر زره بین داشته و خنثی نماید که تحسین دیگر سرویس های 
اطلاعاتی دنیا را برانگیخته است. حال با توجه به اینگونه اقدامات و پیشگیری ها سطح 
انتظارات مردم از دستگاه اطلاعاتی بالاتر هم رفته است زیرا مردم در ذهن خود اینگونه 
فکر میکنند که شکار عبدالمالک ریگی در آسمان سخت تر است یا شکار راننده خودروی 
حمل مواد غذایی برروی زمین؟ این جوابی جز ریگی ندارد! بله همچین سازمانی که 
با دستگیری ریگی تا سالها به غرب و شرق ثابت کرد که تاب جنگیدین با ایران ندارد 
سطح انتظارات مردم را بالا برد. وجود امنیت و مهمتر از آن احساس امنیت، جز اصلی 
ترین خواسته های مردم از یک دستگاه اطلاعاتی است. مردم کوچه و خیابان، پزشک و 
مهندس، محصل و کارگر، زنان، کودکان و حتی سالخوردگانی که امیدی به زنده بودن 

فردای خود ندارند، امروز را با احساس امنیتش دوست دارند.
حال این سوال پیش خواهد آمد که ایجاد این امنیت با چه هزینه ای باید انجام 
شود؟ به قیمت نظارت مستقیم بر زندگی افراد؟ دوربین های امنیتی در سراسر شهرها؟ 
با دعوتو بازجویی های مکرر؟ خیر در تمامی این سالها ایران اسلامی راهکارهایی جز 
این گونه موارد را برای برقراری امنیت در سرلوحه کار خود قرار داده بود. در تمامی دنیا 
به خصوص کشورهای مدعی امنیت و آزادی مردم در سراسر زندگی خصوصی خود 
ردپایی از نظارت دارند و در طول شبانه روز بارها سایه نگاه همراه با شک و ظن دوربین 
های امنیتی را بر سر خود احساس میکنند. از انتظارات مردم نبود همین نظارت های 
مستمر و همیشگی است، نظارت هایی که حتی تا زیر نظر داشتن روابط خانوادگی افراد 
هم جلو رفته و نتیجه ای جزبی اعتمادی را برای دستگاهای اطلاعاتی دیگر کشورها به 
ارمغان نیاورده است و این بی اعتمادی نتیجه ای جز نا امنی نخواهد داشت. ایران امن 
است چرا که دستگاه اطلاعاتی انتظارات مردم را می داند و مردم هم به آن اعتماد دارند.

از دیگر انتظارات و خواسته های مردم از دستگاه اطلاعاتی این است که رابطه خود را 
با مردم صمیمی و اختیارات و وظایف خود را به طور قابل لمسی برای مردم شرح دهند. 
مردم انتظار دارند بدانند که کجا و چه وقتی باید با آنها ارتباط بگیرند و بدانند که نقش 
آنها چه خواهد بود؟ حوزه وظایف دستگاه های اطلاعاتی از جمله مواردی است که در 
سال های گذشته برای مردم پنهان بوده است که اگر برای آنها بازگو میشد همکاری 
عمیق تری برقرار میشد. مردم باید وظایف و حوزه اختیارات دستگاهای امنیتی را بدانند 
و انتظار دارند که آموزش هایی ببینند که درک آنها را از تهدیدات امنیتی بالا ببرد و این 
امکان را به آنها بدهد که با توجه به اطلاع از وظایت و اختیارات دستگاه امنیتی به آن 

اعتماد و همکاری نمایند.
از دیگر این انتظارت می توان اطلاع رسانی را نام برد. مردمی که به دستگاه اطلاعاتی 
اعتماد داشته و در زمینه های مختلفی با آن همکاری دارند انتظار آن را دارند که دستگاه 
اطلاعاتی هم به آنها اعتماد کرده و در زمان های مشخص گزارشی از فعالیت های خود 

برای اگاه سازی و بالا بردن سطح احساس امنیت ارائه نماید.
فعال رسانه ای

سردار اشتری درقم:

کشورامروز از امنیت کامل برخوردار است
فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران گفت: کشور ما به به کمک خداوند 
متعال، برکت خون شهداء، امام )ره(، رهبر معظم انقلاب و همکاری و هماهنگی سازمان 
ها و نهادهای نظامی و انقلابی، امروز از امنیت کامل برخوردار است و در این امنیت نیروی 

انتظامی نقش اصلی و کلیدی دارد.
سردار حسین اشتری روز یکشنبه در جمع همسران فرماندهان و مسئولان ناجا در 
دوره بصیرت در قم افزود: به تعبیر رهبر معظم انقلاب، امنیت از ارکان اصلی کشور است 
و مهمترین نقش را در این زمینه نیروی انتظامی برعهده دارد. وی با تقدیر از همسران 
فرماندهان و مسئولان نیروی انتظامی، نقش آنها را مهم، موثر و ارزنده توصیف کرد و گفت: 
نقش خانواده در موفقیت فرماندهان بسیار موثر است. وی، آرامش در خانواده را رکن و 
اساس یک مدیریت خوب دانست و افزود: آرامش در خانواده تاثیر مستقیم در عملکرد 
فرماندهان دارد و اگر نقش پشتیبانی کننده و همراهمی و هماهنگی شما نباشد موفقیتی 
در کار نیست، پس فرماندهان هر چه موفقیت دارند، مدیون همکاری شماست. فرمانده 
ناجا گفت: در نظام دینی هم همین نگاه وجود دارد و حضرت اباعبدالله الحسین )ع( نیز با 
خانواده به صحرای کربلا آمدند و شاید علت ماندگار شدن این واقعه جهانی این بوده است 
که همه از ورود تا اسارت و شهادت، با هم بودند. اشتری ابراز داشت: مراقب دشمن باشید، 
دشمن امروز خانواده را هدف گرفته به خصوص خانواده هایی که پاسدار ارزش ها و در خط 
ولایت و رهبری هستند. وی گفت: هر کس عشق به امام و رهبری دارد باید مواظب خود و 
خانواده اش باشد، به خانواده و فرزندان خود بیشتر محبت کنید، چرا که اگر شما این کار را 
انجام ندهید خدای ناکرده، دیگران این کار را انجام می دهند و در روایات و آیات هم داریم 
که بیشتر به خانواده هایتان محبت کنید و این حکمت دارد، باید با عنایت الهی و توسل 
به ائمه و توکل بر خدا بر مشکلات فائق بیاییم. وی خاطرنشان کرد: رفتار، اخلاق و برخورد 
ساده زیستی به خانواده ما آرامش می دهد، به دنبال تجملات رفتن، برکت و آرامش را 
از انسان می گیرد. اشتری در زمینه فرهنگی افزود: 26 دستگاه مسئول هستند اما نیروی 
انتظامی، وظیفه اش را خوب انجام می دهد. جلوی فساد و شبکه هایی که مفسده دارند را 

می گیرد و اگر این زحمات نبود می فهمیدیم چه اتفاقی می افتد.

محمد هاشمی رفسنجانی:

باید ازوعده های غیرعملی نامزدها
جلوگیری شود

پنجم  بند  طبق  گفت:  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس  دفتر  رئیس   
سیاست های کلی انتخابات باید از وعده های غیرعملی و عوام فریبانه برخی نامزدهای 

انتخاباتی جلوگیری کرد.
محمد هاشمی رفسنجانی با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی انتخابات و چگونگی تنظیم 
قانون در ارتباط با فعالیت احزاب در انتخابات ها، اظهار کرد: کشور ما یک کشور حزبی نیست 
و بر مبنای احزاب اداره نمی شود بنابراین ما قانون مدونی برای احزاب به معنای آنچه در 
برخی نظام هایی که کاملا حزبی هستند، نداریم. وی با بیان اینکه امروز ما در کشور بیش 
از 250 حزب ثبت شده داریم، گفت: این تعداد حزب چگونه می خواهند در یک انتخاباتی 
مانند انتخابات ریاست جمهوری که معمولا بین دو تا سه کاندیدا برگزار می شود، قانون مند 
عمل کنند. هاشمی رفسنجانی تاکید کرد: واقعیت میدانی این است که بند مربوط به 
فعالیت های احزاب در سیاست های کلی انتخابات بخصوص در انتخاب رئیس جمهور 
خیلی نمی تواند کاربرد و نقشی داشته باشد. هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه سیاست 
های کلی انتخابات به دو مساله وعده های غیرعملی کاندیداها و جلوگیری از تخریب 
رقبا پرداخته شده است، تاکید کرد: این دو مساله بسیار حائز اهمیت است زیرا اگر این 
سیاست ها بخوبی در قانون لحاظ و سپس بدرستی اجرا شوند، انتخابات ها می تواند مبتنی 
بر اخلاق اسلامی باشند. ادامه داد: یکی دیگر از مسائلی که در انتخابات ها اتفاق افتاده، 
موضوع خرید و فروش رای بوده است؛ یعنی قدرت مالی و مادی برخی افراد در انتخابات 
حاکمیت می کرده است. وی افزود: برخی نامزدها در انتخابات ها هزینه هایی می کردند که 
شفاف نبوده و معلوم نبوده از کجا آمده و چگونه هزینه شده است. این مساله در کشورهای 
دیگر به خرید آراء معروف است؛ بنابراین این اصلی که در سیاست های کلی آمده و 
تاکید شده منابع مالی هزینه کردهای انتخاباتی باید شفاف باشد بسیار اهمیت دارد. هاشمی 
رفسنجانی خاطر نشان کرد: یکی دیگر از بندهای سیاست های کلی انتخابات که مبتنی بر 
وصیت نامه سیاسی امام )ره( بوده و باید مورد توجه باشد، عدم دخالت نیروهای نظامی و 
انتظامی اعم از بسیج، سپاه و ارتش در انتخابات است. رئیس دفتر رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: عدم دخالت نظامی ها در انتخابات علاوه بر اینکه یکی از بندهای 

سیاست های کلی است، درواقع یکی از اصول مصرح انقلاب اسلامی هم بحساب می آید.
وی تصریح کرد: اگر به اصول سیاست های کلی انتخابات توجه و به قانون تبدیل شود 

می تواند تفاوت کیفی را در برگزاری انتخابات ها بوجود بیاورد.

حسینعلی امیری؛

هفته آینده؛ جلسه رای اعتماد وزرای پیشنهادی
معاون رئیس جمهور در امور مجلس گفت: جلسه رای اعتماد به سه وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش، فرهنگ و ارشاد اسلامی و ورزش و جوانان هفته آینده با حضور رئیس 

جمهور برگزار می شود.
حسینعلی امیری اظهارداشت: طبق آئین نامه داخلی مجلس، از زمان اعلام وصول نامه 
رئیس جمهور؛ حداکثر تا یک هفته بعد باید جلسه رای اعتماد نمایندگان به وزرای پیشنهادی 
برگزار شود. وی افزود: وزرای پیشنهادی تا قبل از رای اعتماد در جلساتی با حضور رئیس و 
هیات رئیسه مجلس، کمسیون های تخصصی و فراکسیون های مجلس، برنامه هایشان را 
ارائه می کنند و به پرسش های نمایندگان پاسخ می دهند. معاون رئیس جمهور افزود: در 
جلسه ای که امروز با نمایندگان مجلس داشتم متوجه شدم که فضای عمومی در خانه ملت 
برای رای اعتماد به وزرای پیشنهادی خوب استامیری پیش بینی و ابراز امیدواری کرد: گزینه 
های پیشنهادی رئیس جمهور برای تصدی سه وزارتخانه آموزش و پرورش، فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و ورزش و جوانان با کسب رای بالا اعتماد نمایندگان ملت را جلب کنند. رئیس جمهور 
صبح دیروز در نامه ای رسمی به رئیس مجلس شورای اسلامی آقایان سید رضا صالحی 
امیری، مسعود سلطانی فر و فخرالدین احمدی دانش  آشتیانی را برای تصدی وزارتخانه های 

فرهنگ و ارشاد اسلامی، ورزش و جوانان و آموزش و پرورش معرفی کرد.

محمد حسین مقیمی:

باید با احترام با مردم برخورد کنیم
قائم مقام وزیر کشور تکریم ارباب رجوع را بسیار مهم توصیف کرد و گفت: اجرایی شدن 
تصمیمات دولت در گرو حضور مردم در عرصه های مختلف است و اگر بخواهیم کارها 

درست پیش برود باید با احترام با مردم برخورد کنیم.
محمدحسین مقیمی در دومین نشست مدیران کل و رؤسای مراکز وزارت کشور در 
سالن پیامبر اعظم )ص( برگزار شد، افزود: عمده مأموریت های وزارت کشور از طریق 
هماهنگی با سایر دستگاه ها دنبال می شود و این هماهنگی نقش مهمی در پیشرفت و 
توسعه کشور و پیشبرد اهداف نظام ایفا می کند. قائم مقام وزیر کشور ادامه داد: هر دولتی 
که استانداران وفرمانداران قوی داشته باشد دولت موفقی خواهد بود چرا که کار اجرائی در 
استانها با هماهنگی استانداران و فرماندارانی که ما انتخاب می کنیم پیش می رود و اگر 
این انتخاب درست انجام شود تصمیمات بهتری در استان ها گرفته خواهد شد. مقیمی 
با اشاره به تأکید وزیرکشور بر 5 موضوع مهم برای پیگیری مطلوب وظایف شامل: امنیت، 
مقابله با آسیب های اجتماعی، تقویت اقتصاد و معیشت مردم، تکریم ارباب رجوع و انجام 
مأموریت مهم برگزاری انتخابات سال 96 افزود: یکی از برکات مهم نظام برقراری امنیت 
کامل در کل کشور است که با فعال شدن شورای تأمین استانها حاصل شده است. قائم 
مقام وزیر کشور اظهار داشت: در مباحث اجتماعی نتایج گزارش کامل معاونت اجتماعی 
توانسته، حساسیت هایی را برای مقابله با آسیب های اجتماعی ایجاد کند ومعتقدیم وجود 
آسیب هائی مانند اعتیاد، طلاق و حاشیه نشینی و تبعات ناشی از آن زیبنده نظام نیست. 
مقیمی تصریح کرد: یکی از موضوعات مهم امسال اجرای طرح های اقتصاد مقاومتی به 
عنوان یکی از وظایف اصلی استانداران و فرمانداران در حوزه های مأموریت خود برای تقویت 
اقتصاد ملی و تأمین معیشت مردم است و لازم است همه به معاونت اقتصادی وزارتخانه 
کمک کنیم تا این مأموریت به نحو احسن انجام شود. قائم مقام وزیر کشور در پایان سخنان 
خود برگزاری انتخابات سال 96 ریاست جمهوری و شوراهای شهر و روستاها را یکی از 
مهم ترین مأموریت های وزارت کشور خواند و گفت: با عنایت خداوند و تلاش شخص وزیر 
کشور و همه دست اندرکاران ستاد انتخابات کشور، انتخابات سال گذشته به نحو بسیار 
مطلوبی برگزار شد و باید تلاش کنیم انتخابات سال آینده بهتر از انتخابات قبل انجام شود.

عزت الله ضرغامی:

فعلًا برنامه ای برای کاندیداتوری ندارم
عزت الله ضرعامی فردی است که از او در برخی رسانه ها به عنوان کاندیدای احتمالی 
انتخابات آتی ریاست  جمهوری یاد می شود؛ موضوعی که او با قید »فعلًا« برنامه ای برای 

کاندیداتوری در انتخابات 96 ندارم، اساس  آن را در حد احتمال نگه می دارد.
رئیس اسبق سازمان صداوسیما در گفتگویی اظهارداشت: یکی از تفریحات من این 
است که شب ها شایعات مربوط به خودم را می خوانم و کارهای نکرده خود را محاسبه 
می کنم؛ می گویند ستادهای انتخاباتی من در سراسر کشور تشکیل شده و دفتر مرکزی 
ستاد انتخاباتی من نیز در خیابان جمهوری است؛ می گویند با یک مقام عالی رتبه دیدار 
انتخاباتی داشته ام و هر روز یک حرف و کار جدید درباره خودم می شنوم که خودم از آن 
بی اطلاع هستم. وی در مورد شایعات مرتبط با کاندیداتوری ام در انتخابات بیان کرد: بنده 
هیچ اقدامی برای کاندیداتوری نکرده ام و حتی به خودم اجازه نداده ام که به این موضوع 
فکر کنم. وحدت نیروهای انقلاب مهمترین مسئله امروز کشور است و این اتحاد می تواند 
تمام تهدیدات را به فرصت تبدیل و اهداف انقلاب را با سرعت بیشتری محقق کند. اگر ما 
ضربه ای خورده ایم یا می خوریم متأسفانه ناشی از تفرقه میان نیروهای جریان انقلاب است، 

لذا من امروز احساس وظیفه می کنم که برای تقویت جریان انقلاب تلاش کنم.

سرمقاله

آیت الله هاشمی رفسنجانی، با ارائه 
به  کشور،  سیاسی  فضای  از  تحلیلی 
سیاست های کلی انتخابات و ابلاغ آن 
از سوی مقام معظم رهبری اشاره کرد و 
گفت: اگر رقابت های انتخاباتی سال آینده 
جدّی و برپایه قانون باشد، مردم ایران 
نشان داده اند که به خاطر علاقه به کشور 
و انقلاب، به صحنه می آیند. البته نقش و 
وظیفه رسانه ها برای افزایش آگاهی مردم 

بسیار مهم است.
مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
نظام، صبح دیروز در جلسه پرسش و 
مدیران  قلم،  اصحاب  از  پاسخ جمعی 
سایت ها،  در  رسانه ای  فعالان  و 
خبرگزاری ها و روزنامه ها، در پاسخ سؤالی 
درباره برجام و روند تصویب و اجرای آن، 
گفت: برجام نیاز جامعه جهانی، برای باز 

کردن گره ای بود که چند کشور بزرگ دنیا به ناحق در مسیر 
ملت بزرگ ایران ایجاد کرده بودند و متأسفانه برخی سوء 
مدیریت ها هم در داخل به آن دامن زده بود که با توجه به 
وجود عقلای فکری و سیاسی در مجموعه تصمیم گیری ها 
و اجرا، برجام مسیر خود را می رود، هر چند بعضی ها در 
خارج و داخل از آغاز در مسیر آن مانع تراشی  می کردند 
و هنوز هم به تلاش خود برای ناموفق جلوه دادن آن ادامه 
می دهند. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با تشریح روند تدوین 
از  نگرانی یکی  به  انتخابات، در پاسخ  سیاست های کلی 
اصحاب رسانه در خصوص عدم اجرای آن، گفت: براساس 
قانون و تفویض رهبری، مجمع تشخیص مصلحت نظام، ناظر 
بر حسن اجرای سیاست های کلی است، اما آنچه که در این 
امر مهم است، افکار عمومی و مطالبه آنها برای اجرای کامل 

و صحیح این سیاست هاست.

باید قوانین فعالیت های رسانه ای اصلاح شود
وی برخورد سلیقه ای و جناحی و عدم وجود برنامه جامع 
برای رسانه ها را ضعف جدی در این بخش دانست و با اشاره 
به رشد رسانه های مجازی در کشور، گفت: نظامی که منطق 
و استدلال داشته باشد، از افزایش رسانه های قانونی و آزادی 
بیان و امنیت پس از آن به طور مساوی و عادلانه برای همه 
رسانه ها متعلق به جناح های داخل انقلاب استقبال می کند و 
باید قوانین موجود درباره فعالیت های رسانه ای مطابق شرایط 
زمان اصلاح شود. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در 
خصوص شرایط آغاز به کار دولت یازدهم و برنامه های آینده، 
گفت: مهمترین سرمایه دولت، آگاهی و توجه مردم، حتی در 
دورترین مناطق کشور به مسایل است و امیدواریم در آینده 
دولت بتواند با رفع موانع و دست اندازها برنامه هایی داشته 

باشد که بیشتر به مشکلات مردم رسیدگی کند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، با تأکید بر راهنمایی های قرآن 
و روایات دینی درباره رعایت اعتدال، به بعضی از تندروی ها 
در مقاطع مختلف پس از پیروزی انقلاب، اشاره کرد و گفت: 
یکی از بدترین نوع تندروی ها، افراط و تفریط های انتخاباتی 
است و متأسفانه کسانی که از دوران مبارزه، انقلاب را قبول 
نداشتند، در نظامی که همه مسؤولیت ها را براساس قانون 
اساسی انتخاباتی کرده بود، تریبون گرفتند و همان طیف 
و تفکر، رأی مردم را زینتی خواندند. وی، اصلاح قطعنامه 
598 در سازمان ملل را مکمل پیروزی های نظامی فرزندان 
ایران پس از 8 سال دفاع مقدس دانست و با ارائه تحلیلی از 
برنامه های کشور در دوران سازندگی، گفت: در کنار سیاست 
های داخلی و خارجی دولت دوران سازندگی، با حمایت های 
رهبری، وحدت سیاسی بین مسؤولین عالی رتبه و همراهی 
نهادهای تأثیرگذار مانند صداوسیما با دولت را داشتیم که 
نتیجه آن رونق اقتصاد و کم شدن نرخ بیکاری بود. رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، افزود: اگر عقلانیت و اعتدال 
براساس خواست اکثریت مردم محور برنامه های کشور شود، 
به خاطر نیروی انسانی کارآمد و منابع غنی و آماده شدن 
زیر ساخت ها، می توانیم از مشکلات به ارث رسیده کنونی 

عبور کنیم.

 آیت الله هاشمی رفسنجانی، در پاسخ به سؤالی در 
خصوص نگرانی های بعضی از مراجع در خصوص رشد 
اینترنت و افزایش استفاده جوانان از رسانه های مجازی، 
با  و  تشیّع  مکتب  و  اسلام  براساس حقانیت  اگر  گفت: 
استدلال و عقلانیت به رشد رسانه های مجازی بیندیشیم، 
این رشد را مصداق آن تعبیر حضرت علی )ع( درباره آمدن 
انبیاء به عنوان روشن کردن گنجینه های فکری بشریت 
می دانیم و اتفاقاً باید از آن در جهت معرفی اسلام، تشیّع و 
انقلاب اسلامی همان گونه که مدنظر مراجع بزرگوار است، 

استقبال کنیم.

دموکراسی پایه نظام است
 وی دموکراسی را پایه نظام دانست 
و با اشاره به اصول مربوط به تعدد احزاب 
در قانون اساسی، گفت: تجربه موفق دنیا 
کردن  نهادینه  برای  احزاب  از  استفاده 
که  امام  شاگردان  و  است  دموکراسی 
بودند،  تحزب  فکر  به  مبارزه  زمان  در 
بلافاصله پس از پیروزی انقلاب آن هم 
در اوج شورش ها و تجزیه طلبی ها، حزب 
کردند  تأسیس  را  اسلامی  جمهوری 
آن  در  را  آن  ارزشمند  نقش  تاریخ  و 
مقطع می داند. رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، در پاسخ به سؤال یکی از 
حاضران در خصوص اصلاح اصل 44، به 
روند تصمیم گیری، تصویب و اجرای آن 
در زمان دولت سابق اشاره کرد و گفت: 
با شیوه های همیشگی شعاری، سهام 
عدالت را برای جلوگیری از مصوبه نظام و مطالبه رهبری در 
سیاست ها گنجاندند، در حالی که تجربیات بشری می گوید 
که رقابت عادلانه، باعث رونق ابعاد اقتصادی جامعه می شود 

و آن هم بر پایه تقویت بخش خصوصی است.

راهکار مبارزه با فساد را تمکین به قانون می دانم
آیت الله هاشمی رفسنجانی، در پاسخ به سؤال دیگری در 
خصوص راهکار مبارزه با فساد، گفت: براساس شناختی که 
از زوایای مختلف کشور و تجربیات متعددی که در تقنین، 
اجرا و تدوین سیاست های کلی دارم، راهکار مبارزه با فساد 
را تمکین به قانون می دانم و امیدوارم به تأثیرگذاری واقعی 
مردمی برگردیم. وی تدوین قانون فعالیت های رسانه ای را 
وظیفه نظام دانست و درباره گلایه بعضی از حاضران که به 
رسانه های مستقل و بخش خصوصی توجه نمی شود، گفت: 
اوج مظلومیت این است که به رسانه های این بخش نه تنها 

کمک نمی کنند، بلکه مانع تراشی هم می کنند.

راهکارهای هاشمی برای 
نزدیک شدن به اهداف انقلاب

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در پاسخ یکی از 
حاضران که »چکار کنیم به اهداف انقلاب نزدیک شویم؟«، 
گفت: دوری کردن از دروغ و فریبکاری، همکاری با دنیای 
اسلام، تقویت سیاست خارجی، توجه به تولید، عدم دخالت 
نیروهای نظامی در انتخابات، تقویت معیارهای انتخاباتی، 
افزایش حضور مردم در اقتصاد، استفاده از جوانان و زنان 
تحصیلکرده برای ابعاد مختلف، ورود حوزه های علمیه برای 
نهادینه کردن اخلاقیات اسلامی از مهمترین کارهاست تا 
انقلاب اسلامی که بر پایه عقلانیت و دانش بود، جایگاه ویژه 

ای در جهان پیدا کند. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی تاکید کرد

افراط و تفریط انتخاباتی، بدترین نوع تندروی
اخبــار

و  یکصد  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
سومین نشست خبری خود با خبرنگاران 
در باره مسایل مختلف از جمله صدور حکم 
تعیین تکلیف 24 هزار  سعید مرتضوی، 
سپرده گذار شرکت ثامن، پرونده برادران 
روزچنگ، برخورد شدید با قاچاقچیان مواد 
مخدر و پرونده واگذاری املاک شهرداری به 

افراد سخن گفت.
 حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای روز یکشنبه در یکصد و 
سومین نشست خبری افزود: درخصوص 
شرکت تعاونی اعتبار معروف به ثامن آنچه 
از طرف دادسرا و بانک مرکزی به من اطلاع 
دادند این است که 24 هزار نفر دیگر باید 
تعیین تکلیف شوند که این 24 هزار نفر 
در مقام تعیین تکلیف هستند. به گفته 
وی، افرادی که 200 میلیون تومان سپرده 
گذاری دارند و متقاضی دریافت پول هستند 
از هفدهم مهر ترتیباتی داده شده که 35 
میلیون تومان نقد و بقیه را در مدت 14 
ماه دریافت کنند. اژه ای افزود: افرادی که 
تا سقف 300 میلیون تومان در این شرکت 
 35 مهرماه   27 از  دارند  گذاری  سپرده 
میلیون تومان آن را می توانند نقد و بقیه را 
در مدت 17 ماه دریافت کنند. وی ادامه داد: 
همچنین کسانی که بیش از 300 میلیون 
با  بتوانند  اگر  تومان سپرده گذاری دارند 
کسانی که از این تعاونی تسهیلات گرفتند 

تهاتر کنند این کار را انجام بدهند.
صدور احکام قضایی 
برای برادران روزچنگ

پرونده  خصوص  در  ای  اژه  محسنی 
یدالله  گفت:  ارزی  پرونده  به  معروف 
روزچنگ به جرم اخلال در نظام اقتصادی 
کشور به 20 سال حبس و برگرداندن 181 
میلیارد تومان محکوم شد که این حکم در 
دیوان عالی کشور تائید شد. وی تصریح 
کرد: همچنین لقمان روزچنگ به 20 سال 
تومان  میلیون  برگرداندن 200  و  حبس 
محکوم شد که این حکم نیز در دیوان عالی 
کشور تائید شده است. وی با اشاره به اینکه 
در راستای این پرونده، محمدرضا رشیدی 
معروف به راشد به 12 سال حبس و عودت 
میلیون  و 92  و هشتصد  میلیارد  هشت 
تومان محکوم شده است، گفت: کاظم باغ 
شیرین معروف به باقری به 12 سال حبس 
قانون،  ماده 134  استناد  به  که  محکوم 
10 سال آن اجرا می شود. معاون اول قوه 
قضائیه همچنین به پرونده عنبر روزچنگ 
در این زمینه اشاره کرد و گفت: این فرد 
نیز به 20 سال حبس محکوم شده که در 
یک مورد نیز سه سال زندان دیگر برایش 
تائید شده که 20 سال وی نقض شده اما سه 
سال او تائید شده که پرونده اش دوباره برای 

رسیدگی به دادگاه رفته است.
 پرونده طوسی هنوز مرحله 
رسیدگی نهایی نرسیده است

محسنی اژه ای با اشاره به پرونده آقای 
طوسی که مدت ها توسط رسانه ها و جریان 
اجتماعی  انقلاب و شبکه های  های ضد 
مطرح می شود، گفت: بدون تردید دشمن 
در این پرونده به دنبال کسب منافع و اهداف 
خودش است. وی افزود: در سال های اخیر 
میلیون ها پرونده بررسی کرده ایم، اما ممکن 
است برخی از آنها مسایل اخلاقی باشد، چند 
درصد از این پرونده ها بی بی سی یا دیگر 
رسانه ها مطرح کرده اند، چرا در یک مورد 
این موضوع را دنبال می کنند که البته معلوم 
است دنبال هدفشان هستند. ادامه داد: در 
مورد پرونده طوسی که رسانه ها و جریان 
های ضد انقلاب را در شبکه های اجتماعی 
به تشریح برخی از اتهامات پرداخت و گفت: 
برخی از اتهامات اثبات آنها کار مشکلی است 
چون شاکی دلیل قانع قانع کننده ای برای آن 
ندارد اما با اظهاراتش انتظار دارد که حکمی 
برای آن صادر شود که در این باره قاضی 

اگرعلم پیدا کند می تواند حکم صادر شود. 
وی با بیان این که ممکن است حق با حق 
شاکی باشد ولی اثبات نمی شود، گفت: به 
عنوان نمونه برای یک بازیگر سینما یک فرد 
شاکی موضوع تجاوز به عنف را مطرح کرد 
که ثابت نشد اما در حدی ارتباط غیر شرعی 
داشت که 99 ضربه شلاق برای وی صادر 
شد که شاکی در این زمینه قانع نشد. وی 
ادامه داد: در پاره ای از موارد قانونی و شرعی 
این نیز امکان ریز شدن و تحقیق جزیی 
شدن نیست که شرع و قانون در این زمینه 
جلوگیری کرده است که در برخی از اتهامات 
منافی عفت حتی ضابط مانند ناجا و دادسرا 
حق ورود ندارند و این پرونده باید مستقما به 
دادگاه برود و این هم یک محدودیت شرعی 
و قانونی است. سخنگوی دستگاه قضا افزود: 
در قانون اساسی اصل بر علنی بودن دادگاه 
است و چه در قوانین عادی، از جمله مواردی 
که باید دادگاه غیر علنی باشد مسائل خلاف 
عفت عمومی است چرا که خیلی از اوقات این 
مسایل بیش از این که به ضرر متهم باشد به 
ضرر شاکی است. وی خاطر نشان کرد: هیچ 
کس مجاز نیست جایی که حکم صادر شده 
و یا صادر نشده مسایلی را مطرح کند که در 
این گونه موارد حتی بعد از صدور حکم قطعی 
نیز نباید حکم شاکی افشا شود. محسنی اژه 
ای در خصوص پرونده طوسی گفت: در این 
زمینه کسی شکایت کرده اما هنوز مرحله 
رسیدگی به نهایت نرسیده است، البته ظاهرا 

سه تا چهار تا شاکی دارد.
بازداشت 8 نفر در پرونده صندوق 
ذخیره فرهنگیان و بانک سرمایه

محسنی همچنین در خصوص پرونده 
قضایی صندوق ذخیره فرهنگیان و بانک 
سرمایه گفت: تاکنون 8 نفر در این خصوص 
بازداشت شده اند و پرونده در حال رسیدگی 
است. وی ادامه داد: تحقیقات مرتبط با این 
پرونده همچنان ادامه دارد و ممکن است 
برخی از افراد بازداشت شده تا زمان رسیدگی 
نهایی با قرار آزاد شوند و حتی ممکن است 
برخی دیگر نیز تحت تعقیب قرار گیرند. 
محسنی اژه ای در ادامه این نشست با اشاره 
به کشف بیش از ده تن مواد مخدر در 31 
استان کشور، براساس اطلاعات دادستان ها 
گفت: این میزان مواد مخدر شامل 9 تن 
تریاک، 491 کیلوگرم هروئین و بقیه مواد 
مخدر بوده است. وی اظهار داشت: براساس 
نظر کارشناسان چند برابر این مواد مخدر نیز 
وجود دارد که ما فقط این میزان آن را کشف 
می کنیم و مردم باید توجه داشته باشند 
که این میزان مواد توزیعی گرفتاری های 
متعددی برای خانواده ها ایجاد می کند. 
سخنگوی دستگاه قضا خاطر نشان کرد: 
کسانی که می گویند مجازات سنگین باید 
از سر قاچاقچیان برداشته شود معلوم نیست 
چه استدلالی در این زمینه دارند؛ البته ما 
بارها گفته ایم که معتقد نیستیم همه مواد 
مخدری ها باید اعدام شوند. وی با بیان اینکه 
کسانی که می گویند اعدام جواب نداده با 
می  را  مسئله  این  منطقی  استدلال  چه 
گویند، گفت: اگر اعدام نبود از این وضعیت 
بدتر بودیم، البته یکی از راهکارهای مبارزه 
اعدام است و ما توقع نداریم که همه آثار را با 

اعدام مشاهده کنیم.
پرونده واگذاری املاک شهرداری 

در مرحله مقدماتی
 سخنگوی دستگاه قضا درادامه گفت: 
در  بازرسی کل کشور  سازمان  تحقیقات 
پرونده واگذاری املاک شهرداری تهران به 
برخی افراد، در مرحله مقدماتی است که این 
مرحله به علت مقدماتی بودنش محرمانه 
رئیس  جمله  از  افرادی  افزود:  وی  است. 
شورای شهر از سایت معمار نیوز به خاطر 
افشای برخی مطالب در این موضوع شکایت 
کردند که از این حیث با توجه به این که 
سازمان بازرسی این مساله را محرمانه اعلام 

کرده بود، افشای آن توسط سایت نامبرده 
قرار  تعقیب  تحت  و  شد  محسوب  جرم 
گرفت. وی ادامه داد: در این مورد یک مساله 
دیگر مطرح شد و شهردار تهران درخواست 
رسیدگی به حواشی این پرونده توسط قوه 
قضائیه را ارائه کرد همچنین ریاست شورای 
شهر تهران همین درخواست را داشت و 
رئیس قوه قضائیه از دادستان کل کشور 
خواست این مساله را بررسی کندوی گفت: 
این پرونده در دست بررسی است و شاید در 
ظرف 10 روز گزارش توسط دادستان ارائه 
شود و این در صورتی است که سایت معمار 
نیوز 2 پرونده دیگر دارد یکی در مورد شاکی 
خصوصی که برای آن قرار وثیقه صادر شده 
و موضوع دیگری است که برای آن هم قرار 

بازداشت موقت صادر شده است.
نامه نمایندگان مجلس 

در مورد حکم نرگس محمدی
نامه  مورد  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در مورد 
درخواست آنها برای در نظر گرفتن رافت 
محمدی  نرگس  حکم  مورد  در  اسلامی 
گفت: اولا ماده 477 تنها در جایی که برای 
رئیس قوه قضائیه احراز شود که خلاف بین 
شرع شده باشد می تواند درخواست تجدید 
نظر کند و بحث دیگر در مورد رعایت رافت 
اسلامی در حکمی که قطعی شده باشد، قابل 
اجرا نیست. وی ادامه داد: نگاه رافت اسلامی 
در مواردی است که حکم قطعی نشده و 
مجرم درصدد جبران آن باشد که دادگاه می 
تواند آن را لحاظ کند و در مواردی هم شاهد 
بودیم که دادگاه تجدید نظر با این نگاه تخفیف 

های زیادی را در نظر گرفته است. 
حکم مرتضوی به زودی صادر می شود

محسنی اژه ای در مورد دادگاه سعید 
مرتضوی هم گفت: مراحل دادگاه به پایان 
رسیده و لوایح هم رد و بدل شده و به زودی 

حکم صادر می شود.
آزادی رحیمی معاون اول 

رئیس جمهوری صحت ندارد
وی در پاسخ به این سئوال که وکیل 
رحیمی معاون اول رئیس جمهوری سابق 
می  آزاد  بزودی  وی  که  است  کرده  ادعا 
شود، گفت: در این مورد چیزی نشنیده 
ام و حکم وی قطعی است و برای آزادی 
باید پرونده در مرحله تجدید نظر قرار گیرد 
و یا شامل آزادی مشروط شود و یا مورد 
عفو قرار گیرد که هیچکدام از این مسایل 
نیافتاده است. وی در  اتفاق  در مورد وی 
مورد حواشی مرخصی های رحیمی هم 
گفت: قانون در مورد دادن مرخصی به افراد 
هیچ الزامی ندارد ولی با توجه به شرایط 
بوجود آمده برای برخی از افراد مانند فوت 
بستگان و بیماری و ازدواج فرزندان، قانون 
این اجازه را می دهد که زندانی به مرخصی 
برود. وی در مورد بازداشت یکی از قضات 
مشهور گفت: این خبر کاملا کذب است و 
این فرد مشغول فعالیت است.  سخنگوی 
قوه قضائیه در باره اظهارات 7 فعال سیاسی 
اصلاح طلب که ادعا کرده اند پرونده را برای 
مطالعه در اختیار آنها نگذاشته اند، گفت: اولا 
تمام پرونده در اختیار متهم قرار نمی گیرد 
و متهم تنها می تواند اوراقی که مربوط به 
بازجویی خودش می باشد را مطالبه کند، 
ولی پرونده در اختیار وکیل متهم قرار می 
گیرد و در مورد پرونده های امنیتی طبق 
قانون مجلس شورای اسلامی، صلاحیت 
وکیل باید توسط ریاست قوه قضائیه تایید 
شده باشد.  محسنی اژه ای در مورد پرونده 
هما هودفر گفت: پرونده وی هنوز باز است 
و اگر مراجعه نکند ترتیبات بعدی را انجام 
می دهیم. وی در این مورد که برخی بعد 
از آزادی از زندان به برخی مراجع در داخل 
یا خارج شکایت می کنند، گفت: این حق 
برای افراد وجود دارد که اگر اعتراض آنها 
وارد باشد باید مورد رسیدگی قرار گیرد، اما 

اگر مراجعی مانند سردمداران کشور آمریکا 
بخواهند به صورت ناجوانمردانه موضوع را 

بررسی کنند، موضوع دیگری است. 
محسنی اژه ای در مورد آخرین وضعیت 
حقوق های نجومی گفت: دولت در این مساله 
لیستی را اعلام نکرده و در مواردی افراد را 
برکنار و یا جابه جا کرده است که در رسانه 
ها هم به آن پرداخته شده است. وی اظهار 
کرد: متاسفانه قوه قضائیه در این مورد کار 
شایسته ای انجام نداده است و هنوز مواردی 
که سازمان بازرسی کل کشور به آن رسیده 
است، راستی آزمایی نشده است. وی ادامه 
داد: مثلا در این مورد که افراد حقوقی را که 
دریافت کرده اند از یک مجموعه بوده و یا از 
مجموعه های دیگر هم حقوق دریافت کرده 
اند مشخص نشده است و در این مورد هنوز 
حکمی صادر نشده است ولی مساله ای که 
مسلم است این است که اگر حقوقی برخلاف 
قانون دریافت کرده باشند باید برگردانده شود.

پرونده زنجانی در دیوان عالی 
در حال رسیدگی است

 محسنی اژه ای در مورد پرونده بانک 
شده  توقیف  اموال  از  برخی  گفت:  ملت 
و 16 نفر در این پرونده ممنوع الخروج و 
برخی بازداشت شده و کیفرخواست صادر 
شده است. وی در مورد پرونده بابک زنجانی 
گفت: پرونده در دیوان عالی کشور در حال 
رسیدگی است و دیوان هنوز نظری نداده 
است. سخنگوی قوه قضائیه در مورد اعلام 
اسامی متخلفین مالی بالای 100 میلیون 
قطعی شود  آنها  احکام  اگر  تومان گفت: 
اعلام می کنیم مثل برادران روز چنگ که 
امروز اعلام شد. وی در مورد پرونده بورسیه 
های وزارت علوم هم گفت: پرونده به لحاظ 
قضایی بسته نشده و ادامه دارد. وی در مورد 
قیمت گذاری برخی اموال از جمله املاک 
مربوط به شهرداری تهران گفت: باید مبنای 
کارشناسی ها مشخص شود و نباید شاهد 
اختلاف فاحش این قیمت گذاری ها باشیم. 
وی در مورد پرونده زاغری هم گفت: در این 
مورد خبری ندارم و در برخی از پرونده ها که 
مساله سلب حیات مطرح می شود گرفتن 
وکیل الزامی است و دادگاه بدون وکیل نمی 

تواند به آن رسیدگی کند.
رعایت مکانیزم قانونی در خصوص 

پرونده سیامک نمازی
معاون اول قوه قضائیه در ادامه گفت: 
اگر دادستان در مورد اعلام اسامی متهمانی 
مثل سیامک نمازی که اگر حکم آنها قطعی 
نشده، مکانیزم قانونی را رعایت نکرده باشد 
خلاف کرده است. وی در مورد شرکت هایی 
که این افراد در آنها فعالیت می کردند، گفت: 
اگر متهم در یک مجموعه کار کند و خلافی 
انجام دهد و جرم وی با سایر همکارانش در 
آن شرکت ارتباطی نداشته باشد، بالطبع تنها 

با فرد خاطی برخورد خواهد شد.
دولت به جد به دنبال مبارره با قاچاق 

کالا و ارز است
سخنگوی قوه قضائیه در ادامه در باره 
مبارزه با قاچاق کالا گفت: مساله قاچاق ارز 
و کالا در شرایط کنونی جامعه به عنوان یک 
فساد بزرگ مطرح است و این مساله هم 
در فعالیت سالم اقتصادی دیگران و هم در 

تولیدات داخلی ما تاثیر منفی دارد. 
وی با اشاره به بدعهدی های آمریکا پس 
از برجام اظهار کرد: دولت هم به جد به دنبال 
آن است که برای برطرف کردن مشکلاتی از 
قبیل اشتغال و خروج از رکود، مبارزه جدی 
با قاچاق کالا و ارز داشته باشد چرا که اگر 
بخواهیم از رکود اقتصادی خارج شویم باید با 
هر نوع فسادی از جمله قاچاق مبارزه کنیم. 
قوه  بسیج،  تعزیرات،  سازمان  گفت:  وی 
قضائیه و سایر دستگاه ها بخصوص نیروی 
انتظامی در ماه های اخیر در امر مبارزه با 
قاچاق کالا بسیار جدی و پرتلاش ظاهر 

شده است.

سخنگوی قوه قضائیه خبرداد

نباید مجازات اعدام را تخفیف دهیم

فریبرز ناطقی الهی

یادداشت



3 اقتصادی

رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای خبراد

قیمتبلیتاتوبوسدراربعیندوبرابرمیشود
معاون وزیر راه با بیان اینکه 5هزار دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران اربعین در نظر 
گرفته شده، گفت: قیمت های بلیت اتوبوس برای این ایام حداکثر 2 برابر خواهد شد که 

بدلیل تردد یک سر خالی است. 

داوود کشاورزیان در نشست خبری با خبرنگاران،  درباره جابجایی زائران اربعین اظهار 
داشت: رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، رئیس کمیته حمل و نقل و مصرف 
سوخت در ستاد اربعین است که ارگان هایی نظیر سپاه پاسداران، شهرداری، شرکت نفت 

و نیروی انتظامی نمایندگانی در این کمیته دارند.
وی با بیان اینکه امسال برای ایام اربعین هیچ مشکلی در حوزه تامین سوخت نخواهیم 
داشت، گفت: 5 هزار دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران اربعین در نظر گرفته شده 
است.  یکی از وظایف ذاتی ما نگهداری و بهسازی راه ها است که در این راستا نگهداری و 
بهسازی مسیرهای منتهی به مرزهای مهران و شلمچه را در دستور کار قرار دادیم تا برای 

این ایام آماده شوند.
او اظهار کرد: به زودی سالن مسافری پایانه مرزی شلمچه با حضور وزیر راه و شهرسازی 
تا قبل از ایام اربعین به بهره برداری می رسد و ضمن آنکه گیت های مورد نیاز در پایانه های 

مرزی برای عبور زائران افزایش می یابد.
به گفته کشاورزیان، در مرز مهران روزانه حداکثر 15 هزار نفر مسافر می توانند تردد 
کنند اما در ایام اربعین این رقم به روزانه 250 هزار نفر می رسد و با این حجم افزایش 
تقاضا نمی توان هیچ شرایط خدمات رسانی مطلوبی را فراهم کرد.  با آنکه 96 گیت عبور 
در مرز مهران تامین شده است اما زائران انتظار خدمات مطلوب نداشته باشند و خدمات 
آنجا حداقلی است و قطعا مناسب نخواهد بود زیرا هر چه از زائران درخواست می کنیم که 
از مرزهای دیگر برای اربعین تردد کنند گرایش به مرز مهران به دلیل نزدیکی مسیر زیاد 
است.  سال گذشته 62 درصد زائران از پایانه مهران و 38 درصد از پایانه شلمچه و چزابه 
در بخش جاده ای استفاده کردند.این مقام مسئول درباره قیمت های بلیت اتوبوس برای ایام 
اربعین گفت: طی توافق با انجمن تعاونی شرکت های مسافری قیمت های بلیت اتوبوس 
برای این ایام حداکثر 2 برابر خواهد شد و این به دلیل ترددهای یک سر خالی است.وی در 
مورد احتمال افزایش قیمت بیش از نرخ های تعیین شده گفت: ممکن است واسطه هایی 
در این میان پیدا شوند و قصد سوء استفاده داشته باشند اما ما تلاش کرده ایم زائران بین 
هر سه مرز توزیع شوند و برخی از مرز شلمچه، برخی چزابه، برخی مهران اعزام شده و 
برگردند اما پیش بینی می کنیم زائران این تقسیم بندی را رعایت نکنند.به گفته معاون وزیر 
راه و شهرسازی،  امسال 5 هزار دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران در نظر گرفته شده 
که 3 هزار دستگاه آن در مسیر مهران و 2 هزار دستگاه اتوبوس به دو پایانه دیگر می رود.

برندسازی شرکتهای حمل و نقل 
این مقام مسئول گفت: 11 سال است که سازمان راهداری در حال نصب دوربین های 
نظارت تصویری و ثبت سرعت است و در این مدت حدود 400 دوربین  ثبت تخلف سرعت 

نصب شده که به دلیل اختلاف با پلیس فعالیت نمی کردند.
وی ادامه داد: از این پس در جاده ها با شکل های مختلف دوربین ها مواجه نمی شوید و 
همه دوربین ها یکنواخت می شوند. کشاورزیا ن ضمن اشاره به خرید ماشین آلات راهداری 
بیان کرد: باید از فرصت های سرمایه گذاری استفاده کرده و برای کشور تولید ثروت کرد، به 
عنوان نمونه در خرید ماشین آلات باید مشخصات دستگاه های مدرن را مدنظر قراردهیم تا 

شرکت ها بتوانند چنین دستگاه هایی را در اختیار سازمان راهداری قرار دهند.
وی با بیان این که در کشور 2600 شرکت حمل ونقل مسافری وجود دارد، افزود: برخی 
شرکت های ثبت شده صوری هستند و اتوبوسی در اختیار ندارند اما برخی از این شرکت ها 
روزانه به 6 یا 7 مسیرسرویس دهی می کنند که البته هر بار با یک نام فعالیت می کنند که 

با اصلاح آیین نامه جدید دیگر نیازی به ارائه اتوبوس برای تاسیس شعبه نیست.
رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای ادامه داد: باید شرکت های حمل ونقل 
مسافری به 20 تا 30 شرکت کاهش یابد ضمن اینکه در این بخش باید برندسازی انجام 
شود تا سرمایه گذاری ها در این حوزه آسانتر جذب شود و شرکت های مسافری در قالب 
برندهای مسافربری ساماندهی می شود.معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: سیاست گذاری 
سازمان راهداری هم بر این است که به سمت ایجاد ثروت از طریق برندسازی حرکت کند.

نگهداری راه ها با تعیین عوارض بر سوخت
به گفته رئیس سازمان راهداری، سالانه حدود 7 هزار میلیارد تومان برای نگهداری راه ها 
نیاز داریم که بهترین روش هم برای نگهداری حدود 210 هزار کیلومتر انواع راه در کشور، 
وضع عوارض بر سوخت است. کشاورزیان بیان کرد: بهترین منبع برای برای نگهداری 
راه ها وضع عوارض بر سوخت است، اگر بتوانیم مقداری برای نگهداری راه ها عوارض وضع 
کنیم،  هزینه کمتری به مردم و خودروها تحمیل می شود علاوه براینکه پروژه های راهداری 
مختص یک بخش نیست و بسیار زودبازده است.وی ادامه داد: بر اساس مصوبه مجلس 
شورای اسلامی درباره خدمات دولتی باید 20 درصد عوارض بر گازوئیل وضع شود که  10 
درصد آن برای سازمان راهداری و 10 درصد دیگر برای راه آهن است اما در سال گذشته و 
همچنین سالجاری این عوارض عملیاتی نشده است.رئیس سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای ادامه داد: پیمانکاران دیگر توان انجام کار به صورت نسیه را ندارند و اگر لیتری 
100 تومان برای بنزین و گازوئیل عوارض وضع کنیم می توانیم از این محل 5000 میلیارد 

تومان برای نگهداری راه ها منابع پایدار تامین کنیم.

رئیس کل بانک مرکزی: 

امضا و تعهد محرمانه ای به اف.ای.تی.اف نداده ایم

رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه وزیر اقتصاد ایران هیچ 
تعهد محرمانه ای به گروه ویژه اقدام مالی )اف.ای.تی.اف( نداده است؛ 
تصریح کرد: امضای طیب نیا براساس مصوبه شورای عالی پولشویی 

بوده است. 
گروه ویژه اقدام مالی )اف.ای.تی.اف( یک نهاد بین الدولی در زمینه 
مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم است که استانداردها و 
توصیه هایی را برای شفافیت عملکرد بانکی با هدف تامین سلامت 

نظام مالی جهان تدوین می کند.
این گروه تلاش می کند اجرای این استانداردها در کشورها را 
افزایش دهد و همکاری بین المللی را برای مبارزه با سوءاستفاده از 
بنگاه های اقتصادی و نظام مالی و ارتکاب جرایم یادشده تشویق کند.

ایران به همراه کره شمالی تا تیرماه امسال در فهرست سیاه این نهاد 
قرار داشت، اما با پیگیری های به عمل آمده به مدت یک سال حضور 
ایران در فهرست سیاه این نهاد یعنی کشورهایی که لازم است علیه 
آنها اقدام های متقابل اتخاذ شود، تعلیق شد.این نهاد برای حذف 
کامل نام ایران از فهرست کشورهای غیرهمکار، فرصت 18 ماهه به 
ایران داده است تا با عمل به بخشی از توصیه های آن، راه را برای نفوذ 
پولشویی و تامین مالی تروریسم سد کند.البته ایران از دهه هشتاد 
خورشیدی باهدف مبارزه با فساد و جرایم سازمان یافته، قانون مبارزه 
با پولشویی را تدوین و به تصویب مجلس رساند ضمن آنکه قانون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم نیز اواخر پارسال به تصویب مجلس و 

تایید شورای نگهبان رسید و دو گام اساسی برای بهبود جایگاه ایران 
در این نهاد بین الدولی برداشته شد.

ولی الله سیف در گفت وگو با ایرنا با تشریح دیدگاه بانک مرکزی 
به عنوان نهاد ناظر بر شبکه بانکی کشور درباره همکاری ایران با 
گروه ویژه اقدام مالی و در پاسخ به این پرسش که گفته شده وزیر 
اقتصاد محرمانه به اف.ای.تی.اف تعهد داده و امضا کرده است، تصریح 
کرد: گفت: اولا امضای آن وزیر، محرمانه نبوده ، مصوبه شورای عالی 
پولشویی را داشته و همچنین تعهدی نبوده است.رئیس کل بانک 
مرکزی اظهار داشت: »مهم این است که بخواهیم تعهدی و اطلاعاتی 
از نظام بانکی و کشورمان بدهیم که چنین چیزی مطلقا وجود ندارد؛ 
ما در همکاری های بین المللی مان، ارتباطاتی داریم؛ برای برخورداری 
از امکانات این ارتباطات باید استانداردهایی را بپذیریم؛ هرچه حد 
هست در این حد است و چیزی بیش از این نیست.«سیف افزود: 
»آنچه پیش خواهد رفت با پشتوانه تصمیم گیری در داخل و توسط 
نهادهای مسئول خواهد بود. همچنین اگر مقررات و ضوابطی وضع 
شود، منوط به ارائه پیشنهاد به مجلس شورای اسلامی است. هیچ 
کس نمی تواند تعهدی خارج از این روال را بپذیرد.«وی در پاسخ به 
این پرسش که آیا قبول شرایط اف.ای.تی.اف نیازمند مصوبه مجلس 
شورای اسلامی است، گفت: اگر زمانی، انجام یک همکاری به مصوبه 
مجلس نیاز داشته باشد به طور معمول لایحه آن باید به مجلس برود. 
هیچ کس از قبل، تعهدی نداده و نمی تواند تعهد بدهد.رئیس کل 

بانک مرکزی درباره روند اقدامات انجام شده در این باره، گفت: »بحث 
ها در روال مناسب و مشخصی قرار گرفته است. برای ایجاد مکانیزم 
مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم، خودمان ضوابطی را در بانک 
هایمان برای جلوگیری از این نوع سوءجریانات ایجاد می کنیم.«سیف 
افزود: »اگر اف.ای.تی.اف متوجه اقدامات ما شد و آن را پذیرفت، ما را 
از فهرست کشورهای غیرهمکار خارج می کند وگرنه مهم نیست؛ اما 
ترجیح می دهیم برای برقراری رابطه بانکی بین المللی، استانداردهایی 
که اجرا می کنیم، به دنیا اطمینان دهد نظام بانکی ایران از ضوابط 

برخوردار است.
شاید مهلت 18 ماهه اف.ای.تی.اف تمدید شود

وی درباره مهلت 18 ماهه گروه ویژه اقدام مالی برای اصلاحات 
بانکی گفت: ما کار خود را انجام می دهیم. در گذشته که مذاکره 
ای نبود، قانون مبارزه با پولشویی و قانون ضد تامین مالی تروریسم 
تصویب شد.رئیس کل بانک مرکزی این دو قانون را »مبنای اقدامات 
بعدی ایران« عنوان کرد و گفت: »کار جلو می رود؛ اگر در 18 ماهی 
که آنها اعلام کرده اند به نتیجه نرسید به احتمال زیاد تمدید می 
کنند.«سیف خاطرنشان ساخت: ما کار خود را دنبال می کنیم؛ مهم 
این است که نظام بانکی به روش هایی برای جلوگیری از عملیات 

تروریستی مجهز باشد.
تشخیص گروه های تروریستی

وی در پاسخ به این پرسش که »یکی از بحث ها در این زمینه 
تشخیص گروه های تروریستی است که ممکن است معیارهای ایران 
با اف.ای.تی.اف متفاوت باشد«، گفت: هرگونه تصمیم و تشخیص 
مربوط به خود ایران است. اف.ای.تی.اف اسمی از گروهی ندارد و فقط 
بر مکانیزم تاکید دارد.رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: ما در ارتباط 
با گروه های تروریستی بین المللی ضوابطی داریم که باید حتما به 
تصویب نهادهای مسئول و ذیربط برسد. در صورتی که چنین مصوبه 
ای از یکی از نهادهای مربوطه باشد می تواند در نظام بانکی کشور اجرا 
شود.سیف گفت: ممکن است مواردی وجود داشته باشد و ما در عین 
برخورداری از این ضوابط تصمیم به همکاری با بعضی کشورها داشته 
باشیم. در آن صورت بعد از تصمیم خود، همکاری هایی را در تبادل 

اطلاعات انجام می دهیم.
وی تاکید کرد، در برخوداری از امکانات و مکانیزم مبارزه با پولشویی 

و ضد تامین مالی تروریسم نیز همین شیوه عمل خواهد شد.
اصلاحات نظام بانکی

رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به این پرسش که »آیا اصلاحات 
نظام بانکی ایران در ارتباط با شرایط جدید بین المللی و اف.ای.تی.اف 
است«، گفت: مجهز شدن نظام بانکی ما برای جلوگیری از مبادلات 
نشات گرفته از عملیات سوء، نقطه قوتی خواهد بود که نظام بانکی 
ما می تواند با برخورداری از آن کیفیت کار را ارتقا دهد.وی شروط 
اف.ای.تی.اف را بخشی از استانداردهای بانکی عنوان کرد و گفت: این 
جزئی از استانداردهای عملیات بانکی است اما همه مطلب نیست؛ 

استانداردهای دیگری نیز وجود دارد.
های  »روش  ریسک«،  »شناسایی   ، بانکی«  »عملیات  سیف، 
حسابداری« و »گزارشگری مالی« را از جمله این مباحث بیان کرد و 
گفت: مجموعه این ها می تواند موجب ارتقای نظام بانکی کشور شود.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: اضافه بر همه این موارد، ساختار 
واقعی نظام بانکی نیز باید تقویت شود. یکی از بحث های بسیار جدی 
ما افزایش سرمایه بانک هاست که بتواند نرخ کفایت سرمایه را در 

حداقل هایی نگه دارد که اکنون از آن حد پایین تر است.
 تبدیل پول کره جنوبی به یورو و ارزهای دیگر

رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به پرسشی درباره حل مساله 
تبدیل پول )وون( کره جنوبی به یورو و ارزهای دیگر گفت: هنوز 
این مساله به طور کامل حل نشده است؛ قرار بود از طریق یکی از 
کشورهای اروپایی این کار انجام شود که اکنون متوقف است؛ در حال 
پیگیری هستیم. البته زمینه های مثبتی ایجاد شده اما هنوز کامل، 

قطعی و نهایی نیست.
وی با بیان اینکه در معاملات با شرق آسیا مشکل دلار نداریم، افزود: 
البته در تبدیل ارزی، مشکلات و سختی هایی وجود دارد اما اکنون 
»ین« ژاپن را راحت تبدیل می کنیم. سیف افزود: مهم اینکه منابع 
حاصل از صادرات نفت، به چه ارزی باشد و برای واردات به چه ارزی 
نیاز داشته باشیم؛ معمولا واردات ما به یوروست؛ بنابراین کشورهای 
خریدار نفت ما ارز خود را به یورو تبدیل کرده و به ما می دهند.رئیس 
کل بانک مرکزی اضافه کرد: تنها جایی که مشکل داشت کره جنوبی 
است که نتوانسته این تبادلات را راحت انجام دهد اما درباره هند، ژاپن 
و چین راحت انجام می شود؛ در مورد چین تبدیل به یورو می شود اما 

برای انتقا از چین مشکلاتی وجود دارد که در حال پیگیری هستیم.
شیوه ارائه خدمات به اشخاص ایرانی تحت تحریم

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه در پاسخ به پرسشی درباره شبهه 
ایرانی گفت:  تحریم قرارگاه خاتم الانبیاء)ص( توسط بانک های 
»بعضی مواقع اطلاعات ناقص از یک مطلب کامل باعث شبهه می 
شود اما شبهه برطرف شد و بانک های مربوطه نیز اعلام کرد چنین 

چیزی نبوده است.«
وی خاطرنشان ساخت: در سند برجام دستاوردهای فراتر از رفع 
تحریم های هسته ای حاصل شده است که یکی از بحث ها همین 
استممکن است نهادها، اشخاص حقیقی یا حقوقی از کشور ما جزو 
تحریم های آمریکا باشند اما در سند برجام، پیش بینی شده است 
نظام بانکی ما هیچ محدودیتی در کار کردن با آنها ندارد.سیف تاکید 
کرد: با این حال بانک های ما نمی توانند برای ارائه خدمات به این 
اشخاص از شبکه بانکداری بین المللی استفاده کنند و اگر اقدامی نیز 
در ارتباط با بانک های اروپایی انجام دهند، بانک های اروپایی از انجام 
آن خودداری خواهند کرد.وی یادآورشد: در شرایط استثنایی، بانک 
های ما مجاز شده اند به این اشخاص سرویس بدهند؛ این در برجام با 

شفافیت عنوان شده و جای هیچ نگرانی نیست.

نعمت زاده:

ایراندرساختانواعمخازن
خودکفاشدهاست

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ایران در صنعت ساخت انواع مخازن سنگین و صنعتی 
در حوزه تولید به خود کفایی رسیده است. 

محمدرضا نعمت زاده روز یکشنبه در جریان سفر کاروان تدبیر و امید به استان مرکزی در 
حاشیه آیین بهره برداری از یک شرکت صنعتی در شهرک صنعتی حاجی آباد اراک در جمع 
خبرنگاران افزود: تمامی ماشین آلات و تجهیزات آزمایش و ارزیابی انواع مخازن صنعتی نیز 

در داخل کشور طراحی و ساخته می شود که این مزیتی بزرگ است. 
وی ادامه داد: مدیران و مسئولان شرکت انرژی صنعت خاورمیانه) تولید کننده مخازن(، 
از برترین و شناخته شده ترین متخصصان حوزه ماشین آلات هستند و این مخازن نیز با 
بالاترین استانداردها تولید می شود و در اختیار کارخانه های خودرو سازی قرار می گیرد. به 
گزارش ایرنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تولیدات این واحد صنعتی در خودروهای 

گازسوز مورد کاربرد دارد. 
نعمت زاده، به قابلیت ها و توانایی های سرشار استان مرکزی در تولیدات صنعتی و به ویژه 
ماشین آلات و مخازن اشاره کرد و افزود: امیداست روزی در تامین تمامی تجهیزات مورد نیاز 

کشورو حوزه فناوری های پیشرفته به خودکفایی برسیم. 
وی، حضور در استان مرکزی و بازدید از چند واحد نمونه صنعتی و تولید را مطلوب ارزیابی 
کرد و افزود: بیش از 10 طرح مهم امروز) یکشنبه( و فردا همزمان با حضور کابینه دولت در 

استان مرکزی به بهره برداری می رسد. 
به گزارش ایرنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت با ابراز خرسندی از افتتاح این واحد، 
خاطرنشان کرد: فناوری، طراحی و روش های مهندسی بهینه در این واحد به خوبی مشاهده 
می شود. نعمت زاده، درباره مصوبات اقتصاد مقاومتی در این استان نیز خاطرنشان کرد: این 
مصوبات در دست انجام است و معتقدیم که همه آن ها انجام خواهد شد و در حال حاضر 
برخی تصمیم های کوتاه مدت، عملیاتی شده و پاره ای دیگر نیز نیازمند زمان بیشتری است. 
وی اضافه کرد: اغلب طرح ها نیازمند حمایت های مالی و تامین اعتبار است که این امر در 

نظام بانکی کشور در حال بررسی است. 

وزیر نیرو خبر داد؛

همکاریایرانوهلنددرزمینهمدیریتآب
وزیر نیرو گفت: تفاهم نامه ای میان ایران و هلند برای ارتقای مدیریت منابع آب و توسعه 

انرژی های خورشیدی کشور امضا شد.
حمید چیت چیان   دیروز در حاشیه دیدار با وزیر زیرساخت و محیط زیست هلنددر جمع 
خبرنگاران، گفت: صحبت های پیشین ایران با کشور هلند موجب تدوین تفاهم نامه هایی در 

زمینه ی ارتقاء مدیریت آبی در کشور شد.
وی با اشاره به تجربیات ارزشمند هلند در خصوص مدیریت منابع و تامین آب تصریح کرد: 
با توجه به این که هلند پایین تر از سطح دریا قرار گرفته به طور مداوم در معرض سیلاب ها 
و هجوم آب دریا قرار می گیرد که همین مسئله موجب شده که هلند یک کشور پر آب به 
حساب آید.به اعتقاد وزیر نیرو تجربه گرانبهای هلند و تکنولوژی های این کشور  در زمینه آب 

امروز  موجب امضای تفاهم نامه ای برای انتقال این تجربیات میان دو کشور شد. 
چیت چیان با بیان این که در سال های گذشته قریب 3000 نفر از کارشناسان ایرانی 
در موسسات آموزشی هلند در حوزه مدیریت و فناوری آب دوره های لازم را گذرانده اند، 
عنوان کرد: انتظار می رود سرعت این فعالیت ها بیش  از گذشته صورت گیرد.وی اظهار 
داشت:همکاری بین دو دولت، همکاری بین شرکت های تجاری دو طرف و همکاری بین 
موسسات تحقیقاتی و آموزشی کشور سه گونه همکاری است که با کشور هلند خواهیم 

داشت.
وزیر نیرو با اشاره به اینکه  عمده این تفاهمات در زمینه ی مسائل آب و محیط زیست بوده 
است، گفت: در مورد انرژی نیز صحبت هایی به میان آمد به طوری که یک شرکت هلندی 
تمایل خود را برای سرمایه گذاری در انرژی های خورشیدی اعلام کرد و در این زمینه نیز 
قراردادی به امضاء رسید.چیت چیان، اظهار داشت: با توجه به همکاری طولانی مدت بین این 

دو کشور  انتظار می رود که این همکاری ها  ادامه یابد.

مرکز آمار:

نرختورممهرماهبه6.6درصدکاهشیافت
مرکز آمار ایران اعلام کرد: شاخص کل)قیمت کالاها و خدمات مصرفی خانوارهای شهری( 
در مهرماه امسال نسبت به ماه مشابه پارسال )تورم نقطه به نقطه(6.6 درصد است که نسبت 

به ماه پیش )6.7( کاهش یک دهم درصدی دارد. 
به گزارش مرکز آمار، درصد تغییرات شاخص کل )نرخ تورم کالاو خدمات مصرفی 
خانوارهای شهری( در 12ماه منتهی به شهریورماه امسال نسبت به دوره مشابه پارسال 7.9 

درصد است که نسبت به ماه گذشته )8.3درصد(، 0.4 درصد کاهش داشته است.
شاخص گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات

این شاخص در مهرماه امسال به رقم 270.8 رسید که نسبت به ماه پیش یک درصد 
کاهش داشته است.

شاخص گروه اصلی »خوراکی ها« در ماه مورد بررسی به عدد 268.4 رسید که نسبت 
به ماه پیش 1.1 درصد کاهش داشته است. شاخص گروه اصلی »خوراکی ها« نسبت به 
ماه مشابه سال پیش 8.3 درصد افزایش نشان می دهد و نرخ تورم 12 ماهه این گروه 6.7 
درصد است .شاخص گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات نسبت به ماه مشابه 
پارسال 8.4 درصد افزایش نشان می دهد و درصد تغییرات این گروه در 12ماه منتهی به 
شهریورماه نسبت به دوره مشابه پارسال 6.8 درصد است که نسبت به شهریورماه امسال 

بدون تغییر مانده است.
شاخص گروه عمده کالاهای غیر خوراکی و خدمات

این شاخص در مهرماه به رقم 219.9 رسید که نسبت به ماه پیش 1.4 درصد افزایش 
داشته است.

میزان افزایش شاخص گروه عمده کالاهای غیرخوراکی و خدمات نسبت به ماه مشابه 
پارسال 5.9 درصد بوده و نرخ تورم 12 ماه منتهی به مهرماه امسال نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته این گروه 8.4 درصد است که نسبت به تورم 12 ماهه منتهی به شهریور ماه 

امسال )8.9( 0.5 درصد کاهش یافته است.

رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان:

خودروهایواردشدهازآمریکا"دیپورت"شوند
در شرایطی که شماره گذاری حدود 400 دستگاه خودروی وارد شده از آمریکا از سوی 
پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی متوقف شده است، یک کارشناس خواستار 

بازگشت این خودروها به کشور مبداء صادرکننده شد.
محمد جعفری - رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان - در گفت وگو با 
ایسنا، اظهار کرد: خودروهای وارد شده از آمریکا باید به کشور مبداء صادرکننده عودت داده 

شده و از ایران خارج شوند.
وی ادامه داد: وقتی اقدامی مانند واردات خودرو از آمریکا به ایران صورت می گیرد، این 
پرسش پیش می آید که آمریکایی ها چرا در راه واردات کالاهایی همچون هواپیما به ایران 

سنگ اندازی می کنند، اما خودروهای تولید شده در آمریکا به راحتی وارد ایران می شود.
جعفری با بیان اینکه سیاست های خصمانه آمریکا در قبال ایران در نیم قرن اخیر 
آسیب های زیادی به ما وارد کرده است، خاطرنشان کرد: در این شرایط بسیار غیر منطقی 
است که تجار ایرانی اقدام به واردات کالاهای مصرفی همچون خودرو از آمریکا کنند و 
مصرف کنندگان ایرانی نیز مطمئنا از سود بردن کشور متخاصمی چون آمریکا خوشحال 

نخواهند شد.
رییس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان ادامه داد: این در شرایطی است که 
مقام معظم رهبری خواستار عدم واردات کالاهای مصرفی از آمریکا شده اند بنابراین خودرو 

که یک کالای مصرفی است نباید از این کشور وارد شود.
وی افزود: در شرایطی که آمریکایی ها با سیاست های خود به دنبال ضربه زدن به منافع 
ملی ما هستند ما نیز باید هوشیار بوده و از اقداماتی چون واردات خودرو از آمریکا که فواید 

ناشی از ارزش افزوده آن به این کشور می رسد خودداری کنیم.
جعفری تصریح کرد: در این شرایط مسوولان باید با این موضوع برخورد کرده و تمام 
خودروهای تولیدی آمریکا که وارد ایران شده است را به کشور مبداء عودت دهند زیرا 
استفاده از خودروی ساخت آمریکا برخلاف منافع ملی و در راستای سودجویی عده ای 

خاص است.
براساس اسنادی که به ایسنا رسیده، مشخص شده که برخی خودروهای تولید شده در 
آمریکا وارد ایران شده و به فروش رسیده است. در برخی از خودروهای وارد شده از آمریکا 
که برند آن متعلق به یک شرکت ژاپنی است عبارت "MADE IN U.S.A" )ساخت 
آمریکا( درج شده و نشان می دهد که این خودروی ژاپنی در ایالت اوهایو آمریکا مونتاژ و 

تولید شده است.
در این زمینه مسوولان وزارت صنعت، معدن و تجارت باید شفاف سازی کنند که با وجود 
تاکیدات و دستور موکد مقام معظم رهبری مبنی بر ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی 

آمریکایی چگونه خودروهای تولیدی در آمریکا وارد ایران شده است؟
در این رابطه رییس انجمن واردکنندگان خودرو نیز ورود خودروهای تولید آمریکا به ایران 
را تایید و خاطرنشان کرده که اخیرا شماره گذاری حدود 400 دستگاه از این خودروها از 

سوی پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی انتظامی متوقف شده است.
البته فرهاد احتشام زاد خاطرنشان کرده که در گذشته برخی خودروهای تولیدی آمریکا 
که وارد ایران شده اند شماره گذاری و فروخته شده اند. وی از استعلام از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت درباره قانونی بودن یا نبودن واردات خودروهای تولید آمریکا به ایران خبر 

داده است.

دوشنبه -سوم آبان ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4129

وزیرنفت : 

8هزارمیلیارددلارثروتنفتیدرکشورداریم

با شروع فصل سرما ساخت و ساز متوقف می شود

برگریزانزودهنگاممسکنبهوقتآبان

از خداحافظی با بازار آزاد تا افزایش 16 درصدی نرخ مصوب

دربازاربلیتاربعینچهمیگذرد؟

 وزیر نفت می گوید، هفت تا هشت هزار میلیارد دلار ثروت نفتی در زیر پاهای ما در کشور 
وجود دارد که در صورت اجرای قراردادهای جدید نفتی و طرح های بازیافت تا 12 هزار میلیارد 

دلار قابل افزایش است. 
»بیژن زنگنه« روز یکشنبه در همایش بررسی الزامات و چالش های قراردادهای مشارکت 
و ابزارهای مالی سرمایه گذاری در صنعت نفت در سالن کوشک وزارت نفت، افزود: بر اساس 
برنامه ریزی های انجام شده باید در برنامه پنجساله ششم توسعه کشور بیش از 200 میلیارد 
دلار سرمایه گذاری در صنعت نفت شود که 130 میلیارد دلار آن برای بخش بالادستی است.

وزیر نفت با بیان اینکه نفت موتور محرکه سرمایه گذاری و توسعه کشور است، تاکید کرد، 
سرمایه گذاری در این صنعت باید با اقتصاد ملی پیوند داشته باشد.زنگنه با بیان این که با اجرای 
قراردادهای جدید نفتی صدها هزار شغل در کشور ایجاد خواهد شد، افزود: در فاینانس)تامین 
مالی( باید 80 درصد کالا و خدمات از خارج تامین می شد اما در قراردادهای جدید نفتی اینگونه 

نیست و تا 100 درصد قابل تامین از داخل است.
اولتیماتوم به هندی ها

وزیرنفت با ارائه آخرین اولتیماتوم گازی به هندی ها برای تعیین تکلیف قرارداد میدان فرزاد، 
از تعیین فرمول جدید فروش اتان دفاع کردو گفت:پتروشیمی ها فرمول را قبول ندارند،برای 
اتان مزایده می گذاریم.او افزود: تاکنون چندین دور مذاکره  برای قرارداد میدان مشترک گازی 
فرزاد B در خلیج فارس  با شرکت ONGC هند برای توسعه این میدان گازی انجام شده، اما 
پیشنهاد هندی ها برای مدل اقتصادی توسعه این میدان مورد تایید نیست.وی افزود: هم اکنون 
برای آخرین بار به شرکت ONGC فرصت داده ایم  تا یک مدل اقتصادی منطقی برای توسعه 
میدان فرزاد B ارائه کنند و بیش از این منتظر هندی ها نمی مانیم .لذا اگر ماه جاری هیاتی 
که از شرکت ONGC هند به تهران می آید، مدل اقتصادی مطلوبی ارائه نکند، تصمیم دیگری 

خواهیم گرفت.
هشدار به پتروشیمی ها

زنگنه با بیان اینکه هم اکنون برای فروش یک میلیون تن اتان 4 میلیون تن تقاضا در داخل 
کشور وجود دارد، گفت: اگر پتروشیمی ها فکر می کنند که قیمت های فعلی گران است، قطعا 
مزایده فراهم می کنیم و یک ونیم برابر قیمت های فعلی، خوراک اتان را به فروش می رسانیم.وی 
افزود: دو شرکت مصرف کننده خوراک اتان در طول دو سال متوالی گذشته تاکنون سودآوری 
قابل توجهی داشتند. یک شرکت 48 درصد سود خالص و شرکت دیگر 51 درصد سود خالص 
با قیمت های فعلی خوراک اتان داشتند، یادآور شد: از قیمت های فعلی دفاع می کنم و با این 

قیمت ها امکان سودآوری وجود دارد.
زنگنه همچنین در پاسخ به پرسش دیگر که هندی ها به دلیل بالا بودن گاز در ایران از 
مشارکت و سرمایه گذاری در صنایع پتروشیمی کشور انصراف داده اند، توضیح داد: هندی ها به 
دنبال موضوع دیگری بودند و به آنها اعلام کردیم اگر آنها گازی با این قیمت در جای دیگر دنیا 

پیدا کردند، ایران خریدار آن است.
پیشنهاد جدید نفتی اوپک به روسیه

وزیر نفت همچنین در خصوص مذاکرات شب گذشته رئیس جمهوری اسلامی ایران و ونزوئلا 
در تهران گفت: یکی از مهمترین محورهای این گفتگوها بررسی آخرین وضعیت تحولات بازار 
نفت و اوپک بوده است.زنگنه با یادآوری اینکه پیش تر اعضای اوپک به یک تصمیم و یک 
چارچوب به توافق رسیده اند، تصریح کرد: امیدواریم به زودی برخی از کشورهای غیرعضو اوپک 

هم از این تصمیم اوپک حمایت کنند.
 فرصت سه ماهه به قرارگاه خاتم

 وزیر نفت در حاشیه این همایشدر پاسخ به سئوال خبرنگاری  درباره فرصت یکماهه به 
شرکت های زیرمجموعه قرارگاه خاتم الانبیا برای حضور در میدان آزادگان اظهارداشت:» آن ها 
از ما درخواست کردند برای حضور در این میدان سه ماه به آنها فرصت دهیم و ما موافقت کردیم؛ 
این فرصت سه ماهه دی ماه پایان می یابد.درواقع هدف از توسعه میدان های نفتی ایران را بالا 
بردن ضریب بازیافت مخازن است تا با حفاری چاه های متعدد هم می توان تولید را افزایش داد؛ 
اما هدف ما افزایش ضریب بازیافت از مخازن است.«او تاکید کرد: سپاه از وزارت نفت فرصتی 
3 ماهه خواسته تا پیشنهاد خود برای توسعه میدان مشترک نفتی آزادگان جنوبی را ارائه کند.

زنگنه خاطرنشان کرد: فرصت سپاه تا دی ماه به پایان می رسد؛ضمن اینکه  علاوه بر سپاه، ستاد 
اجرایی فرمان امام)ره( هم پیشنهاد مشترکی برای توسعه آزادگان جنوبی ارائه کرده و قرار است 

این شرکت ها با برخی از شرکت های معتبر و صاحب فناوری خارجی جوینت شوند.

 این چهارمین پاییزی است که مسکن خود را برای خواب 
زمستانی دیگر آماده می کند،اما خبری از رونق در این بازار 

نیست.
با وجودی که دو بسته دولت برای رونق و تحریک تقاضا 
بازار مسکن را هدف گذاری کرده،اما ساخت و ساز به کندی 
پیش می رود و خرید و فروش هم به تبع آن روندی آهسته 
دارد.حتی سیاست آزاد سازی معاملات مسکن مهر هم 

نتوانسته بازار مسکن را به سوی رونق متمایل کند.
واحدهای  که  وجودی  با  دهد  می  نشان  ها  گزارش 
کلیدخورده مسکن مهر هم اکنون با 200 هزارتومان زیر 
قیمت بین  700 تا 800 هزار تومان به ازای هر مترمربع، 
عرضه شده،اما تقاضا برای این واحدها بسیار کم است و به 
گفته پیمانکاران این خانه ها روی دست سازندگان مانده 

است.
انتظار می رفت تابستان امسال با افزایش تسهیلات  و 
میزان وام مسکن واز سویی آغاز ثبت نام برای صندوق پس 
انداز مسکن یکم، خرید و فروش مسکن رونق بگیرد،این 
درحالی است که گزارش های رسمی نشان می دهد که 
حتی 10 درصد از حجم معاملات مسکن هم کاهش یافته 

است.
 وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده که رشد قیمت مسکن 

به قیمت ثابت طی بهار و تابستان امسال صفر و به قیمت 
واقعی منفی 20 درصد بوده است.درهمین حال بانک بانک 
مرکزی اعلام می کند که میانگین قیمت مسکن در تهران 
طی شش ماه نخست سال جاری 10 درصد افزایش پیدا 
کرده است. در گزارش بانک مرکزی تورم بهار وتابستان 
مسکن 6 درصد اعلام شده که مهترین دلیل  این کاهش 

هم،کندی در خرید و فروش ارزیابی شده است.
پیش بینی ها حاکی است که رکود در فصل پاییز و 
زمستان ادامه خواهد داشت.چه آنکه در بسیاری از شهرهای 
جدید پروژه های ساخت و ساز تقریبا متوقف شده است.

قیمت مسکن در شهرهای جدیدی مثل هشتگرد،اندیشه و 
پردیس نسبت به سال گذشته تفاوت چندانی نکرده و معامله 
گران بازار مسکن در این شهرها عنوان می کنند که کاهش 
تقاضا عامل توقف قیمت ها شده است. از سویی کارشناسان 
پیش بینی می کنند در صورتی که بازار در رکود باقی بماند، 
نگرانی هایی در مورد آینده اشتغال در این صنعت افزایش 
خواهد داشت. مهدی کرباسیان رییس هیات عامل ایمیدرو 
در گفت وگویی با خبرآنلاین،تحرک بازار مسکن را موجب 
تحرک در صنایع معدنی و در نهایت رونق معادن کشور عنوان 
می کند. آنها در عین حال این توصیه را هم به دولت می 
کنند که با تسریع در پرداخت بدهی های خود را به شبکه 

بانکی قدرت تسهیلات دهی بانکها را افزایش داده و امکان 
پرداخت تسهیلات تازه را چند برابر کنند. اگرچه دولت ابتدای 
سال جاری برنامه ریزی کرده بود که با ایجاد رونق در بخش 
های ساخت و ساز و عمرانی نرخ بیکاری را کاهش دهد،اما 
براساس اعلام بانک مرکزی،تنها یک پنجم از بودجه عمرانی 
در شش ماه نخست سال جاری تخصیص یافته که این 
موضوع نشان می دهد با شروع فصل سرما و کاهش ساخت 
و ساز این هدف نیز عملا محقق نشود. در همین حال علی 
چگنی مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و 
شهرسازی گفته است:»ما پیش بینی می کنیم که ثبات نسبی 
در معاملات وجود داشته باشد. در حال حاضر حدود 15 هزار 
معامله آپارتمان در شهر تهران به صورت ماهانه انجام می شود 
و با توجه به اینکه دامنه این معاملات در بدترین شرایط شش 
یا هفت هزار واحد و در بهترین شرایط نیز 22 هزار واحد 
بوده است، تعداد 15 هزار واحد رقم قابل قبولی است و اگر 
با همین نسبت حرکت کند، روند مطلوبی به نظر می رسد.«

با عبور پاییز از دومین ماه خود فصل نقل و انتقال و جا 
به جایی ها تقریبا فروکش کرده و حالا به گفته کارشناسان 
بازار مسکن به خواب زمستانی چهارم خود فرو خواهد رفت 
تا شاید در آستانه بهار 96 سیاست های جدید دولت موجب 

خروج این بخش از اقتصاد از رکود شود.

با وجود آنکه بخش قابل توجهی از زائران میلیونی کربلا و نجف در روزهای اربعین، مرزهای 
زمینی را به عنوان اصلی ترین محل رفت و آمد خود انتخاب می کنند اما همچنان سفرهای 
هوایی به عراق به عنوان یکی از گزینه هایی مطرح است که در کوتاه ترین زمان جابجایی ها را 

ممکن می کند و این مزیت سو استفاده را نیز به اوج می رساند.
به گزارش ایسنا، پرواز مستقیم تهران - نجف در طول سال هایی که از بازگشایی دوباره 
فرودگاه های عراق می گذرد یکی از اصلی ترین گزینه های پیشروی مسافران ایرانی بوده و 
همین امر در بعضی از سال ها مشکلات و مسائلی خاص را در این مسیر به وجود آورده است.

هرچند سازمان هواپیمایی کشوری امسال نیز مانند سال گذشته نرخ بلیت هواپیما به 
سمت نجف را مصوب کرده اما هنوز نگرانی هایی درباره احتمال به وجود آمدن مشکلات 

سال های قبل وجود دارد.
در اربعین سال 1393 و در شرایطی که تنها چند ماه از آغاز طرح متنوع سازی بلیت 
هواپیما می گذشت، بعضی از آژانس ها و مسئولان تورها با استفاده از امکان پروازهای چارتر 
نسبت به افزایش قابل توجه قیمت ها اقدام کردند تا حتی بلیت پرواز به سمت نجف به مرز 

سه میلیون تومان برای هر نفر نیز برسد.
این اخلال در تعطیلات نوروز سال بعد نیز تکرار شد تا سازمان هواپیمایی تصمیم بگیرد در 

دل تلاش برای آزادسازی، بار دیگر به دوران نرخ های مصوب بازگردد. به این ترتیب بنا بر آن 
گذاشته شد تا در ایام پیک سفر مانند اربعین با هماهنگی های انجام گرفته قیمت ها مصوب 
شوند. این تجربه برای نخستین بار در اربعین سال گذشته اجرایی شد و بلیت تهران - نجف 

950 هزار تومان نرخ گذاری شد.
هرچند این امر با قوانین جدیدی که آزادسازی را مطرح کرده تضاد دارد اما این شیوه 
توانسته بخش زیادی از سودجویی های سال  های قبل را مدیریت کند و این شیوه در سال 

جاری نیز ادامه خواهد داشت.
سازمان هواپیمایی نرخ بلیت امسال را یک میلیون و 100 هزار تومان اعلام کرده و با 
افزایشی 15.7 درصدی نسبت به سال قبل، بار دیگر قیمت هایی مصوب را اجرایی کرده 

است.
با وجود آنکه دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرده ایرلاین ها با این سیاست 
موافقت کرده اند اما به نظر می رسد همچنان آنچه در حال اجراست یک راه حل کوتاه مدت 
به شمار می رود و در آینده یا باید راه حلی جدی برای جلوگیری از ورود سودجویان به این 
بازار فراهم شود و یا همچنان مدیریت بازار به قیمت دور زدن آزادسازی نرخ بلیت هواپیما 

انجام خواهد شد.
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طاهری:

ببینیمبهبرخیبازیکناننیازنداریم
قراردادشانفسخمیشود

سرپرست باشگاه پرسپولیس در واکنش به انتقاد از جذب بازیکنان خارجی بی کیفیت 
گفت: گاهی اوقات برخی از بازیکنان که با ما قرارداد دارند می بینیم که به آنها نیاز نداریم 

و قراردادشان را فسخ می کنیم.
علی اکبر طاهری که روی خط برنامه ای با موضوع اقتصاد مقاومتی آمده بود، درباره 

اقدامات باشگاه پرسپولیس پیرامون اقتصاد مقاومتی صحبت کرد.
طاهری در بخشی از صحبت هایش در پاسخ به این سوال که با توجه به سال اقتصاد 
مقاومتی، چرا باشگاه پرسپولیس مبالغی را برای جذب بازیکنان خارجی هزینه کرده 
که حتی دقایقی برای این تیم به میدان نرفته اند، گفت : بحث جذب بازیکن در باشگاه 
پرسپولیس یک فرایند دارد. ما طبق نیازهایمان که در چه پست هایی ضعف داریم، اقدام به 
جذب بازیکن می کنیم. حتی گاهی اوقات برخی از بازیکنان که با ما قرارداد دارند می بینیم 

که به آنها نیاز نداریم و قراردادشان را فسخ می کنیم.

قولکیروشبرایروحیهدادن
بهجوانانایران

رسانه های ازبک اعلام کردند در صورت پیروزی ایران برابر ازبکستان کارلوس کی روش به 
بحرین خواهد آمد و بازی های جوانان ایران را از نزدیک دنبال خواهد کرد.

تیم   ملی فوتبال جوانان ایران امروز در مرحله یک چهارم نهایی مسابقات قهرمانی آسیا، 
در دیداری حساس برابر ازبکستان به میدان خواهد رفت. برتری شاگردان پیروانی حکم به 
صعود این تیم به جام جهانی خواهد داد تا بعد از پانزده سال جوانان ایران صعود به جام 

جهانی را تجربه کنند.
رسانه های ازبک خبر دادند در صورت برتری ایران برابر ازبکستان، کارلوس کی روش به 
جمع ملی پوشان جوان ایران در بحرین اضافه خواهد شد و بازی های جوانان را از نزدیک 

تماشا خواهد کرد.

فریبا:

منصوریانموقتامربیاستقلالراکنارگذاشت
یکی از اعضای کادر گروه آنالیز باشگاه استقلال با تصمیم علیرضا منصوریان موقتا از 

حضور در تمرینات منع شد.
استقلال چند روز پیش  باشگاه  آنالیز  اعضای گروه  از  سیدصالح مصطفوی یکی 

مصاحبه ای را انجام داد که ظاهرا این مسئله باعث ناراحتی سرمربی استقلال شده است.
بهتاش فریبا مدیر فنی تیم فوتبال استقلال در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
فارس، در این باره گفت: چیزی که من می دانم این است که مصاحبه مصطفوی باعث 
ناراحتی منصوریان شده و او فعلا خواسته در تمرینات استقلال شرکت نکند. من روز 
گذشته در این باره با محمد خرمگاه حرف زدم و امروز هم تمرین تعطیل است و فردا با 
منصوریان در این باره صحبت می کنم تا تصمیم نهایی او را بدانم اما منصوریان اعلام کرده 
وی فعلا در تمرینات شرکت نکند.وی در خصوص اینکه سرانجام تکلیف پرداخت پاداش 
به بازیکنان چه شد گفت: با مساعدتی که صورت گرفته افتخاری قول داد که به بازیکنان 
پاداش بدهد. از طرفی با توجه به اینکه تیم در 4 بازی آخر پیروز شده این قول به بازیکنان 
داده شد که پاداش این 4 بازی به آنها پرداخت شود. ولی جا دارد از خانواده شفیع زاده 

تشکر کنم که در این شرایط 50 میلیون تومان به بازیکنان و کادر فنی پاداش داد.

عباسی: 

کاظمیازسیاهجامگانجداشدهاست
مالک باشگاه سیاه جامگان مشهد گفت: فرهاد کاظمی تا جایی که امکان داشت، پای 

تیم ایستاد.
محمدرضا عباسی  درباره جدایی فرهاد کاظمی از سیاه جامگان اظهار داشت: تا جایی که 
می دانم کاظمی به طور رسمی از تیم جدا شده است. کاظمی زحمت خودش را کشید و 

از او سپاسگزار هستیم. این مربی تا جایی که امکان داشت، پای تیم ایستاد.
وی افزود: با توجه به زمان کمی که تا دیدار بعدی وجود دارد، مجبور هستیم با کادر فنی 

فعلی به مصاف نفت تهران برویم.
مالک باشگاه سیاه جامگان خاطرنشان کرد: وضعیت اقتصادی کشور خوب نیست و 
بخش های دولتی مشکل دارند چه برسد به بخش خصوصی. دوست داریم به خاطر مردم 
مشهد تیمداری کنیم، اما اگر شرایط به همین منوال باشد، با شجاعت اعلام می کنیم دیگر 
نیستیم. وفتی کمکی از سوی مسئولان نمی شود، کاری نمی توان کرد. مسئولان شهر نه 
تنها کمک نمی کنند، بلکه یک تماس هم نگرفتند تا دلداری بدهند. عباسی گفت: با این 
شرایط شک نکنید قید باشگاهداری را می زنیم چون بخش خصوصی محلی از اعراب ندارد 

و شعارهایی که در خصوص بخش خصوصی داده می شود، هیچ کدام واقعیت نداشت.

آخرینوضعیتهافبکتراکتور
برایدربیتبریز

به احتمال فراوان هافبک تیم تراکتورسازی تیمش را در بازی دربی تبریز همراهی کند.
محمد نوری، هافبک تراکتور از ناحیه لگن دچار آسیب دیدگی شده و در بازی با فولاد 
نیز با درد بازی کرد. او پس از این مسابقه عکس گرفت و دیروز تمرین نکرد. نوری امروز 
هم به فیزیوتراپی رفت و قرار است از امروز در تمرین تیمش حاضر شود و نرم دوی کند.

رمضان نوری زاده، پزشک تراکتورسازی درباره وضعیت نوری به "ورزش سه" می گوید: 
وضعیت نوری خوب است و با اینکه درد دارد اما شرایط بد نیست. او در بازی با فولاد با 
شرایطی بدتر از این بازی کرد اما امروز باید بیاید و دوباره پایش را معاینه کنیم. هنوز نمی 
توانم نظر قطعی درباره حضور یا عدم حضورش در دربی تبریز بدهم اما بعید می دانم 

مشکلی برای بازی کردن داشته باشد.

پرسپولیسیهاپولدارشدند
سکوت بازیکنان پرسپولیس در قبال مشکلات مالی این تیم جواب داد و منابع مالی 

توسط اسپانسر به این باشگاه تزریق شد.
پرسپولیسی ها که بعد از دریافت اولیه در ابتداى فصل در طول 9 هفته گذشته به 
دلیل مشکلات مالی دریافتی از باشگاه نداشتند، پیش از دیدار برابر نفت آبادان پولدار 

خواهند شد.
روز گذشته منابع مالی از طریق شریک تجارى این باشگاه تزریق شد و طی امروز و فردا 
به بازیکنان پرداخت خواهد شد تا آنها پاسخ صبر و سکوت خود را دریافت کنند. البته 
بازیکنان امیدوارند این مبالغ به طور درصد مساوى بین شان تقسیم شود تا مشکل حاشیه 

اى به وجود نیاید.

تکذیبمذاکرهسایپاباگلمحمدی
مدیرعامل باشگاه سایپا مذاکره این باشگاه با یحیی گل محمدی را تکذیب کرد.

بعد از شکست سایپا مقابل استقلال شایعات متعددی درباره ایجاد تغییر در کادرفنی 
نارنجی پوشان تهرانی مطرح شده است. در این باره حتی گفته شده مسئولان سایپا با 
یحیی گل محمدی وارد مذاکره شده اند. مدیرعامل باشگاه سایپا اما این موضوع را رد 

می کند.
رضا درویش در این باره می گوید: این اخبار کذب محض است. ما هیچ مذاکره ای با 
یحیی گل محمدی و مربیان دیگر انجام ندادیم. اعتقاد ما ادامه دادن با حسین فرکی است 

و همانطور که قبلا گفته شده هیچ برنامه ای برای ایجاد تغییر در کادرفنی نداریم.
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ورزش قم برای نخستین بار از 4 رشته مدال جهانی گرفت

درخشش قمی ها در میادین پارالمپیک، جهانی و آسیایی
گزارش از رضا جعفری

ورزشکاران افتخارآفرین استان قم در دو ماه اخیر از مسابقاتی نظیر 
پارالمپیک، قهرمانی جهان و بازی های ساحلی آسیا برای نخستین بار 

4 مدال با ارزش برای ورزش قم به ارمغان آوردند.
 قم در طول تمام سال های فعالیت ورزش حرفه ای خود بعد از 
پارالمپیک 1986 سئول کره جنوبی توانست در پارالمپیک 2016 
ریودوژانیرو برزیل برای دومین بار سهمیه کسب کند و در واقع برای 
نخستین بار در تاریخ ورزش این استان، دو سهمیه پارالمپیک به ورزش 

قم اختصاص یافت.
*کسب نخستین مدال طلای تاریخ ورزش قم 

از پارالمپیک 2016 برزیل
آخرین سهمیه قم در پارالمپیک سال 1986 توسط سیدسعیدرضا 
سن  در  اکنون  که  ورزشکار  این  و  بود  آمده  دست  به  چاووشی 
پیشکسوتی به سر می برد، در رشته دو و میدانی و از پرتاب ها مقام سوم 
و نشان برنز کسب کرد تا اینکه سال ها طول کشید تا در پارالمپیک 
2016 حسین گلستانی در ترکیب تیم ملی والیبال نشسته مدال 
طلای پارالمپیک را به دست بیاورد. البته در ترکیب کاروان اعزامی 
یک  برزیل  ریودوژانیرو  پارالمپیک 2016  بازی های  به  کشورمان 
ورزشکار دیگر از قم به نام محمد محمدنژاد نیز در رشته بسکتبال با 
ویلچر حضور داشت اما این ورزشکار همراه با تیم ملی به مقام دهم 
بازی های بسکتبال با ویلچر پارالمپیک دست یافت. در مسابقات 
والیبال نشسته بازی های پارالمپیک 2016 برزیل تیم ملی کشورمان 
با حضور حسین گلستانی ملی پوش استان قم در مرحله مقدماتی با 
تیم هایی نظیر ملی بوسنی و هرزگوین، اوکراین و چین هم گروه بود 
که توانست همه حریفان خود را با نتیجه سه بر صفر در این مرحله 
شکست بدهد. ملی پوشان والیبال نشسته کشورمان در مرحله بعد به 
مصاف میزبان رقابت ها یعنی تیم ملی والیبال نشسته برزیل رفتند و در 
حالی که میزبان از حمایت بی دریغ تماشاگران خودی بهره می برد این 
تیم را نیز با نتیجه قاطع سه بر صفر مغلوب کردند و راهی فینال شدند.

بازی  نهایی مسابقات والیبال نشسته پارالمپیک 2016 در واقع تکرار 
فینال چهار سال قبل در پارالمپیک 2012 لندن بود که تیم های ملی 
ایران و بوسنی و هرزگوین به عنوان قدرت های والیبال نشسته جهان 
به مصاف یکدیگر رفتند اما ایران در فینال 2016 انتقام باخت چهار 
سال قبل را گرفت و با برتری سه بر یک برابر حریف قهرمان این 
بازی ها شد تا افتخار این قهرمانی و نشان طلای آن به ورزش قم نیز 

تعلق بگیرد.
*نخستین مدال جام جهانی فوتسال با درخشش

 علی اصغر حسن زاده
بعد از جام های جهانی 2008 در کشور برزیل و 2012 در کشور 

تایلند که علی اصغر حسن زاده به عنوان تنها ملی پوش فوتسال قم در 
آنها حضور داشت و با صعود تیم ملی فوتسال از مرحله گروهی اما 
ناکامی این تیم در راهیابی به جمع چهار تیم برتر همراه بود، ایران 
در جام جهانی 2016 قدرت نمایی کرد و افتخار آن به ورزش قم 

نیز رسید.
در جام جهانی 2008 که به میزبانی تکنیکی ترین تیم جهان یعنی 
برزیل به انجام رسید تیم ملی کشورمان از مرحله گروهی با نتایج 
بسیار خوب به همراه اسپانیا به مرحله حذفی صعود کرد اما در مسیر 
صعود به جمع چهار تیم برتر جهان، به سد بزرگی به نام ایتالیا برخورد 

کرد و حذف شد.
در دوره بعدی جام جهانی به میزبانی کشور تایلند در سال 2012 
نیز تیم ملی ایران بعد از صعود موفقیت آمیز از مرحله گروهی، در 
حذفی به تیم ملی فوتسال کلمبیا برخورد کرد اما نتوانست از سد این 
تیم عبور کند و به سادگی از گردونه رقابت ها کنار رفت تا چهار سال 

بعد منتظر جام جهانی شود.
در جام جهانی 2016 فوتسال نیز که اخیرا در کشور کلمبیا به 
انجام رسید و تیم ملی فوتسال ایران برای دومین بار در تمام ادوار 
این بازی ها به جمع چهار تیم برتر راه یافت و برای نخستین بار رتبه 
سوم جام جهانی را کسب کرد، علی اصغر حسن زاده نماینده فوتسال 
قم بود و افتخار کسب مقام سوم جهان را برای نخستین بار نصیب 

ورزش قم کرد.
تیم ملی ایران کار خود را با باخت سنگین در مقابل تیم ملی اسپانیا 
قهرمان اروپا آغاز کرد اما در ادامه توانست از آذربایجان یک امتیاز بگیرد 
و با شکست مراکش قهرمان آفریقا به عنوان تیم سوم راهی مرحله 
حذفی شود تا در مقابل تیم ملی برزیل قرار بگیرد و این تیم را بعد از 
تساوی در وقت های عادی و اضافی برای نخستین بار در تاریخ جام های 

جهانی در مرحله حذفی با موفقیت در ضربات پنالتی حذف کند.
تیم ملی فوتسال در مرحله یک چهارم نهایی توانست تیم ملی 
پاراگوئه دیگر تیم مدعی این رقابت ها را شکست بدهد و بدین ترتیب به 
نیمه نهایی برسد اما در این مرحله به روسیه باخت و با کسب برتری 
در ضربات پنالتی مقابل تیم ملی پرتغال در دیدار رده بندی، به مقام 

سوم دست یافت.
*نخستین مدال پومسه قهرمانی جهان 

با نشان برنز علی نادعلی
رشته ورزشی پومسه امسال بعد از یک دهه قم را در مسابقات 
جهانی تکواندو صاحب سهمیه کرد، دقیقا 10 سال قبل بود که تکواندو 
قم از بخش مبارزه یا کیوروگی با درخشش سیدمحمد رفیعی در 
ترکیب تیم ملی نوجوانان توانست از مسابقات جهانی نوجوانان 2006 
مدال طلا بگیرد و امسال بعد از یک دهه از پومسه مدال برنز جهانی 

گرفت.

ورزشکاری که تجربه میادین مختلف برون مرزی را دارد و عناوین و 
افتخارت زیادی را نیز کسب کرده علی نادعلی است که اردیبهشت ماه 
امسال در مسابقات پومسه قهرمانی جهان در کشور فیلیپین نیز عضو 
تیم ملی ایران بود و در نهایت با ایران به مقام سوم آسیا دست یافت تا 

سهمیه حضور در مسابقات جهانی را نیز کسب کند.
در مسابقات پومسه 2016 قهرمانی جهان چهره پرافتخاری همچون 
علی نادعلی به عنوان یکی از نخبه های پومسه ایران بعد از درخشش 
در پیکارهای آسیایی، همراه با تیم کشورمان در بخش تیمی رده سنی 
18 تا 30 سال بر سکوی سوم جهان ایستاد و برای نخستین بار مدال 

برنز پومسه جهان در کشور پرو را برای ورزش قم کسب کرد.
*کسب نخستین مدال از بازی های ساحلی آسیا 

توسط فیروز مختاری
در حالی که چند دوره از بازی های ساحلی قهرمانی آسیا برگزار 
شده اما در تاریخ ورزش قم سابقه نداشته که ورزشکاری بتواند برای 
ورزش قم سهمیه این بازی ها را بگیرد اما در سال جاری این اتفاق رخ 
داد و ورزش رزمی قم را صاحب نخستین سهمیه و نخستین مدال 

این بازی ها کرد.
در بازی های ساحلی 2016 قهرمانی آسیا ورزشکار هیات ورزش های 
نام  به  در سبک جدیدی  مختاری  فیروز  یعنی  قم  استان  رزمی 
وکوتورین اعزام شد، این ورزشکار ابتدا با درخشش در مسابقات جهانی 
ویتنام و کسب مدال برنز این پیکارها، سهمیه این بازی ها را برای 

ورزش قم کسب کرد.
مختاری بعد از دو مدال هنرهای رزمی جهان در روسیه و مدال 
برنز وکوتورین قهرمانی جهان، به عنوان نخستین و تنها نماینده تاریخ 
ورزش قم راهی بازی های 2016 ساحلی آسیا در دانانگ ویتنام شد و 
در نهایت با کسب مقام سوم و نشان برنز، قم را در این بازی ها صاحب 

نخستین مدال خود کرد.
*تجلیل اداره کل ورزش و جوانان

 از افتخارآفرینان ورزش قم
از  با خبرنگار فارس  مدیرکل ورزش و جوانان قم در گفت وگو 
برنامه ریزی این اداره کل برای تجلیل از افتخار آفرینان ورزش استان 
قم در میادین برون مرزی اخیر یعنی پارالمپیک 2016 برزیل، جام 
جهانی فوتسال، پومسه قهرمانی جهان و بازی های ساحلی 2016 

قهرمانی آسیا خبر داد.
چهره های  درخشش  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  عابدی  حسن 
ارزنده ای همچون حسین گلستانی در والیبال نشسته پارالمپیک، 
علی اصغر حسن زاده در جام جهانی فوتسال، علی نادعلی در پومسه 
قهرمانی جهان و فیروز مختاری در بازی های ساحلی قهرمانی آسیا 
قم را برای نخستین بار در این رشته ها صاحب مدال برون مرزی کرد 

که این واقعا افتخاری بزرگ و در برخی رشته ها تکرار نشدنی است.

وقتی عذرخواهی به دیپلماسی تشبیه می شود

بازیدوسرباختبرایوزنهبرداریایران

 بیگانگی فوتبال ایران با فن آوری های ساده

یکدنیاتوجیهبهجایخریدچنددوربینمداربسته

حضور 22 ماهه شاگردان کی روش بر بام آسیا

رتبه2۷جهانازدستمیرود؟

از  حقی  است  معتقد  که  ایران  برداری  وزنه  فدراسیون 
سلیمی در المپیک ریو خورده شده، بجای احقاق آن، ماجرا 
را با عذرخواهی فیصله داد تا در دید جامعه جهانی وزنه برداری 
این طور به نظر برسد اعتراض ایران به هیات ژوری اشتباه 

بوده است.
المپیک  در رقابت های دسته فوق سنگین وزنه برداری 
ریو زمانی که حرکت دوم بهداد سلیمی مورد قبول هیات 
ژوری قرار نگرفت اعتراضاتی از سوی  این وزنه بردار ، سجاد 
انوشیروانی و مسئولان فدراسیون ایران در سالن مسابقات  به 
هیات ژوری انجام گرفت. در مصاحبه های بعد از این اتفاق نیز 
گفته شد محمد جلود دبیر  کل کنفدراسیون آسیا که عضو 

ژوری بود، از روی غرض حرکت سلیمی را قبول نکرده است.
به دنبال این  اعتراضات و هک شدن سایت فدراسیون 
جهانی وزنه برداری توسط کابران ایرانی،  از همان زمان گمانه 
زنی هایی مبنی بر اینکه فدراسیون جهانی، ایران را محروم یا 
جریمه کند به میان آمد اما در نهایت با عذرخواهی قضیه به 

پایان رسید.
اکنون  و  نبود  خوش  هم  چندان  ماجرا  این  پایان  اما 
عذرخواهی ایران نقل محافل  شده است. سایت فدراسیون 
جهانی اعلام کرد رییس فدراسیون وزنه برداری ایران در مقابل 
هیات اجرایی از طرف ورزشکار و مربی اش عذرخواهی کرده  

و گفته "ما بسیار متاسف هستیم." فدراسیون جهانی هم به 
فدراسیون  ایران اخطار داده که دیگر چنین اتفاقاتی تکرار 

نشود.
 برخی سایت های خارجی نیز به منتشر کردن این خبر 
پرداختند و حتی تیتر "رییس فدراسیون وزنه برداری ایران 

برای اتفاقات ریو عذرخواهی کرد" را انتخاب کردند.
نکته اصلی ماجرا اینجاست اگر در المپیک ریو حق با ما بوده 
و و حرکت دوم دوضرب بهداد سلیمی به صورت عمدی مورد 
تایید هیات ژوری قرار نگرفته است ، پس چراباید عذرخواهی 
کنیم؟ چرا اگر واقعا معتقدیم غرضی در کار بوده چرا آن را ثابت 

نکردیم  و به دنبال گرفتن حق وزنه بردارمان نبودیم؟
عذرخواهی کردن آن هم در مقابل  مسئولان فدراسیون 
جهانی علاوه بر اینکه در نظر جامعه جهانی وزنه برداری چیزی 
جز پذیرفتن اشتباه نیست، باعث شده وجهه وزنه برداری ایران 
نیز آسیب ببیند زیرا عذرخواهی زمانی جایز است که واقعا 
اشتباه خود را قبول کرده باشیم اما هنوز که معتقدیم حقمان 
خورده شده پس باید مقابل مسئولان فدراسیون جهانی برای 
احقاق حقمان بایستیم نه برای عذرخواهی. این ماجرا نشان 
داد تا زمانی که به فکر گرفتن کرسی تاثیر گذار نباشیم در 
برابر تمام ماجراهایی این چنینی راهی جز سر فرود آوردن و 

قبول اشتباه نداریم.

  نکته جالب اینکه برخی ها اکنون این عذرخواهی کردن 
که به جریمه و محروم نشدن ایران منجر شد  را به دیپلماسی  
تشبیه کرده اند، در حالی که دیپلماسی زمانی جواب می دهد 
که حقمان را  بگیریم، بدون اینکه چهرهای مانند بهداد سلیمی 
را مجبور به عذرخواهی کنیم و مقابل هیئت رئیسه فدراسیون 

جهانی نیز عبارت "بسیار متاسفیم" را به کار نبریم.
 در این اتفاق نداشتن ارتباط قوی و جایگاه تاثیر گذار در 
فدراسین جهانی نیز بیش از هر چیزی به چشم آمد زیرا ما 
معتقدیم حقی از ما گرفته شده  اما حتی نتوانستیم آن را 
به اثبات برسانیم. با نگاه کوتاه به این ماجرا  می بینیم که 
در المپیک ریو مدال که نگرفتیم و نتوانستیم خورده شدن 
حقمان را ثابت کنیم که هیچ در نهایت نیز بابت رفتارهایمان 
عذرخواهی هم کردیم. از طرفی اگر واقعا اعتراض به آن شکل 
به هیات ژوری جواب نمی داد این وظیفه مسئولان فدراسیون 
بود تا جلوی اعتراض ورزشکار و مربی به ژوری را بگیرند  تا 

حداقل بعدا دیگر مجبور به عذرخواهی نشویم. 
در واقع هم اعتراض مان نتیجه نداد و مدالمان را نگرفتیم و 
هم مجبور شدیم عذرخواهی کنیم که این چیزی جز بازی دو 
سر باخت برای وزنه برداری ایران نبود. همچنین بر روی این 
عذرخواهی برای اعتراض به حقی که معتقدیم از ما از خورده 

شده نام هر چیزی را می توان نام گذاشت جز دیپلماسی. 

با وجود گذشت 4 روز از فاجعه ورزشگاه غدیر اهواز، هنوز هم تلخی آن اتفاقات قابل لمس 
است.

پرتاب سنگ، صندلی، بطری آب، میوه و انواع اشیای عجیب و غریب در اواسط نیمه دوم 
دیدار استقلال خوزستان و پرسپولیس بین تماشاگران قسمت شمال شرقی ورزشگاه که از 

طرفداران دو تیم تشکیل شده بودند، یک اتفاق ساده نیست.
در این وضعیت، چندین تماشاگر بی گناه که فقط برای تماشای فوتبال وارد ورزشگاه غدیر 
شده بودند، از ناحیه سر و صورت زخمی شدند و در عکس ها و فیلم های منتشر شده، چهره های 

مستاصل و پیراهن های خون آلود بود که دل آدم را ریش می کرد.
اینها به کنار، توجیه اشتباهات و عدم عذرخواهی مقصران از تماشاگران بیشتر از هر چیز 
دیگری، چنگ به صورت عدالت و شرافت می کشید. انگار هیچ کس خودش را مقصر نمی داند 
و در این شرایط، آنقدر مسئولان ذیربط ناله می کنند و توجیه می آورند که هر کسی را خسته 

کنند تا بی خیال پیدا کردن مقصران باشد.
چنین مسائلی فقط یک فرار رو به جلو است. اگر با آن خشونت عجیب، جان یک نفر بر اثر 
پرتاب سنگ ها از دست می رفت، چه می شد؟ اگر کودکی، نوجوانی به خاطر همین تعصبات 
بعضاً خشک و بی فایده مثل کسب برد یا باخت در یک بازی و سنگ پرانی های خشن می مُرد 
یا فلج می شد، چه کسی پاسخگو بود؟ اصلًا شما چه کسی را پیدا می کنید که این مسائل را 

پیش بینی کرده باشد و برایش حداقل یک راهکار در نظر بگیرد؟
به جای این همه توجیه، به جای این همه فرار از واقعیت و مسئولیت، می شود با نصب 
چند دوربین مداربسته، خیلی از اتفاقات را پیشگیری کرد. وقتی یک تماشاگر بداند بازرسی 
بدنی می شود، تحت کنترل است و اگر اقدامی غیرقانونی انجام دهد، از طریق همین  دوربین ها 
شناسایی شده و با دردسرهای زیادی مواجه خواهد شد، قطعاً مرتکب جرمی مثل سنگ پرانی و 
آسیب زدن به دیگران نمی شود. استفاده از دوربین های مداربسته در تمام دنیا حتی کشورهای 
آفریقایی هم یک رسم است اما هنوز در ایران چنین موضوعی را نمی بینیم. انگار مسئولان 

فوتبال در کشورمان علاقه زیادی دارند تا با تکنولوژی بیگانه باشند.

 مسئولان فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ، مدیران سازمان توسعه و تجهیز اماکن ورزشی، 
مسئولان حراستی، امنیتی، انتظامی، مدیران هیئت فوتبال خوزستان، نماینده فدراسیون، ناظر 
بازی و اصلًا همه ما در این اتفاق مسئولیم و نباید به راحتی از تقصیر خود بگذریم. مگر خرید 
چند دوربین مداربسته و کنترل تماشاگران با تکنولوژی های جدید، چقدر خرج در بر دارد؟ 
چرا ورزشگاه ها در جایی ساخته می شود که پر از سنگ است؟ چرا هیچ کس به فکر امنیت 
مردم نیست؟ چرا ورزشگاه های ما تا این حد ناامن است و چرا شرایط فیزیکی ورزشگاه ها 
مناسب نیست که یک تماشاگر وقتی وارد ورزشگاه می شود، نمی داند که با سلامتی به خانه 

برمی گردد یا ...
 این موضوع البته چیزی از سنگدلی برخی تماشاگران فوتبال کم نمی کند. واقعاً آنهایی که با 
سنگ و خشونت، همشهری یا هموطن خود را زخمی کردند، چطور توانستند پنج شنبه شب 

را به صبح برسانند؟ 

تیم ملی فوتبال ایران در آخرین رده بندی جهانی فوتبال 
جایگاه 27 جهان را به دست آورد که برای آخرین بار تیم ملی 
ژاپن حدود سه سال و نیم پیش توانسته بود جایگاهی بهتری را 

در جهان به دست بیاورد.
 تیم ملی فوتبال ایران پس از 22 ماه صدرنشینی متوالی 
در فوتبال آسیا بالاخره توانست در رنکینگ جهانی هم صعود 
چشمگیری داشته باشد و به جمع 30 تیم برتر جهان بپیوندد.

شاگردان کارلوس کی روش که در طول 4 سال گذشته مقابل 
تیم های آسیایی در هیچ بازی رسمی شکست نخورده اند و با 

توجه به همین موضوع توانسته اند رتبه نخست آسیا را کسب 
کنند، در رده بندی ماه اکتبر میلادی در جایگاه 27 جهان قرار 
گرفتند.در حالی ایران رتبه 27 جهان را در اختیار دارد که دیگر 
تیم های آسیایی در جایگاه هایی پایین تر از رتبه 40 هستند و 
تیم ملی توانسته فاصله نسبتا خوبی را با این تیم ها ایجاد کند.

آخرین تیم آسیایی که توانسته بود رتبه ای بهتر از 27 را در 
رده بندی جهانی به دست بیاورد ژاپن است که سه سال و 8 

ماه پیش )مارچ 2013( در جایگاه 26 جهان قرار گرفته بود.
البته بدترین رتبه تیم ملی در دوره  کی روش هم به همان 

دوران برمی گردد که تیم ملی در سال 2013 به مدت یک ماه 
در جایگاه پنجم آسیا قرار گرفته بود.تیم ملی می تواند با ادامه 
روند فعلی و انجام 6 بازی رسمی در انتخابی جام جهانی و چند 
بازی دوستانه ، رتبه خود را در رده بندی جهانی ارتقا ببخشد.

نکته قابل توجه، لغو دیدار دوستانه تیم ملی در آستانه فیفا دی 
مقابل تایلند و عراق است و احتمالا تیم ملی نمی تواند در این 
روز بازی دوستانه ای را برگزار کند. در صورت وقوع این اتفاق 
و انجام بازی های دوستانه توسط دیگر تیم های ملی، احتمالا 

شاگردان کی روش رتبه 27 جهان را از دست می دهند.

از 4 آبان ماه در وزن منهای 60 کیلوگرم

کاراتهکایقمرویتاتامیقهرمانیجهان
بهمیدانمیرود

امیر مهدی زاده به عنوان تنها نماینده کاراته استان قم در مسابقات کاراته 2016 قهرمانی 
جهان برابر حریفان به روی تاتامی می رود.

کاراته کایی که در دو میدان جهانی سال های 2012 و 2016 توانست در رقابت  با حریفان 
مدعی خود از کشورهای مختلف بهترین عملکرد خود را نشان داده و دو مدال طلا و برنز را 

برای کاراته ایران به ارمغان بیاورد، امسال سومین تجربه جهانی را پیش رو دارد.
این کاراته کای موفق و مدال آور، امیر مهدی زاده است که در پیکارهای انتخابی تیم ملی 
کاراته ایران بار دیگر توجه تمام کارشناسان این رشته و کادر فنی تیم ملی را به خود جلب 

کند و نفر فیکس تیم ملی شد تا اکنون نماینده قم در پیکارهای قهرمانی جهان باشد.
این در حالی است که استان قم در اوزان مختلف مسابقات آزاد انتخابی تیم ملی کاراته ایران 
نمایندگان خود را اعزام کرد تا تعداد سهمیه های بیشتری در تیم اعزامی ایران به رقابت های 
2016 قهرمانی جهان داشته باشد اما از بین آنها در حال حاضر اعزام تنها یک کاراته کا به 
پیکارهای جهانی 2016 قطعی شده است. امیر مهدی زاده کاراته کایی است که در چند ماه 
اخیر همواره در اردوی تیم ملی حضور داشته  و اکنون برای درخشش در رقابت های جهانی 
آماده شده است تا بعد از مدال طلای سال 2012 کاراته دنیا در پاریس فرانسه و برنز سال 
2014 جهان  ، هم اکنون در آوردگاه جهانی اتریش به دنبال سومین مدال جهانی خود است.  
این در حالی است که پیکارهای کاراته قهرمانی جهان از روز سه شنبه چهارم آبان ماه بعد 
از برگزاری مراسم وزن کشی رسما آغاز می شود و کاراته کاهای حاضر در این جام در اوزان 
مختلف برای کسب مدال و قرار گرفتن روی سکوهای برتر برابر یکدیگر به روی تاتامی 
می روند. امیر مهدی زاده در حالی به عنوان کاراته کای وزن منهای 60 کیلوگرم نماینده کاراته 
قم و کشورمان در مسابقات 2016 قهرمانی جهان شده که این پیکارها به میزبانی شهر لینز 
کشور اتریش با حضور چهره های مطرح این رشته از کشورهای مختلف به انجام می رسد. تیم 
ملی کاراته در حالی راهی رقابت های قهرمانی جهان که با تشخیص کادر فنی این تیم چندین 
مرحله اردوی آماده سازی برای ملی پوشان برگزار شد و حتی اعضای تیم ملی حدود دو ماه 

قبل از اعزام به این مسابقات در تورنمنت بین المللی سوئیس نیز به میدان رفتند.
در این رقابت ها امیر مهدی زاده کاراته کای مطرح قم در وزن خود با رقبای مطرحی به رقابت 
پرداخت و با کسب مقام نخست و عنوان قهرمانی از روی تاتامی خارج شد تا اوج آمادگی 

خود را برای درخششی مجدد در مسابقات کاراته 2016 قهرمانی جهان به نمایش بگذارد.
عملکرد کاراته کای قم در رقابت های معتبر برون مرزی چند سال اخیر همواره راضی کننده 
بوده و مهدی زاده به عنوان شاخص ترین چهره این رشته با انگیزه، جسور، متعصب و پرتوان 
مقابل حریفان صف آرایی کرده و توانسته علاوه بر دو مدال طلا و برنز جهان، مدال طلای 
بازی های آسیایی 2014 اینچئون کره جنوبی و همچنین مدال طلای مسابقات 2015 
قهرمانی آسیا را نیز از آن خود کند. این  کاراته کای خوشنام استان قم با ارائه مبارزات زیبا 
و جسورانه خود یکی از شانس های اصلی تیم ملی کاراته بزرگسالان کشورمان برای کسب 
مدال از پیکارهای کاراته جهانی 2016 در لینز اتریش است و از هم اکنون به المپیک 2020 

فکر می کند که نخستین دوره حضور رشته کاراته در این المپیک به شمار می رود.

در مسابقات دو و میدانی نونهالان و نوجوانان کشور؛

دوومیدانیکارانقمصاحب2نشان
طلاونقرهشدند

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم گفت: دو و میدانی کاران قم در مسابقات دو و میدانی 
نونهالان و نوجوانان کشور صاحب 2 نشان طلا و نقره شدند.

علی رضایی اظهار داشت: مسابقات دو و میدانی نونهالان و نوجوانان کشور که حکم انتخابی 
تیم ملی را دارد در تهران برگزار شد و تیم اعزامی قم در یک ماده به 2 مدال ارزشمند دست 

پیدا کرد.
وی افزود: دو و میدانی کاران قمی عصر روز شنبه در مسابقات قهرمانی پایه کشور در تهران 
به مصاف حریفان خود رفتند که تیم اعزامی قم توانست در ماده 110 متر با مانع توسط 2 
نماینده خود به یک مدال طلا و یک نقره دست پیدا کند. رئیس هیئت دو و میدانی استان 
قم گفت: در این ماده، علی سلامتیان که از نظر سن و سال در شرایط بسیار خوبی قرار دارد 
و می تواند تا سال ها آینده دو و میدانی قم در مواد سرعتی را تضمین کند توانست با زمان 
14 ثانیه و 26 صدم ثانیه به مقام قهرمانی و مدال طلا دست یابد. رضایی بیان داشت: دیگر 
دو و میدانی کار قمی در این ماده علی کشاورز بود که با فاصله تقریبی 70 صدم ثانیه دیرتر 
از سلامتیان به خط پایان رسید و صاحب مدال نقره شد تا سکوهای اول و دوم 110 متر با 
مانع ایران در اختیار قمی ها باشد ضمن اینکه ورزشکاری از لرستان در این ماده سوم شد. وی 
عنوان کرد: علی سلامتیان و علی کشاورز در ماده 101 متر با مانع، محمد تقی مهر علی در 
ماده پرتاب وزنه، سید علی حسینی در ماده پرش با نیزه، محمد رضا شایگان در ماده پرش 
ارتفاع، محمد باقر محمدی در ماده 100 متر و مهدی رضایی در مواد پرش طول و 400 متر 
در این مسابقات با نام استان قم به میدان رفتند. رئیس هیئت دو و میدانی استان قم تصریح 
کرد: این دوره از مسابقات با هدف شناسایی و انتخاب برترین های رشته های دو و میدانی برای 
تشکیل تیم منتخب نوجوانان کشورمان برگزار شد و قرار است تیم منتخب در رقابت های 

قهرمانی نوجوانان آسیا در سال 2017 و به میزبانی کشور تایلند شرکت کند.

آگهی اصلاحی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330001009447 شماره  رأی   -1
1391114430001003330 اردشیر شرفی فرزند حسنقلی ششدانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 54 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 10296مکرر اصلی واقع در بخش1 ثبت قم.

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم





5 علمیوسلامت

چطوربرسموراتمیزکنیم؟
برس مو همیشه با موها در تماس است و تمیز بودن آن برای سلامت موها لازم و ضروری 

است. در این مطلب 3 ترفند ساده برای تمیز کردن برس مو ارائه می دهیم. 
خیلی از افراد برای حفظ سلامت موهایشان و پیشگیری از ریزش آنها و هر مشکل 
دیگری هزینه زیادی می کنند، اما از برخی مسائل که ارتباط مستقیمی با سلامت 

موهایشان دارد غافل می شوند. 
برس مو همیشه با موها در تماس است و تمیز بودن آن برای سلامت موها لازم و ضروری 
است. به خاطر اینکه برس ها همیشه حاوی گرد و غبار، پوست های مرده و حتی باقیمانده 
محصولات شیمیایی مانند ژل، تافت و غیره هستند. بنابراین لازم است که شانه یا برس 

تان را تمیز و ضدعفونی کنید.
تمیز کردن برس با جوش شیرین

کار سختی نیست. برای تمیز و ضدعفونی کردن برس و شانه هایتان داخل یک تشت 
کوچک یک لیتر آب ولرم بریزید و 4 قاشق غذاخوری جوش شیرین به آن اضافه کنید. 
اجازه دهید برس ها و شانه هایتان یک شب کامل در این محلول بمانند و سپس با آب زیاد 

آنها را آب بکشید. در نهایت نیز آنها را با یک حوله تمیز خشک کنید.
تمیز کردن برس با سرکه سفید

هیچ چیز مانند سرکه برای ضدعفونی کردن طبیعی اشیا مناسب نیست. کافیست به 
میزان یکسان آب و سرکه سفید را با هم ترکیب کنید. اجازه دهید برس ها و شانه هایتان 

به مدت یک شب در این محلول بماند. 
می توانید چند قطره عصاره روغنی اسطوخودوس هم به ترکیب تان اضافه کنید. روز بعد 

شانه ها و برس ها را با آب ولرم شستشو داده و خشک کنید.
تمیز کردن برس با شامپو

اگر حوصله این کارها را ندارید، می توانید به شامپو نیز اعتماد کنید. برای این کار مقداری 
شامپو را روی برس یا شانه تان زده و به آرامی آن را لابه لای دندان های آنها مالیده و تمیز 

کنید. سپس با آب فراوان آنها را آب بکشید.
البته حواستان باشد که این دستورات برای برس ها و شانه های پلاستیکی هستند. 
خیس کردن انواع چوبی شانه ها در آب توصیه نمی شود، چون به آنها آسیب خواهد زد.

یک فوق تخصص روماتولوژی کودکان :

ازتبهایطولانیفرزندتانغافلنشوید
یک فوق تخصص روماتولوژی کودکان اظهار کرد: مهمترین علامت بیماری های التهابی 
غیرعفونی و خودالتهابی تب های دوره ای و طولانی بوده و از این جهت این نوع تب ها 

باید مورد توجه قرار گیرند.
وحید ضیایی فوق تخصص بیماری های روماتولوژی کودکان مهمترین علامت بیماری 
های التهابی غیرعفونی را تب های دوره ای دانست و بیان کرد: در کنار بیماری های با تب 
دوره ای گروه دیگری از بیماریها هستند که با تب های طولانی و درگیری ارگانهای مختلف 
به ویژه در ماههای اول زندگی بروز کرده و به آنها بیماریهای خودالتهابی گفته می شود.  

وی با بیان اینکه این بیماری ها شیوع کمی دارند ولی از اهمیت ویژه ای برخوردار 
هستند، گفت: این بیماری ها جزو بیماریهای روماتولوژیک دسته بندی می شوند، اما 
تشخیص و درمان آنها علاوه بر متخصص روماتولوژی نیازمند تیم درمانی متشکل از 

متخصص ژنتیک، ایمونولوژیست، بیماری های عفونی و سایر تخصص ها است. 
این فوق تخصص بیماری های روماتولوژی کودکان نقص ژنتیکی و جهش ژنی قبل از 
تولد را مهمترین عامل بروز بیماری های خودالتهابی و تب های دوره ای دانست و اظهار 
داشت: اغلب بیماری های ذکر شده از سنین پایین کودکی و حتی در دوران شیرخوارگی 

خود را نشان می دهند. 
ضیایی با اشاره به علائم مختلف بیماری به ویژه در زمان شروع آن، ادامه داد: تشخیص های 
متفاوتی برای این بیماران مطرح می شود برای مثال شایعترین علت تب، بیماری های 
عفونی مانند عفونت های مغزی، ریوی، ادراری، قلبی و مفصلی است که علاوه بر اینها 
بیماریهای متابولیک، مشکلات زایمانی و ناهنجاریهای مادرزادی از تشخیص های دیگری 

است که برای این بیماران مطرح می شود.
وی یادآور شد: قطع نشدن تب علی رغم درمان های آنتی بیوتیک، درگیری ارگانهای 
مختلف در بیماری های تب دار، تب بیش از دو هفته، سابقه بیماری التهابی در بستگان و 
تکرار تب با فواصل منظم از جمله مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد و سریع تر 

به پزشک مراجعه شود. 
لازم به ذکر است برای تشخیص و درمان اینگونه بیماران از سال 1392 سیستم ثبت 
بیمارن مبتلا به سندرم های تب های دوره ای طراحی و راه اندازی شده و کلینیک فوق 
تخصصی تبهای دوره ای روزهای پنجشنبه آخر هر ماه در بیمارستان مرکز طبی کودکان 

پذیرای بیماران مبتلا می باشد.

یک متخصص طب سنتی :

بااینگیاهانچربیخونخودراپایینبیاورید
یک متخصص طب سنتی گفت: برخی دمنوش های گیاهی نقش موثری در کاهش و 

کنترل چربی خون بالا دارند.
وحید اسماعیلی متخصص طب سنتی درباره چربی خون بالا و مراقبت های تغذیه ای 
اظهار داشت: کلسترول یا به زبان عامه چربی خون بالا در حقیقت از رژیم های غذایی 

نامناسب ایجاد می شود.
وی ادامه داد: امروزه به دلیل مشغله کاری، بسیاری از افراد جامعه به مصرف غذاهای 
فوری مثل فست فودها روی آورده و از طرفی دچار کم تحرکی شده اند که عوامل اصلی 

بروز چاقی و افزایش کلسترول در سطح جامعه است.
اسماعیلی بیان کرد: به عنوان یک متخصص طب سنتی بهترین روش برای کاهش 
چربی خون در افراد را در تغییر رژیم غذایی و گنجاندن حرکات ورزشی در برنامه روزانه 

افراد می دانم.
وی دراین باره افزود: استفاده از محصولات ارگانیک، میوه و سبزیجات تازه مانند کاهو، 
اسفناج و کدو، ماهی و غذاهای دریایی راهکارهایی ساده برای کاهش کلسترول خون 

هستند .
این متخصص طب سنتی تصریح کرد: پرهیز از غذاهای آماده و کنسروی، کاهش مصرف 
برنج و گوشت قرمز حاوی چربی می تواند نقش موثری در بهبود این بیماری داشته باشد.

اسماعیلی با بیان اینکه متخصصان طب سنتی توصیه بر استفاده مداوم سیر و سماق در 
تمام وعده های اصلی غذایی دارند، افزود: سیر خواص شگفت انگیزی داشته و در طب سنتی 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است، همچنین مبتلایان به چربی خون نباید از مصرف گیاهانی 

مانند برگ نعناع، شوید و تخم شوید غافل شوند.
وی درباره مصرف انواع دمنوش ها نیز توصیه کرد: دمنوش هایی مانند دم کرده آویشن، دم 
کرده شوید همراه با یک عدد لیمو عمانی، دمنوش زنجبیل، دم کرده برگ کاسنی و عناب 

می تواند در کاهش و کنترل کلسترول خون نقش زیادی داشته باشد.

یافته های مطالعاتی نشان می دهد؛

پیادهرویبعدازشامبیشترینفایدهرا
برایافراددیابتیدارد

طبق یک مطالعه جدید، افراد مبتلا به دیابت نوع2 با کمی پیاده روی بعد از غذا خوردن 
می توانند به کاهش سطح قند خون خود بیش از ورزش در سایر اوقات روز کمک کنند. 
به گزارش مهر، محققان در مطالعه خود دریافتند اندازه گیری قندخون موسوم به 
»قندخون بعد از صرف غذا« که با ریسک بیماری قلبی مرتبط است، در زمانیکه شرکت 
کنندگان مطالعه بعد از غذاخوردن پیاده روی کردند به طور میانگین در مقایسه با افرادی 

که در ساعات دیگر روز ورزش می کردند 12 درصد کمتر بود.
محققان دریافتند بیشترین افُت قندخون پس از صرف غذا که 22 درصد بود، از طریق 

پیاده روی بعد از شام حاصل شد.
اندرو رینولدز، محقق دانشگاه اوتاگو نیوزیلند، در این باره می گوید: »اگر مبتلا به دیابت 
نوع2 هستید، بهترین توصیه برای فعال بودن این است که حداقل 150 دقیقه در هفته 
پیاده روی کنید.« وی در ادامه عنوان می کند: »فواید مشاهده شده ناشی از فعالیت 
فیزیکی بعد از وعده غذایی بیانگر این مطلب است که باید پیاده روی بعد از غذا بخشی 
از برنامه روزانه زندگی ما باشد، بخصوص زمانیکه وعده های غذایی مان حاوی مقدار قابل 
توجهی کربوهیدرات باشد.« اما محققان عنوان می کنند از آنجائیکه بیماری قلبی در بین 
افراد مبتلا به دیابت نوع2 شایع است، افراد باید در مورد ورزش بعد از غذاخوردن دقت کنند 

چراکه فعالیت فیزیکی بعد از غذاخوردن برای بیماران قلب مضر است.
محققان توصیه می کنند در مورد دیابت نوع2، تلفیق سبک زندگی خوب و مصرف 

داروهای مناسب برای دستیابی به نتایج موفقیت آمیز مهم است.

تشنج فقط در اثر صرع نیست؛

نکاتیدربارهتشنجکردن
صرع یک اختلال مغزی است که باعث تشنج می شود. ولی تشنج کردن همیشه به دلیل 
داشتن بیماری صرع نیست. هر شخصی می تواند به علل مختلفی، دچار تشنج گردد؛ مثلا 
یک ضربه شدید به سر می تواند باعث تشنج گردد. در هر روز مغز شما حدود 70000 خاطره 
و فکر را پردازش می کند. برای این کار حدود صد میلیارد نورون )سلول عصبی( باید به 500 
تریلیون نقطه متصل شوند، همانند فرآیندی که به اندازه ی کافی برق برای روشن نگه داشتن 
یک لامپ تولید می کند. تشنج زمانی اتفاق می افتد که در سیستم قطعی برق اتفاق بیفتد.

در این مطلب نکاتی وجود دارد که شما را از این عملکرد غیر طبیعی بدن آگاه می کند.
لازم نیست حتما مبتلا به صرع باشید تا تشنج کنید

صرع یک اختلال مغزی است که باعث تشنج در محدوده زمانی معین می شود. ولی تشنج 
کردن همیشه نشانه بیماری صرع نیست. تحت شرایط خاصی هر کسی می تواند یک حمله 
تشنجی را تجربه کند. تشنج گاهی در افرادی رخ می دهد که تا حد زیادی از خواب محروم 
بوده اند، از داروهای مخدر استفاده می کنند، از آسیب مغزی رنج می برند، حمله ی اضطراب 
دارند، قندخونشان پایین است و یا دچار غش می شوند. کودکان 6 ماهه تا 5 ساله در صورتی 
که تب آن ها بالا باشد، در معرض خطر تب و تشنج هستند. در افراد مسن نیز تشنج می تواند 

نشان دهنده ی تومور مغزی، سکته ی مغزی و یا بیماری ام اس باشد.
تعداد سالمندان مبتلا به صرع در حال افزایش است

تشخیص صرع در سالمندان دشوار است، زیرا علائمی مانند گیجی، از دست دادن موقت 
آگاهی و دیدن یا شنیدن چیزهای غیرواقعی که در بیماری صرع دیده می شوند، بعد از 65 

سالگی نیز شایع هستند.
همه ی تشنج ها یکسان احساس و یا دیده نمی شوند

بیشتر شماها تشنج را با تکان های شدید بدن و سپس بیهوش شدن ناگهانی می شناسید. 
به این نوع تشنج گراندمال می گویند. اما تشنج بخشی نیز وجود دارد که تنها به یک قسمت 
مغز محدود می شود و به سایر قسمت های بدن منتقل نمی گردد. علائم و نشانه ی این 
تشنج ها می تواند شامل استشمام بوی عجیب و غریب، شنیدن صدای زنگ یا کلیک در 
حالی که هیچ صدایی در واقع وجود ندارد، داشتن احساس دژاوو )حالتی از ذهن است که در 
آن فرد پس از دیدن صحنه ای احساس می کند آن صحنه را قبلًا دیده  است و در گذشته 
با آن مواجه شده است( و سوزن سوزن شدن یا بی حسی در یک قسمت خاص از بدن مانند 
دست باشد. از آنجایی که فرد در طول تشنج معمولا به طور کامل بیدار و هوشیار نیست، 

ممکن است حتی نداند که یک تشنج اتفاق افتاده است.
تشنج می تواند بارداری را تحت تأثیر قرار دهد

زنان مبتلا به صرع شانس بیشتری برای داشتن یک نوزاد با نقص مادرزادی هستند. تشنج 
کردن در حاملگی می تواند به کودک شما آسیب برساند. اما احتمالا می توان به کمک 
داروهای ضد صرع جلوی بروز تشنج را گرفت. برای حفظ سلامت مادر صرعی و کودک باید 

تحت نظر پزشک قرار گرفت.
برخی افراد می توانند از یک روز قبل، بروز تشنج را پیش بینی کنند

علایم شایع تشنج عبارتند از تحریک پذیری، افسردگی، سردرد و یا تمرکز ضعیف که 
می تواند به برخی افراد مبتلا به صرع نشان دهد که یک تشنج در راه است.  اگرچه هنوز آنچه 
که باعث بروز علائم اولیه تشنج می شود معلوم نیست، اما می تواند هر چیزی از تغییرات 
هورمونی گرفته تا میگرن باشد. اینکه چه تغییر فیزیولوژیکی سبب تشنج می شود، به خوبی 

شناخته نشده است.
ممکن است بتوانید از رخ دادن تشنج جلوگیری کنید

برخی از افراد مبتلا به صرع داروی نجات )دارویی است که به سرعت توسط بدن جذب 
می شود( دارند و زمانی که احساس می کنند یک تشنج در راه است از آن استفاده می کنند. 
برخی ممکن است القا کننده ی تحریک عصب واگ داشته باشند. این دارو و ابزار در ابتدای 
تشنج، تکانه های الکتریکی به مغز صادر می کند که بسیار شبیه به دستگاه تنظیم کننده ی 
ضربان قلب که ریتم آن را تنظیم می کند، عمل می نماید. اگر شما تنها یک تشنج در طول 

زندگی خود داشته اید لازم نیست در مورد رخ دادن مجدد آن نگران باشید.
هر کسی باید بداند که چگونه واکنش نشان دهد

اگر شما دچار اختلال تشنج هستید باید مطمئن شوید هر کدام از افراد اطرافتان مانند 
خانواده دوستان و همکاران می دانند در صورت بروز تشنج در شما، چه کارهایی انجام دهند. 
اما اگر در اطرافتان شخصی است که به تشنج دچار می شود چه باید بکنید؟ اول با 115 
تماس بگیرید. سپس به فرد کمک کنید تا در یک مکان امن بنشیند و یا دراز بکشد. اگر غش 
کرد، سرش را در حالت شیبدار قرار دهید تا راحت تر نفس بکشد. هرگز در دهانش پارچه قرار 
ندهید و نگران گاز گرفتن زبانش نباشید، زیرا این اتفاق غیرممکن است . تنها آرامش خود را 

حفظ کنید و بدانید که مغز به زودی به حالت عادی خود باز می گردد.

گوشی هوشمند جدیدی عرضه شده که با ردگیری حرکات چشم انسان ها قادر به انجام 
برخی فرامین است و قاب پشت وی به طور کاملا چسبنده طراحی شده است.

 این گوشی در جریان رقابت Crowd Sourced X و از میان 400 گوشی به عنوان 
محبوب ترین گوشی از نظر طراحی معرفی شد.

گوشی یاد شده که در سال 2017 روانه بازار می شود، دارای نمایشگر 5.5 اینچی بوده و 
مجهز به سیستم عامل آندروید است. در گوشی ZTE برای ردگیری حرکات چشم انسان ها 
دو دوربین تعبیه شده که در بالا و پایین قاب آن قرار دارند. این گوشی دارای یک تابشگر 

مادون قرمز نیز هست.
رابط کاربری لمسی این گوشی در حالت ردگیری حرکت چشم، بالا و پایین کردن 
صفحات را با تکان دادن چشم ممکن می کند بدون آنکه نیازی به لمس گوشی با انگشت 

باشد.
گوشی یاد شده نسبت به میزان زل زدن کاربران به نمایشگر حساس است و محاسبات 

مربوطه را از طریق نور مادون قرمز تابانده شده به چشم افراد انجام می دهد.
به منظور ارائه این خدمات الگوریتم های پردازش بصری خاصی به کار گرفته شده و مدل 
سازی سه بعدی از چشم صورت گرفته تا موقعیت چشم دقیقا مشخص شود و مدت زمان 
زل زدن با دقت بالایی محاسبه شود. بدنه پشتی این گوشی از پلیمر خاصی ساخته شده که 
چسباندن آن به سطوح ثابت عمودی مانند صندلی و دیوار را ممکن می کند.یکی از امکانات 
جالب این گوشی حفظ حریم شخصی کاربران است. نمایشگر این گوشی محتوای اصلی در 
حال مشاهده را به فردی که در روبروی گوشی است به وی نشان می دهد. اما افرادی که 
در مجاورت گوشی هستند تنها می توانند کاغذدیواری گوشی را مشاهده کنند. این قابلیت 
به خصوص در زمانی که افراد در اماکن عمومی مانند مترو، قطار یا هواپیما به سر می برند، 
مفید است.در گوشی یاد شده از پردازنده SoC 823 Snapdragon، حداکثر 6 گیگابایت 
رم و 128 گیگابایت حافظه داخلی استفاده خواهد شد. دوربین اصلی این گوشی 16 
مگاپیکسلی بوده و دوربین سلفی آن 8 مگاپیکسلی است. گوشی یاد شده همچنین دارای 

باتری قدرتمند 4000 میلی آمپری است. قیمت نهایی این گوشی هنوز مشخص نیست.

اینگوشیباحرکاتچشمکارمیکند

محققان یک شرکت دانش بنیان در شهرک علمی و 
تحقیقاتی اصفهان موفق به تولید نان غنی شده از هسته 

خرما شدند که برای بیماران دیابتی و گوارشی مفید است.

علیرضا حیدری، مدیر بازرگانی یک شرکت دانش بنیان 
در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان اظهار داشت: با توجه 
به اینکه ایران، دومین تولید کننده  ضایعات خرما است و 
همین ضایعات می تواند مشکلات زیست محیطی  ایجاد 
کند، به همین دلیل تصمیم گرفتیم که از هسته خرما 
بهره وری داشته باشیم. وی با بیان اینکه هسته خرما به 
راحتی تجزیه پذیر نیست، افزود: بر همین اساس، تصمیم 
گرفتیم که بر پایه فراورده های سلامتی از ضایعات خرما 
محصولاتی از جمله نان تولید کنیم. وی با بیان اینکه هسته 
خرما خاصیت نگهدارنده دارد، اظهار داشت: در هسته خرما، 
»سلنیوم« بیشترین فلزی است که وجود دارد؛ می توان 
از این فلز به عنوان فولاد قوی گیاهی یاد کرد؛ این فلز 
عنصری بوده که خاصیت نگهدارندگی را در هسته خرما به 
وجود می آورد. وی افزود: همچنین 70 درصد هسته خرما 
فیبر بوده که می تواند برای بیماری های گوارشی مفید و 
موثر واقع شود؛ علاوه بر اینها روی، آهن و... در هسته خرما 
به وفور وجود دارد.حیدری با بیان اینکه به دلیل خواص 
زیادی که در هسته خرما وجود دارد درصدد آمدیم تا از آن، 
نان غنی شده تولید کنیم، اظهار داشت: استفاده از هسته 

خرما برای بیماران گوارشی، کنترل چاقی و بیماران دیابتی 
مفید خواهد بود. مدیر بازرگانی این شرکت دانش بنیان 
تولید کننده نان با هسته خرما افزود: در حال حاضر این 
نوع نان غنی شده در بازار اصفهان وجود دارد و درصدد 
هستیم که بازار خود را برای توزیع آن، در سراسر کشور نیز 
گسترش دهیم. وی افزود: نان حاوی آرد هسته خرما، دارای 
مقادیر قابل توجهی سلنیوم، روی و منگنز بوده و از نظر 

ویتامین های A، E و خانواده B نیز غنی شده است.
به گفته وی، علاوه بر این، به دلیل وجود درصد بالای 
فیبر رژیمی در نان غنی شده با آرد هسته خرما، با مصرف 
منظم این نوع نان، چربی، کلسترول و فشار خون کاهش 
یافته و باعث کاهش وزن بدن نیز می  شود.وی عنوان کرد: 
همچنین مصرف این نوع نان باعث بهبود برخی اختلالات 
گوارشی نظیر یبوست می شود، از سوی دیگر به دلیل 
عدم وجود اسید فایتیک خصوصیات منفی نان های حاوی 

سبوس گندم را ندارد.
شدیم  موفق  شرکت  این  در  کرد:  تصریح  حیدری   
دستگاهی را طراحی کنیم تا با استفاده از آن، هسته خرما 

را در بدون وجود اکسیژن و در دمای پایین آسیاب کنیم.

نانغنیشدهباهستهخرماتولیدشد

محققان با اضافه کردن اندکی جلبک دریایی به خوراک دام میزان تولید گازهای گلخانه ای 
را که عامل گرمایش زمین هستند، 70 درصد کاهش دادند.

دانشمندان استرالیایی دریافتند اضافه کردن جلبک دریایی به میزان دو درصد به خوراک 
خشک گوسفند و گاو میزان تولید گاز متان را بیش از 70 درصد کاهش می دهد.دامها عامل 
تولید 44  درصدی گاز متان هستند. گازی که 36 برابر دی اکسید کربن عامل گرمایش 
زمین می شود. سالانه 3.1 گیگاتن گاز متان را دامها تولید می کنند و این در حالی است که 
کل ساکنان اروپا کمی بیشتر از این مقدار دی اکسیدکربن تولید می کنند.با اضافه کردن 
دو درصدی جلبک دریایی به غذای دام، گاز متان تولیدی به میزان 2.17 گیگاتن کاهش 
می یابد که تقریبا معادل CO2 تولید شده سالانه در کشور هند است.برای داشتن پیش زمینه 
از تاثیر مخرب گاز متان تولید شده از دام، دانشمندان پتانسیل گرمایش جهانی)GWP( را 
بر اساس دو عامل کلیدی توانایی جذب انرژی و ماندگاری آن در اتمسفر مورد بررسی قرار 
دادند.پتانسیل گرمایش جهانی)GWP( CO2 معادل یک است.از سوی دیگر، GWP متان 
موجود در جو در 100 سال اول حضور در سیستم جوی زمین بین 28 تا 36 است. این 
بدان معناست که عمر متان در اتمسفر بسیار کوتاه تر از دی اکسیدکربن است، اما در جذب 
تشعشعات تا 36 برابر کارآمدتر است.هیئت بین دولتی در زمینه تغییرات جوی در گزارش 
اخیر خود اعلام کرده که GWP متان در 20 سال اول حضور در اتمسفر 86 است و در واقع 
گاز متان 86 برابر گاز دی اکسیدکربن میتواند باعث گرم شدن زمین شود.این نوع جلبک 
دریایی با نام Asparagopsis taxiformis به میزان 99  درصد گاز متان را در آزمایشگاه 
کاهش داده است و با ترکیب خاصی در خود به نام برموفرم )CHBr3(، تولید گاز متان را که 
از طریق واکنش با ویتامین B12 رخ داده، کاهش می دهد.محققان دانشگاه جیمز کوک در 
کوئینزلند اظهار کردند: مقدار بسیار کم جلبک دریایی می تواند مقدار قابل توجهی از انتشار 

گاز متان را کاهش دهد.

کاهشگرمایشزمینباجلبکدریایی
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بومیسازیچیلرجذبسطحیتوسطمحققانکشور

دسترسیبریلنابینایانبهمحتوایتبلتوگوشیخودازسویمحققانکشور

محققان در پژوهشکده علوم و صنایع غذایی موفق به طراحی و ساخت دستگاه چیلر جذب 
سطحی با استفاده از منبع انرژی با مرتبه پست و تجدیدپذیر شدند.

دکتر علی فائزیان، مجری طرح در خصوص کاربردهای دستگاه چیلر جذب سطحی گفت: 
سرد کردن هوای ورودی به کمپرسورها، ایجاد سرمایش برای تهویه مطبوع، ایجاد سرمایش 
برای نگهداری موادغذایی در دمای کمتر از 10 درجه سانتیگراد و سرد کردن سیالات عامل 

در یک سامانه از جمله کاربردهای این اختراع به شمار می روند.
وی با بیان اینکه می توان از این سیستم  در صنایع غذایی، نیروگاهی و چیلرهای جذبی 
خورشیدی استفاده کرد، گفت: این دستگاه در مقایسه با چیلرهای جذبی حجمی از موادی 
استفاده می شود که به کاهش آلودگی محیط زیست منجر می شود؛ ضمن اینکه چیلر جذبی 
در مقایسه با چیلرهای تراکمی، هزینه نگهداری و مصرف برق و با وجود اجزای متحرک کمتر، 

استهلاک و سر و صدای کمتری دارد.
عضو هیات علمی گروه طراحی ماشین آلات مواد غذایی پژوهشکده علوم و صنایع غذایی 
در خصوص مزایای این اختراع بیان کرد: در این دستگاه از انرژی خورشیدی یا حرارت اتلافی 
موتورهای دیزل، موتورهای گازسوز، توربینهای گازی و یا حتی بویلرها و... می توان به عنوان 

منبع حرارتی بهره برد.
عضو هیأت علمی پژوهشکده علوم و صنایع غذایی در خصوص مشکلات و موانع تولید این 
اختراع گفت: هزینه اولیه و حجم چیلر جذب سطحی نسبت به انواع دیگر چیلر زیاد است. 

مهمترین مزیت رقابتی آن کم بودن هزینه بهره برداری این نوع چیلر است که به دلیل ارزان 
بودن حامل های انرژی و یارانه ای بودن آنها در ایران این مزیت نیز هم اکنون وجود ندارد.

فائزیان در خصوص تفاوت این دستگاه با انواع دیگر چیلر تصریح کرد: مهمترین ویژگی این 
دستگاه صرفه جویی در مصرف انرژی نسبت به نمونه های خارجی آن است.

پژوهشگران کشور اخیرا در حال توسعه نوعی نمایشگر 
بریل هستند که با اتصال به اینترنت علاوه بر پخش صوتی 
فایل ها، با استفاده از سیستم عامل "AnDroid" کاربران 
نابینا خواهند توانست متون و صفحات موجود در تبلت ها 
و گوشی های خود را به صورت بریل در اختیار داشته باشند.

"NoteTaker"، نوعی از نمایشگر بریل است که علاوه 
بر عهده دار بودن نمایش حروف بریل در زمان اتصال به 
رایانه، بدون اتکا به رایانه هم به طور مستقل کار می کند. از 
این طریق کاربر نابینا می تواند تنها از "NoteTaker" برای 

خواندن و نوشتن و انجام برخی امور دیگر استفاده کند.
بر این اساس یکی از شرکت های دانش بنیان فعال در 
این حوزه که 25 سال سابقه فعالیت در زمینه سخت افزار و 
نرم افزارهای ویژه نابینایان را دارد و تنها تولید کننده کشور 
در زمینه ابزارآلات بریل ویژه نابینایان است اقدام به تولید 

دستگاه ""NoteTaker، برای نابینایان کرده است.
امیر سرمدی از همکاران این پروژه در گفت وگو با خبرنگار 
 Note Taker" ایسنا، با اشاره به نیاز نابینایان به دستگاه
"گفت: در این پروژه تحقیقاتی این دستگاه پخش کننده 
برای فایل های صوتی به این  دستگاه اضافه شده است. 
به کمک این "Music Player"، کاربران قادر خواهند بود 
فایل های صوتی خود را به شکل دسترس پذیر، اجرا و گوش 

کنند.
وی از دیگر تغییرات انجام شده در این دستگاه را امکان 
اتصال فلش به NoteTaker"" و امکان انتقال فایل از فلش 
به دستگاه و بالعکس دانست و ادامه داد: علاوه بر آن کاربران 
این امکان را خواهند داشت که فایل های مختلف را از روی 

فلش اجرا کنند.
سرمدی خاطرنشان کرد: به کمک تغییرات جدید، کاربران 
این امکان را خواهند داشت که دستگاه را به کمک قابلیت 
بلوتوث، به لپ تاپ یا رایانه شخصی خود متصل شوند و با 
استفاده از صفحه خوان NVDA، به عنوان یک نمایشگر 

بریل از دستگاه استفاده کنند.
به گفته این محقق، این دستگاه همچنین مجهز به 
دیکشنری، ماشین حساب و قرآن کریم است که به صورت 

دسترس پذیر در این دستگاه گنجانده شده است.
سرمدی همچنین از طراحی نرم افزاری برای باز کردن 
و خواندن فایل های متنی با پسوندهای doc و docx در 
NoteTaker خبر داد و افزود: به کمک این برنامه، فایل های 
متنی با هر حجم و ویژگی، با سرعت بسیار قابل قبولی 
در NoteTaker برای خواندن در اختیار کاربران نابینا قرار 
 "NoteTaker" می گیرد.وی به اقدامات توسعه این دستگاه
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر مطالعاتی برای اتصال 

بیسیم این دستگاه به سیستم عامل AnDroid در دستور 
کار داریم. به این ترتیب، کاربران خواهند توانست متون و 
صفحات موجود در تبلت ها و گوشی های خود را به صورت 

بریل در دسترس داشته باشند.
سرمدی امکان اتصال دستگاه به مودم از طریق وایفای را 
از دیگر برنامه های توسعه ای این پروژه نام برد و ادامه داد: از 
این طریق کاربران قادر خواهند بود بدون کمک لپ تاپ یا 
گوشی و فقط با استفاده از NoteTaker""، به اینترنت متصل 
شوند. تحقق این هدف نیازمند نوشتن مرورگرهای دسترس 
پذیر ویژه افراد نابینا است که برنامه نویس های این پروژه در 

حال انجام آن هستند.
وی از آماده سازی و عرضه این دستگاه تا پیش از پایان 
 Note Taker"" سال جاری خبر داد و گفت: از آنجا که
تولید شده مجهز به سیستم عامل است، برای ما این امکان 
وجود دارد که آن را برای نیازهای خاص مناسب سازی 
کنیم. به طور مثال، می توان دستگاه را به صورت اختصاصی 
یا  دانشجویان  اقشاری چون دانش آموزان،  نیازهای  برای 

پژوهشگران نابینا، شخصی سازی کرد.
وی ابراز امیدواری کرد که با حمایت دولت از این پروژه، 
زمینه دسترسی بیشتر نابینایان به فناوری های نوین فراهم 

شود.
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اجتماعی 6

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم:

موکبجمکرانازفرصتاربعین
برایتبیینپیاممهدویتبهرهگیریکند

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: موکب های مسجد مقدس جمکران 
و حرم حضرت معصومه)س( در زمینه تبیین و گسترش پیام مهدویت، اهل بیت)ع( و 

سیدالشهدا)ع( باید از فرصت اربعین نهایت استفاده را داشته باشند. 
یونس عالی پور با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای برگزاری هر چه با شکوه تر مراسم 
پیاده روی اربعین اظهار کرد: ویژگی مراسم پیاده روی اربعین این است که از ادیان دیگر نیز در 

آن شرکت می کنند تا ارادت خود را به سیدالشهدا)ع( نشان دهند.
وی خاطرنشان کرد: موکب هایی مانند موکب مسجد مقدس جمکران که از قم می روند، 
باید معرف گفتمان انقلاب، جهان تشیع و قم به عنوان ام القرای جهان تشیع باشند و 
همچنین خاستگاه و پیام انقلاب اسلامی و امام خمینی)ره( را به نحو مطلوب به سایر 

مسلمانان و کسانی که از کشورهای دیگر می آیند، معرفی کنند.
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم با بیان اینکه موکب های سال های گذشته با کار 
آشنا هستند ولی موکب های جدید برای راهنمایی می توانند به دفتر امور زائران مراجعه کنند، 

گفت: از طریق ستاد بازسازی عتبات عالیات نیز کار آنها پیگیری می شود.
وی خاطرنشان کرد: مسجد مقدس جمکران و آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
امسال موکب های گسترده ای دارند که در کنار موکب های مردمی به طور ویژه خدمت رسانی 
می کنند. عالی پور با بیان اینکه با توجه به حساسیت خدمت رسانی و خیل عظیم عاشقان 
اهل بیت)ع( شایسته است مسجد مقدس جمکران و آستان مقدس حضرت معصومه)س( به 
طور مطلوب در موکب ها حضور جدی داشته باشند، افزود: آنچه مشخص است در سال های 
گذشته همه موکب ها به طور شایسته فعالیت کردند، تعداد فراوان زائر کار سنگینی نیاز 
دارد، هر کسی بتواند در این دریای بزرگ و خروشان خدمتی انجام دهد مورد عنایت اهل 

بیت)علیهم السلام( واقع می شود.
وی خاطرنشان کرد: موکب مسجد مقدس جمکران و آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
دو موکبی هستند که باید اقدامات فرهنگی آنها بیشتر از موکب های دیگر باشد، همه 
موکب های ما باید کار فرهنگی انجام دهند، ولی انتظاری که مردم از موکب جمکران و 
آستان مقدس حضرت معصومه دارند، خدمات فرهنگی است. معاون هماهنگی امور زائران 
استانداری قم عنوان کرد: پذیرایی و پشتیبانی در جای خود مطلوب است ولی مسجد 
جمکران و حرم حضرت معصومه)س( در زمینه تبیین و گسترش پیام مهدویت، اهل بیت)ع( 

و سیدالشهدا)ع( باید از فرصت اربعین نهایت استفاده را داشته باشند.
وی با بیان اینکه تعداد موکب های امسال نسبت به سال گذشته دو برابر افزایش داشته 
است، گفت: تصور می شود جمعیت زائران امسال نیز به این میزان اضافه می شود، بنابراین باید 

آمادگی داشته باشیم و برای جمعیت چند میلیونی از ایران تمهیدات لازم پیش بینی شود.

رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و رانندگی قم:

200هزاردانشآموزدرقم
بازویپلیسراهورهستند

رئیس اداره آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: 200 
هزار دانش آموز همیار پلیس در مقاطع مختلف تحصیلی این استان آموزش های لازم را 

فراگرفته اند و بازوی پلیس راهور هستند.
سروان رضا پارسا نسب در گفت و گو با ایرنا، افزود: پلیس راهور با هدف ایجاد جامعه ای 
سالم و منظم از نظر رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی نسبت به آموزش دانش آموزان در رده 
های سنی مختلف اهتمام ویژه ای دارد. وی اضافه کرد: پلیس راهنمایی و رانندگی با چشم 
انداز بلندمدت در آموزش قوانین به کودکان تلاش می کند تا دانش آموزان نسبت به رعایت 

قوانین رانندگانی، قانون مند و قانون مدار تربیت شوند.
وی با اشاره به نقش موثر همیاران پلیس در رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی از سوی 
والدین، بیان کرد: با توجه به ارتباط صمیمی میان فرزندان و والدین، تذکراتی که فرزندان 
به تخلف های والدین می دهند به طور حتم کارآمدتر از جریمه و توصیه های پلیس است.

پارسا نسب با تاکید بر این که فرهنگ سازی رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی باید از سنین 
کودکی آموزش داده شود، ادامه داد: در این راستا شهرک ترافیکی ویژه دانش آموزان راه 
اندازی شده است و روزانه 40 تا 70 دانش آموز مدارس مختلف سطح استان با حضور در 
این مکان، دوره های آموزشی تئوری و عملی می گذرانند.وی با بیان این که امسال شهرک 
ترافیکی با همکاری راهور و کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان مدیریت می شود، گفت: 
کانون متولی هماهنگی با مدارس برای حضور دانش آموزان در شهرک است و راهور نیز 
کارشناسان و تجهیزات مورد نیاز آموزش را تامین می کند.وی اضافه کرد: برای تشویق دانش 
آموزان هدایا و اقلام فرهنگی نیز در نظر گرفته شده و پس از اتمام آموزش ها کارت همیاران 
پلیس به آن ها اعطا می شود و می توانند همکار پلیس راهور باشند.رئیس اداره آموزش و 
فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و رانندگی قم یادآور شد: با توجه به محدودیت امکانات و 
تجهیزات شهرک ترافیک در حال حاضر دانش آموزان مقطع ابتدایی آموزش داده می شوند 
و دانش آموزان متوسطه اول و دوم نیز با حضور کارشناسان راهور در مدارس از طریق ویدئو 
پروژکتور آموزش های تئوری دریافت می کنند.پارسا نسب گفت: در شهرک ترافیک علائم 
مختلف راهنمایی و رانندگی از جمله علائم اخطاری و اخباری نصب شده و نحوه عبور از 
خیابان به کودکان آموزش داده می شود.به گفته وی، دانش آموزان در این شهرک با استفاده 
از تجهیزات و خودروهای آموزشی با مفاهیمی از جمله فرهنگ ترافیک، رعایت حق تقدم 

خودروها، مفهوم علایم و تابلوهای هشداردهنده و راهنمایی و رانندگی آشنا می شوند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد:

برداشت40هزارتنانارازباغاتقم
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از برداشت 40 هزار تن انار از باغات استان قم 

در سال جاری خبر داد. 
محمدرضا طلایی با اشاره به آغاز فصل برداشت انار در قم اظهار داشت: سطح زیر کشت 
انار در استان قم 2800 هکتار می باشد که پیش بینی می شود در سال جاری بیش از 40 
هزار تن انار برداشت شود.  وی میانگین برداشت انار در استان قم را 15 تن در هر هکتار اعلام 
کرد و افزود: بیشتر محصول انار در استان قم در مناطق مرکزی، سلفچگان، جعفر آباد و قاهان 
برداشت می شود و ارقام عمده انار قجاق، منصور بیگی، یزدی و شاهپسند می باشد.  وی با 
اشاره به اینکه به جز در مناطقی با زمستان سرد و طولانی، این درخت قابلیت سازگاری با آب 
و هوای مختلف که دارای بهاری آفتابی و تابستانی گرم باشند، را دارا می باشد، خاطر نشان 
کرد: این درخت نسبت به سرما شدیدا حساس بوده و در دمای کمتر از 12- درجه سانتیگراد 
که بیش از دو روز استمرار یابد قسمت هوائی آن از بین رفته و در شرایط دمائی سردتر حتی 

ریشه درخت نیز آسیب دیده و از بین خواهد رفت. 
طلایی با اشاره به اینکه باید قبل از احداث باغ انار نسبت به ارزیابی آب و هوائی منطقه اقدام 
نموده و از وضعیت دوره های سرمای زمستانه اطلاع حاصل کرد، افزود: به طور کلی باید از 
احداث باغ انار در مناطقی که برودت هوایی کمتر از 10- درجه سانتیگراد را به صورت طولانی 

در تناوب زمانی 30 ساله تجربه کرده اند اجتناب نمود.
وی با تاکید بر اینکه گرما و تابش شدید نیز موجب آفتاب سوختگی تنه و میوه درخت 
می شود، ادامه داد جهت جلوگیری از آفتاب سوختگی میوه انار باغات موجود از گذشته با 
تراکم زیاد کشت گردیده تا میوه درخت در سایه انداز شاخ و برگها از گزند آفتاب سوزان 
در امان باشد. ضمن اینکه استفاده از پودر کائولن وکاور میوه نیز در چند سال اخیر در بین 

باغداران رایج شده است .

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم خبرداد

اصلاحوبازسازیتاسیساتآبرسانی
روستایزواریان

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: در راستای اقتصاد مقاومتی 
شرکت اقدام به  اصلاح و بازسازی تاسیسات آب شرب روستای زواریان بخش سلفچگان 

نموده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم؛ دکتر محمد احمدی 
جبلی مدیرعامل شرکت آبفار قم با بیان اینکه راهبرد اصلی شرکت آبفار استان حفاظت و 
بهروری بالاتری از  تاسیسات آبرسانی و منابع آبی استان بوده و بهترین راه در مسئله آب 
مدیریت مصرف می باشد و نه افزایش تولید گفت: در راستای کاهش آب به حساب نیامده در 
سطح روستاهای استان، با برنامه ریزی ها و مطالعات به عمل آمده روستاهای با میزان هدر 

رفت بالای آب شناسایی و نسبت به اصلاح و نوسازی تاسیسات اقدام شد.
وی با اعلام این که بخش عمده ای از آب شرب تولیدی، به دلیل فرسودگی تاسیات 
آبرسانی، انشعابات غیرمجاز و کنتورهای خراب مشترکین به هدر می رود افزود: مجموعه از 
دو سال پیش اقدام به پیمایش تاسیسات تمامی روستاهای استان از منظر بهداشتی و پدافند 

غیرعامل و رفع نواقص فنی آنها نموده است.
احمدی جبلی با اشاره به خشکسالی های سالهای اخیر در سطح کشور و به خصوص استان 
قم اظهار داشت: بهترین راهکار برای مقابله با بی آبی در استان مدیریت مصرف و اصلاح  
الگوی مصرف آب می باشد و شرکت ضمن اجرای پروژه های جدید آبرسانی در این رابطه نیز 
تلاش های زیادی را به انجام رسانده است وی با بیان این که روستای زواریان با بیش از 430 
مشترک از روستاهای بخش سلفچگان می باشد اظهار داشت: با اصلاح حدود یکهزار و 250 
متر از شبکه، اصلاح و بهسازی محوطه چاه و تجهیزات آن و ساخت و مرمت 2 باب حوضچه 
توزیع آب شبکه آبرسانی روستا ضمن جلوگیری از هدر رفت، توزیع آب نیز در سطح روستا 

به طور عادلانه و استاندارد شده است.
این مقام مسئول در پایان با اشاره به پیام مقام معظم رهبری در خصوص "اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل" از مشترکین محترم خواست با صرفه جوییی و اصلاح الگوی مصرف آب 

خدمتگزاران شرکت آبفار را در ارائه هرچه بهتر خدمات آبرسانی یاری کنند.
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رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد

دوفوتیدرحوادثترافیکیهفتهگذشتهقم
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: 74 درصد تصادفات این 

استان مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است و این حوادث 2 فوتی برجا گذاشته است.
محمدرضا حسنی افزود: از 24 مهرماه تا اول آبان ماه جاری، هفت هزار و 968 تماس با 
این مرکز برقرار و منجر به انجام یک هزار و 564 ماموریت شده است.وی اضافه کرد: در این 
مدت 520 تصادف رخ داده که 460 مورد در داخل شهر و 60 مورد نیز در سطح محورهای 
مواصلاتی استان بوده است.به گفته وی، این تصادفات 582 مصدوم برجا گذاشته که 211 
تن به صورت سرپایی درمان و 369 تن نیز به مراکز درمانی منتقل شدند.حسنی گفت: 384 
مورد از تصادفات معادل 74 درصد و 432 تن از مجروحان نیز معادل 74 درصد مربوط به 
موتورسیکلت سواران بوده است.در طول 24 ساعت به طورمیانگین 35 تصادف مربوط به 
موتورسیکلت سواران در قم رخ می دهد که بین 35 تا 40 مجروح برجای می گذارد.وی به 
حوادث منجر به مرگ اشاره کرد و گفت: ساعت 20:36 دقیقه 25 مهرماه، آقا 30 ساله در 
حادثه سقوط از موتور در محور جعفریه نرسیده به پل آوه جان باخت.وی افزود: همچنین 
آقا 22 ساله در حادثه واژگونی یک دستگاه پراید که ساعت 14:27، 28 مهرماه رخ داد، در 

دم فوت کرد.

رئیس کلانتری 110 شهدا  خبرداد

انهدامباندزورگیریدرشرقپایتخت
رئیس کلانتری 110 شهدا از دستگیری سه عضو یک باند زورگیری در محدوده خیابان 
پیروزی خبر داد و گفت:متهمان در بازجویی های انجام شده به 35 فقره سرقت و زورگیری 
اعتراف کردند.  سرهنگ  احد الله یوسفوند در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس 
گفت:چندی پیش ماموران انتظامی این کلانتری حین گشت زنی در خیابان پیروزی با سه 

جوان که در حال زورگیری از دو شهروند بودند مواجه شدند. 
 وی افزود: طی یک عملیات ضربتی هر سه متهم بازداشت و به همراه شاکیان به کلانتری 
منتقل شدند ؛ در بازجویی های انجام شده هر سه متهم به جرم خود مبنی بر زورگیری و 
سرقت از شهروندان اعتراف و اذعان کردند که به مدت یک سال است با هم دوست هستند 

و اقدام به سرقت می کنند.  
سرهنگ یوسفوند بیان کرد: متهمان در بازجویی های تکمیلی به 35 فقره سرقت و 
زورگیری از شهروندان ساکن محدوده های پیروزی، 17 شهریور، شکوفه، میدان خراسان و 
خیابان خاوران اعتراف کردند.  به گفته رئیس کلانتری 110 شهدا، پرونده تشکیل و هر سه 

متهم به پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند. 

فرمانده انتظامی استان اردبیل  خبرداد؛

کشف۷۷6هزارعددانواعداروهایقاچاق
فرمانده انتظامی استان اردبیل گفت: با هوشیاری مأموران پلیس آگاهی شهرستان 

"مشگین شهر" 776 هزار و 643 عدد انواع داروهای قاچاق دپو شده کشف شد. 
سردارحسین عبدی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: در راستای 
اجرای طرح تشدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز و به دنبال دریافت گزارش های مردمی مبنی بر 
دپوی داروهای قاچاق و غیرمجاز در زیر زمین یک منزل مسکونی ، بررسی موضوع در دستور 

کار مأموران پلیس آگاهی "مشگین شهر" قرار گرفت. 
وی افزود: با تحقیقات صورت گرفته ، صحت گزارش های رسیده برای پلیس محرز شد؛ 
براین اساس با هماهنگی مقام قضائی مأموران پلیس آگاهی به محل مورد نظر اعزام شدند. به 
گفته سردار عبدی در بازرسی های انجام شده  از مخفیگاه این متهم 776 هزار و 643 عدد 

انواع داروهای قاچاق و غیر مجاز کشف شد. 
فرمانده انتظامی استان اردبیل با اشاره به اینکه ارزش داروهای کشف شده در این عملیات 
یك میلیارد ریال برآورد شده است، تصریح کرد: در این رابطه دو قاچاقچی دستگیر و با تشکیل 

پرونده تحویل مقام قضائی شدند. 

 جانشین پلیس پیشگیری ناجا، مقابله بی امان با زمین خواری را ماموریت محوری و اساسی 
یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن دانست و گفت: نباید حتی به یک متر مربع اراضی 

ملی دست درازی شود. 
سردار مهدی معصوم بیگی در آیین اختتامیه نخستین کارگاه آموزشی فرماندهان یگان های 
حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن سراسر کشور، با بیان اینکه یگان  حفاظت سازمان ملی 
زمین و مسکن پس از طی فرآیند قانونی و تصویب ستاد کل نیروهای مسلح تشکیل و راه 
اندازی شده است، اظهار کرد: مقابله با زمین خواری محور ماموریت این یگان است ضمن 

اینکه این موضوع، مطالبه جدی فرماندهی معظم کل قوا و مردم است و باید اهتمام و تلاش 
حداکثری در این زمینه کرد.

وی با اشاره به اینکه یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن با وجود عمر کوتاهش 
موفقیت های بسیار چشمگیری داشته است، افزود: رسالت این یگان رسیدن به نقطه ای است 
که حتی یک متر مربع دست اندازی به اراضی ملی نداشته باشیم و این امکان پذیر است و باید 

به عنوان چشم انداز یگان مد نظر باشد.
جانشین پلیس پیشگیری ناجا با تاکید بر اهمیت آموزش حرفه ای و نقش آن در تبدیل منابع 
انسانی به سرمایه انسانی و افزایش بهره وری، تصریح کرد: آموزشی مفید است که بتواند منابع 

انسانی را به سرمایه انسانی تبدیل کند و بهره وری را افزایش دهد.
این مقام ارشد انتظامی با تاکید بر لزوم تقویت آموزش های کارگاهی و مهارتی تاکید کرد: 

ادامه حیات هر سازمان و یگانی به سرمایه انسانی کارآمد و متخصص مرتبط است.
وی در ادامه، اقتدار در حوزه  ماموریت را از جمله انتظارات موجود از یگان های حفاظت دانست 
و گفت: این اقتدار نه به معنی به کارگیری زور بلکه به مفهوم انجام عقلانی ماموریت با استفاده از 

همه توان و ظرفیت ها است بگونه ای که ماموریت به احسن وجه انجام گیرد.
این مقام ارشد ناجا صحت عمل کارکنان به معنای پاکیزگی و سلامت گفتار و رفتار را از دیگر 
ضرورت های ماموریت یگان های حفاظت برشمرد و تاکید کرد: ماموران یگان های حفاظت خود 

باید در نهایت پاکی باشند تا بتوانند با ناپاکی مبارزه کنند.
وی افزود: یگان های حفاظت باید همچنین همکاری و تعامل بسیار نزدیکی با ناجا داشته 
باشند و اساسا یکی از دلایل گزینش فرماندهان این یگان ها از بدنه ناجا نیز همین لزوم تعامل 

عملی و فعال است.
سردار معصوم بیگی، داشتن انضباط، خلق ظرفیت های جدید در ماموریت و تعیین تکلیف 
دقیق حدود و ثغور زمین های ملی که باید مورد حفاظت قرار گیرند را از الزامات و ضروریات 
انجام درست ماموریت در این زمینه برشمرد و گفت: باید به صورت شفاف این موضوع مشخص 

و نظارت شود.

جانشین پلیس پیشگیری ناجا 

مقابلهبازمینخواریمطالبهعمومیاست

ایمنی  خدمات  و  نشانی  آتش  سازمان  سخنگوی   
شهرداری تهران از مهار آتش سوزی در یک واحد مسکونی 
خبر داد و گفت: نجاتگران بعد از یک تماس مشکوک خود 

را به محل حادثه رساندند. 
سید جلال ملکی  درباره جزئیات نجات زن میانسال در 
آتش سوزی منزل مسکونی خود گفت: ساعت 20 و 12 
دقیقه  شنبه شب گذشته زنی با سامانه 125 تماس گرفت 
و با صدای خفیف و نامفهوم از وقوع آتش سوزی خبر داد 

و قبل از اعلام آدرس وقوع حادثه تماس تلفنی قطع شد.
وی گفت: از آنجایی که هر روز صدها تماس از سوی 

افراد مزاحم با سامانه 125 برقرار می شود همکاران من 
با بسیاری از تماس های مشکوک برخورد می کنند اما 
موردی که این زن اعلام کرده بود از سوی اپراتور 125 
مشکوک اعلام شد و با توجه به اینکه بعد از تماس با آتش 
نشانی آدرس تماس گیرنده اعلام می شود نزدیکترین 
ایستگاه آتش نشانی به نشانی فرد تماس گیرنده واقع در 

طرشت به محل اعزام شد.
با حضور آتش نشانان در محل اعلام شد حتی همسایگان 
نیز از وقوع حادثه آتش سوزی با خبر نبودند اما هوشیاری 
نجاتگران آتش نشان و مشاهده دود سفید رنگی که از طبقه 

سوم مجتمع مسکونی خارج می شد ماموران را به محل 
حادثه کشاند.

سخگوی سازمان آتش نشانی گفت: آتش نشانان موفق 
شدند بعد از شکستن قفل در، وارد آپارتمان مسکونی شده 
و زن میانسالی را که در میان دود و آتش گرفتار شده و به 

خاطر دود، بی هوش شده بود را نجات دهند.
ملکی افزود: با انتقال مصدوم به بیمارستان، کارشناسان 
علت یاب سازمان در محل حادثه حاضر شده و بررسی ها 
برای علت یابی حادثه آتش سوزی را در دستور کار خود 

قرار دادند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران  خبرداد

نجاتمعجزهآسایزن45سالهازشعلههایحریق

فرمانده انتظامی شهرستان اصفهان از کشف تعداد یک میلیون و 870 هزار نخ سیگار قاچاق 
که زیر بار علوفه یك کامیون بنز جاساز شده بود خبر داد .  سرهنگ حسن یاردوستی در گفت 
و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت:ماموران انتظامی شهرستان اصفهان پس از دریافت 
خبری مبنی بر اینکه فردی قصد دارد یك محموله سیگار قاچاق را از شمال غرب کشور به این 
استان وارد کند پیگیری موضوع را به صورت ویژه در دستور کار قرار دادند. وی افزود:ماموران 
پس از هماهنگی با مقام قضائی به یکی از ورودی های استان اصفهان اعزام و کامیون فرد 
قاچاقچی را شناسایی و متوقف کردند. این مقام انتظامی ادامه داد: در بازرسی از این خودرو که 
حامل بار قانونی علوفه بود تعداد یك میلیون و 870 هزار نخ سیگار قاچاق که زیر بار جاساز شده 
بود کشف شد. سرهنگ یاردوستی با اشاره به اینکه در این عملیات سه قاچاقچی دستگیر شدند 
اظهار داشت: در این خصوص پرونده تشکیل و هر سه متهم تحویل مراجع قضائی شدند. فرمانده 

انتظامی شهرستان اصفهان در پایان ارزش این محموله کشف شده را 6 میلیارد و 500 میلیون 
ریال اعلام کرد و از شهروندان خواست : در صورت آگاهی از هرگونه فعالیت قاچاقچیان با تماس 

به موقع با 110 ، پلیس را در برخورد با قاچاقچیان کالا و ارز یاری کنید. 

فرمانده انتظامی شهرستان اصفهان خبرداد

جاسازبیشازیکمیلیونو800هزارنخسیگارقاچاقدربارعلوفه

یکی از سخت ترین تجربیات برای کودکان در خانواده،به طلاق و 
جدایی والدین آنها معطوف می شود.

تاثیر پذیری فرزندان از شرایط خانوادگی به میزانی جدی و تعیین 
کننده است که بسیاری از روانشناسان و کارشناسان حوزه آسیب 
های اجتماعی معتقدند بخش قابل توجهی از موفقیت،کامیابی و یا 
شکست فرزندان،تابع تعاملات،نحوه رفتار والدین با یکدیگر و در کلیت 
امر،فضایی است که در نظام خانواده حاکم شده و فرزندان با الگوپذیری 
از آن مسیر تکامل،رشد،بالندگی و احیانا شکست و سقوط تدریجی را 
بر می گزینند. صدیقه نوبهار،روانشناس و کارشناس علوم رفتاری ،در 
تشریح تاثیر بسیار برجسته و نافذ شرایط خانوادگی بر شخصیت و 
سرنوشت آینده فرزندان اظهار داشت: بدون تردید،خانواده،نقش بسزایی 
در تکوین و تکامل شخصیتی فرزندان ایفا می کنند و به واقع فضای 
حاکم بر خانواده به عنوان نخستین محفلی که فرزندان از دوران نوزادی 
و کودکی با آن ارتباط برقرار می کنند ترسیم کننده مسیری است که 

در دراز مدت طی خواهند کرد.
وی افزود:در چنین فضا و شرایطی،صمیمیت،مهربانی،آرامش و گفت 
و گوی سازنده در رشد و شکل گیری شخصیت فرزندان نقش تعیین 
کننده ای ایفا خواهد کرد در غیر اینصورت در محیط پر تنش،قاعدتا 
جز تشویش، اضطراب،استرس و فشارهای روحی و روانی ویران کننده 

نمی توان به نقطه قوت و برجسته ای امیدوار بود.
این کارشناس علوم رفتاری عنوان کرد:پدر و مادر هر دو در شکل 
گیری شخصیت فرزندان تاثیرگذار هستند اما طبیعتا الگوپذیری پسر 
از پدر و دختر از مادر با شدت هر چه بیشتری صورت می گیرد و به 
واقع کوچکترین رفتارها نیز از سوی فرزندان زیر ذره بین قرار گرفته می 
شود و متعاقبا فرزندان سعی می کنند همسو با والدین، مسیر و رویکرد 

عاطفی،روانی،روحی و اجتماعی الگوبرداری شده رادر پیش گیرند.
نوبهار گفت:قاعدتا گسست والدین و برگزیدن طلاق به عنوان راهکار 
حل مشکلاتِ میان زوجین یا پدر و مادر با تبعات و پیامدهای خاص به 
خود همراه است که کم توجهی به پیامدهای آن،می تواند فرزندان را به 

سمت نابودی و شکست های سنگین سوق دهد.
وی افزود:اساسا نداشتن برنامه ای مدون،اصولی و هوشمندانه برای 
مقاطعِ متعددِ زندگیِ فرزندان،می تواند با هزینه ها و آسیب های 
جدی،عمیق و سنگینی توام شود و این مخاطرات در دوران پسا طلاق 

و یا گسست والدین از یکدیگر به نحو قابل توجهی تشدید می شود.
 رواشناس و کارشناس علوم رفتاری عنوان کرد:بعضا در برخی از 
خانواده ها و زوجینِ مساله دار مشاهده می شود که پدر و مادرها به 
فرزندان خویش یادآور می شوند که تنها بخاطر وجود آنها حاضر به ادامه 
زندگی زیر یک سقف شده اند که به واقع مطرح کردن چنین مساله 

ای روح و روان فرزندان را به شدت تخریب می کند زیرا این ذهنیت در 
افکار واندیشه های فرزندان شکل می گیرد که عامل بسیاری از تلخی 
ها و مشاجرات میان پدر و مادر آنها هستند و به مرور،این ذهنیت می 

تواند با سرخوردگی های عمیق و شدیدی همراه شود.
خط قرمزهای طلاق چیست؟

کیومرث شرافتی،جامعه شناس و آسیب شناس مسائل اجتماعی نیز، 
ضمن اشاره به ضرورت تامل و دقت نظر جدی و عمیق والدین به تاثیر 
رفتارهای آنها در شخصیت و روح و روان فرزندان عنوان کرد:متاسفانه 
برخی از زوجین یا والدین تنها زندگی شخصی خود را ملاک نظر قرار 
می دهند و با تکیه بر آن نسبت به جدایی یا استمرار زندگی مشترک 
تصمیم می گیرند،اما به واقع نباید از این نکته قابل توجه غافل شد 
که طلاق صرفا به زندگی اشتراکی زن و مرد خلاصه و منحصر نمی 
شود و تبعات آن،آینده و سرنوشت فرزندان آن خانواده را نیز تحت 
الشعاع قرار می دهد.وی افزود:بسیاری از کارشناسان و  صاحب نظران 
اجتماعی معتقدند تنها در صورت مواجه بودن به یکی از شروط زیر 
باید برای طلاق و جدایی قطعی تلاش کرد،در غیر اینصورت،جدایی 
والدین از یکدیگر به مصلحت نخواهد بود.شرافتی گفت:اعتیاد یکی از 
طرفین مشروط به اینکه فرد معتاد بر سوء مصرفِ موادِ مخدر اصرار 
ورزد و شیوه ها و راهکارهای درمانی بر روی او مفید فایده واقع نشود 
و یا ارتباطات نامشروع و تشدید آن به میزانی که عملا قبح آن ریخته 

شده باشد و امکان اصلاح آن نیز وجود نداشته باشد و یا  بی ثباتی 
شخصیتی و روحی و روانی که امکان به خطر افتادن جان و سلامتی 
زوجین را تشدید کند،سه خط قرمزی محسوب می شود که در صورت 
واقع شدن آن باید نسبت به جدایی اقدام کرد.جامعه شناس و آسیب 
شناس مسائل اجتماعی عنوان کرد:در صورت طلاق و جدایی والدین 
نیز باید زن یا مرد از تخریب همسر سابق خویش پرهیز کنند و حتی در 
مواقعی به تعریف و تمجید از او بپردازند و تنها عامل طلاق را نامناسب 
بودن شرایط برای ادامه زندگی و عدم تفاهم با یکدیگر عنوان کنند،زیرا 
تخریب شخصیتی می تواند در روح و روان فرزندان طلاق با تکانه 
های مخرب قابل توجهی همراه شود که به تدریج در زندگی مشترکِ 
فرزندانِ چنین طیف ها و گروه هایی با آثار زیان بار خاص به خود 

همراه خواهد شد.
از بضاعت مالی تا زمان ازدواج مجدد

زهره کولیوند،مددکار اجتماعی و محقق آسیب های اجتماعی نیز،با 
بیان ضرورت در نظر گرفتن پیش نیازهای لازم برای جدایی و الدین از 
یکدیگر عنوان کرد:آنچه که در شرایط کنونی جامعه شاهد آن هستیم 
سطحی نگری هایی است که بعضا باعث می شود با کوچکترین جرقه 
ای،زوجین از یکدیگر جدا شوند.وی افزودذ:به واقع طلاق باید در موارد 
استثنایی جاری شود و حتی المقدور باید والدین تلاش کنند با گذشت، 
اصلاح وضعیت و رفع نارسایی های موجود،بسترِ بقا و حیات زندگی 

مشترک را فرهم کنند.کولیوند گفت:طلاق تنها در شرایطی پیشنهاد 
می شود که واقعا هیچ راه و گزینه دومی جز جدایی وجود نداشته 
باشد که در چنین شرایطی نیز باید پیش نیازها و الزامات جدایی در 
نظر گرفته شوداین مددکار اجتماعی عنوان کرد:در نظر گرفتن بضاعت 
مالی و شرایط سنی فرزندان از مولفه های بسیار حائز اهمیتی است که 
باید به آن توجه شود در غیراینصورت طلاق نه تنها راهکار برون رفت 
از مشکلات نخواهد بود بلکه بر بار مخاطرات،پیچیدگی ها و دشواری 
های زندگی زن و مردی که گسست را انتخاب می کنند نیز می افزاید.

وی گفت:برخورداری از شرایط نسبتا مالی مناسبی که بتوان به 
تنهایی نیازهای روزمره زندگی را تامین کرد و هچنین لحاظ کردن 
شرایط سنی فرزندان  برای چنین تصمیم مکروه و نامیمونی از دیگر 
ضروریاتی است که کم توجهی یا اتخاذ تصمیمات عجولانه بدون رعایت 
این اصول اساسی،زندگی فرزندان طلاق را به ویرانی خواهد کشید.این 
مددکار اجتماعی عنوان کرد:بعضا برخی از زن و مردهایی که از یکدیگر 
جدا شده اند گمان می کنند با ازدواج مجدد قادر خواهند بود خلاء های 
ایجاد شده برای فرزندان خویش را پر کنند،اما تعجیل در این امر نیز 
می تواند به عاملی مخرب برای کودکان یا نوجوانان طلاق مبدل شود.

کولیوند عنوان کرد:عموما توصیه می شود برای ازدواج مجدد،حداقل 
باید یک بازه زمانی یکساله طی شود تا فرزندان طلاق نسبت به ضرورت 
ازدواج مجدد پدر یا مادر خویش توجیه شوند و به واقع لزوم پیوند 

دوباره را احساس کنند.
وی افزود: نباید از این نکته ظریف نیز غافل شد که بدترین دوران 
برای ازدواج مجدد والدین،در مقطعی است که فرزندان دوران بلوغ 
را تجربه می کنند و طبیعتا به دلیل شرایط روحی و روانی خاص 
حاکم بر فرزندان،تصمیم به ازدواج مجدد می تواند مشکلات ناگوار 
جدی تری را بوجود آورد.مددکار اجتماعی گفت:محبت ناپدری یا 
نامادری و تعامل مثبت،سازنده و صمیمانه فرد جدید نقش بسزایی 
در آرامش روحی،فکری و روانی فرزندانِ طلاق ایفاء می کند و به واقع 
باید نسبت به رعایت چنین ضرورتی،با هوشمندی و دقت نظر بسیار 
تلاش شود تا از بار منفی احتمالی چنین تصمیماتی)ازدواج مجدد 
و الدین( برای فرزندان کاسته شود.وی در خاتمه یادآور شد:بازهم 
تاکید می شود که آنچه که امروز در بسیاری از طلاق ها مشاهده 
می شود، تصمیماتی سطحی،عجولانه و غیر منطقی است که ثمره 
ای جز نابودی سرنوشت و آینده فرزندان نحواهد داشت و در موارد 
استثنایی که بعضا جدایی و گسست تنها راه اجتناب ناپذیر محسوب 
می شود نیز باید پیش نیازها و الزامات جدایی لحاظ و رعایت شود 
در غیر اینصورت شکست،سرخوردگی و ویرانی فرزندن طلاق بسیار 

مُحتَمِل خواهد بود.

قربانیان جدایی؛ 

همه خطراتی که فرزندان طلاق را تهدید می کند

نکاتی برای داشتن رابطه سالم در زندگی مشترک

کلیدرابطهسالمرادارید؟
رابطه سالم دقیقا از جایی شروع می شود که وقتی از سر کار به خانه برمی گردید، احساس آرامش 
داشته می کنید. این به معنای آن نیست که شما دعوا نمی کنید و اختلاف نظر ندارید! بلکه شما 
وقتی اوضاع در زندگی تان سخت شود می توانید با شریك زندگی تان حرف بزنید و مسائل را با او در 
میان بگذارید. رابطه زمانی پیشرفت می کند که شما بتوانید با شریك تان به صورت آزادانه و صادقانه 
حرف بزنید. برای هیچ موضوعی خط قرمز وجود ندارد و هر دو نفر احساس می کنند که حرفهایشان 

شنیده می شود. این ارتباط دو طرفه یکی از پایه های اساسی برای پیشرفت یك رابطه است.
علاقه داشتن

افراد در روابط سالم  به یکدیگر علاقه مند هستند. این مورد به طرق مختلفی از افرادیکه به 
یکدیگر علاقه مند بودند پرسیده شده است )و نه فقط از طریق یک مکالمه کوتاه با فردی که 
در حال عبور از خیابان است( از آنها دعوت شد تا کارهای مربوطه را انجام دهند و سوالهای 
عمیق تری از آنها در رابطه با تجربه ای که از این مورد داشتند پرسیده شد ، فراتر از اینکه فقط 

چه کارهایی انجام دادند.
پذیرش و احترام

پذیرش یعنی درک مثبتی از شخص داشته باشیم با تمام شناختی که از ایراد های او داریم 
و همینطور طرف مقابل در برابر ایراد ها و ویژگی های ما پذیرش داشته باشد.این یک تمرین 
ضروری در روابط سالم است. علاوه بر آن افرادیکه در شادترین روابط هستند در موقعیتهای 
اجتماعی به شکل مطلوبی با یکدیگر مکالمه می کنند و تلاش میکنند که حق تقدم را رعایت 

کنند، یا به اولویتهایی که دیگری دارد احترام بگذارد. 
رابطه شما متعادل است

زمانی همسر یا نامزد شما مجبور است تا دیر وقت سر کار بماند. موقعی هم شما 
مجبور هستید از پدر و مادرتان نگهداری کنید. این از خصوصیات زندگی است. 
مسئله اصلی این است که در بلند مدت شما احساس کنید که زندگی متعادلی دارید.

به یکدیگر اطمینان دارید
یك رابطه سالم بر اساس اطمینان و اعتماد است. رابطه شما باید خالی از راز و رمز باشد. در 

صورتی که نمی توانید به شریك تان اطمینان کنید همیشه در ذهن تان شك و تردید وجود دارد 
باید خودتان و رفتارهای او را با یك مشاور بررسی کنید.

در مرحله اول منفی برداشت نمی کنند 
افرادی که در روابط سالم هستند گرایش به این سمت دارند که کارهای منفی و اشتباهی 
که طرف مقابلشان انجام داده است را به عنوان اشتباهاتی صادقانه که معلول شرایط محیطی 
دشوار است ببیند و چیزهای مثبت را فقط به عنوان نتیجه اینکه طرف مقابل شخص خوبی 
بوده است نسبت میدهند و یا آن را علت سخت کوشی و یا سایر ویژگیهای شخصیتی مثبت 
فرد میبیند. آنها هر رفتاری را در مرحله اول منفی برداشت نمی کنند و در وهله اول اوضاع را 

به صورت مثبت بررسی می کنند.
تخریب و اصلاح

یک اصلاح و بازسازی خوب معمولا با پوزش و عذرخواهی شروع میشود و در مسیر 
سودمندی آن را رشد میدهد. افراد در روابط سالم می دانند تخریب ها باید با تلاش آنها، 

پذیرش اشتباهشان و متهم نکردن طرف مقابل اصلاح و ترمیم شود.
شما دعوا می کنید!

اختلاف نظر طبیعی است و اگر در رابطه ای هستید که هیچ وقت هیچ اختلاف نظر حتی 
جزئی هم نداشته اید احتمالا یك جای کار می لنگد. اما این را هم در نظر داشته باشید که 
کسانی که در رابطه ای سالم هستند دعواهایشان هم سازنده و عادلانه است. یعنی خبری از 
برچسب زدن و تحقیر طرف مقابل نیست. در دعوا و اختلاف نظر هم هدف اصلی فهمیدن 
نظرات طرف مقابل برای بهبود رابطه است نه گرفتن امتیاز از یکدیگر! وقتی هر طرف هم فهمید 

که اشتباه کرده است راه مشخص است: عذرخواهی می کند!
خودتان را هم دوست دارید

شما علاوه اینکه به نامزد یا زوج تان علاقه دارید خودتان را هم دوست دارید. پس رابطه تان 
را بر اساس یك رویا بنا نمی کنید. شما می دانید که نه خودتان و نه نامزدتان کامل نیستید و هر 
کدام نقص های خاص خودتان را دارید. بنابراین یکدیگر را بر اساس ارزش ها و معیارهایی که 

اکنون وجود دارد باید بپذیرید نه چیزهایی که در آینده ممکن است یك نفر تبدیل به آن شود.
با هم تصمیم می گیرید

کسی همه تصمیم ها را یك طرفه نمی گیرد. نه شما نه زوج تان! از اینکه چه فیلمی را ببینید 
تا اینکه چند بچه داشته باشید شما با هم تصمیم می گیرید و به حرفهای یکدیگر گوش می 
کنید. پس از اگر یکبار برای فیلم مورد علاقه یکی به سینما رفتید بار بعد نوبت دیگری است 

که فیلم خودش را انتخاب کند!
نکات کوچک برای مهمترین رابطه زندگی

نکته هایی که درباره همسرتان می دانید و چیزهایی که در رابطه  با او دوست دارید، می 
تواند خیلی مسائل را برایتان روشن کند. اگر بتوانید به اکثر این گزینه ها پاسخ مثبت بدهید، به 

احتمال زیاد در رابطه ای سالم به سر می برید:
1- اسم بهترین دوست همسرتان را می دانید و می تواند چند خصوصیت مثبت او را به 

خاطر بیاورید.
2- در کنار یکدیگر بازیگوش و سرزنده هستید.

3- حتی در مواقعی که با او مخالفید، قبول دارید که به نکته های خوبی اشاره می کند.
4-  وقتی کنار هم نیستید نیز به یکدیگر فکر می کنید.

5- صبح با مهربانی و عطوفت از هم جدا می شوید و هنگام خداحافظی به یکدیگر توجه 
کامل دارید.

6-  به ندرت به همسرتان توهین کرده و دیوانه خطابش کرده اید یا هرگز این کار را نکرده 
اید.

7- می توانید به چند خصوصیت مثبت او اشاره کنید که از پدر و مادرش به ارث برده است.
8-  آشنایان و بستگان مورد علاقه همسرتان را می شناسید.

9- وقتی ناراحت و افسرده هستید، به جای اینکه از همسرتان دوری کنید و مشکلات را به 
تنهایی حل کنید، برای آرامش به او پناه می برید.
10- می دانید غذای مورد علاقه اش چیست.
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نکــته

رئیس جمهوری گفت: پیروزی برجام تدبیر رهبر معظم انقلاب 
اسلامی و نتیجه مقاومت 10 تا 12 ساله ملت ایران و سیاست نظام 

جمهوری اسلامی است.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در سی و 
دومین سفر استانی خود به استان مرکزی در ورزشگاه شهدای پنجم 
مرداد اراک افزود: برجام؛ پیروزی و نتیجه مقاومت 10 - 12 ساله 
ملت ایران در برابر تحریم های ظالمانه است. وی با بیان اینکه باید از 
فضای بعد از برجام همه استفاده کنند، اظهار کرد: سفرهای خارجی 
بعد از برجام برای رونق اقتصادی کشور است، برای آن است که در 
آسیا، اروپا، آمریکای لاتین و سراسر جهان بتوان رونق تجاری، سرمایه 

گذاری خارجی در ایران ایجاد شود.
رئیس جمهوری ادامه داد: چرا باید کشورهای هم سن ایران در 
منطقه صادراتشان در سال بیش از 200 میلیارد دلار باشد و صادرات 
کشور 50 میلیارد دلار باشد؟ حجت الاسلام و المسلمین روحانی 
عنوان کرد: ایران با عظمت، ملت با استعداد و ایران امن، همه سرمایه 
است، آیا ما باید برای گندم، ذرت، برنج و شکر به دیگران نیازمند 
باشیم؟ ایا نباید از فناوری های نوین در بخش صنعتی و کشاورزی 
استفاده کرد. وی عنوان کرد: در بخش صنعت و معدن بعد از برجام 
یک میلیارد و 600 میلیون سرمایه خارجی وارد کشور شده است، 
قراردادها منعقد شده، طرح های اقتصادی نسبت به زمان مشابه 2 
برابر شده است. رئیس جمهوری اضافه کرد: در دولت تدبیر و امید از 
زمان شروع فعالیت تاکنون، سه میلیارد و 890 میلیون دلار سرمایه 
گذاری برای 133 طرح در کشور جذب شده که از این تعداد 58 
طرح تکمیل و بهره برداری شده است و 75 طرح در حال تکمیل 

برای بهره برداری است.

دروغگو و فحاش انقلابی نیست
رئیس جمهوری گفت: امروز ادبیات ما باید ادبیات انسجام، اتحاد 
و وحدت ملی باشد و مردم نباید اجازه دهند عده ای گفتمان یاس 
و گفتمان فروپاشی مدیریت این ملت بزرگ را ترویج کنند. روحانی 
اظهار داشت: آن هایی که فکر می کنند با حرف های نادرستشان 
می توانند ملت بزرگ ایران را مایوس کنند در خطا و اشتباه بسر می 
برند. وی بیان کرد: مردم بزرگ ایران؛ آدم دروغگو انقلابی نیست، آدم 
فحاش انقلابی نیست، آن ها که از یاس سخن می گویند با انقلاب 
اسلامی ایران رابطه ای ندارند. وی ادامه داد: هر چه پیشرفت کرده 
ایم در سایه حمایت شما مردم بوده است، برجام بی تردید برای مردم 
بوده است، خودکفایی گندم بی تردید برای شما مردم بوده است و 
رونق اقتصادی که شاهد آن تا پایان امسال هستیم بی تردید برای 
شما مردم است. رئیس جمهوری ابراز کرد: همه زندگی ما عشق به 
ملت ایران، عشق به انقلاب اسلامی، عشق به امام راحل و عشق به 

رهبرمان است. 

مدیریت دوگانه در ایران وجود ندارد
وی تاکید کرد: آن هایی که فکر می کنند در این مملکت 2 مسیر 
و دو راه وجود دارد در خطا و اشتباه هستند، یک خط، یک رهبر 
و یک دولت در این کشور بیشتر نیست؛ در ایران مدیریت دوگانه 
وجود ندارد. وی ادامه داد: برای عزت و عظمت کشورمان، برای 
سلامتی رهبرمان، برای وحدت امتمان، برای رونق ایران بزرگمان، 
برای سربلندی ایران عزیزمان همواره دست ما بسوی آسمان است و 

بی تردید دعای مردم را خداوند مستجاب می کند.
روحانی تصریح کرد: به صراحت باید بگوییم تفاوت امسال با 2 - 

سه سال پیش را باید در نظر بگیریم و خدای من گواه است در این 
جمله من اغراقی وجود ندارد که در سال های قبل در دنیا مسابقه 
برای تهدید ایران، فشار به ایران و برای تحریم ایران عزیز بود و امروز 
در سراسر دنیا مسابقه برای ارتباط با ایران است. وی افزود: امروز در 
سراسر دنیا مسابقه برای ارتباط تجاری با ایران را شاهدیم و آینده ما 
روشن است، مسیر ما روشن است و نباید اجازه دهیم عده ای در این 
کشور اخلاق ضد حسینی و عاشورایی را ترویج کرده و باید تلاش 

کنیم در این کشور اخلاق محمدی استقرار پیدا کند. 
رئیس جمهوری افزود: این همه تلاش را ملت بزرگ ایران انجام 
داد تا فضا برای حرکت ما انجام شود و دیروز اگر می خواستیم راه 
برویم یا بدویم در مسیر مسابقات جهانی زنجیر تحریمی که روی 
پاهای اقتصاد ایران بود مانع بود و امروز دیگر این زنجیر نیست ما 
باید حرکت کنیم. وی ادامه داد: مانع اصلی برداشته شده است، روابط 
بانکی ما با دنیا برقرار شده است و روز به روز هم این روابط گسترده تر 
خواهد شد. وی اظهار کرد: یک غاصبی باغ ما را غصب کرده بود، ما 
این غاصب را بیرون کردیم، درب باغ به روی مردم باز شده است یک 
عده کودک به جلوی درب باغ آمده اند که سیب و گلابی کجاست؟ 
می خواهیم میل کنیم، جوان و نوجوان عزیز، باغ را از دست غاصب 
به در آوردیم و نهال لازم به دست ملت بزرگ کاشته ایم و این باغ 
آماده باروری است اما صبر برای باروری این نهال تازه غرس شده 

لازم نیست؟

برای اشتغال نسل جوان راهی
 جز رونق اقتصادی نداریم 

رئیس جمهوری گفت: با معضل بیکاری نسل جوان بویژه تحصیل 
کردگان مواجه هستیم و جوانان عزیز و ملت ایران بدانند برای اشتغال 
پایدار نسل جوانمان راهی جز ایجاد رونق اقتصادی نداریم. رئیس 
دولت تدبیر و امید در ادامه سخنان خود در جمع پرشور مردم اراک 
معضل اصلی جامعه امروز را نبود رونق اقتصادی بیان کرد و افزود: 
سال 95 سال رونق اقتصادی است و از آغاز سال جاری وعده من به 

مردم این بوده است که برنامه دولت تلاش برای دستیابی به رشد 
اقتصادی 5 درصدی است. وی افزود: از آغاز سال به مردم قول داده ام 
که امسال حداقل هفت هزار و 500 واحد صنعتی کوچک و متوسط 
را از طریق تسهیلات بانکی فعال خواهیم کرد و باید آمار خوشحال 
کننده ای را عرضه دارم که تا تاریخ 27 مهرماه گذشته، 12 هزار و 
525 واحد تولیدی با حدود 9 هزار میلیارد و 190 میلیون تومان 
تسهیلات از بانک ها توانسته اند حرکت خود را آغاز کنند و این به 

معنای یک حرکت بزرگ اقتصادی در کشور است. 
روحانی ادامه داد: این رقم تا پایان سال اضافه خواهد شد، همه 
باید در کنار هم عظمت ایران عزیزمان را بیش از گذشته بیافرینیم و 
تلاش ما برای باز کردن زنجیر تحریم از دست و پای اقتصاد کشور و 

ایجاد شرایط برای رونق اقتصادی بود. 
وی اظهار داشت: برجام به معنای احقاق حقوق ملت ایران بود، 
برجام برای صادر کردن آب سنگین اراک بود، برجام برای صادر 
کردن »یو اف 6« نطنز به کشورهای صنعتی جهان بود، برجام برای 
آن بود که در دنیای امروز بتوانیم آزادانه نفت و گاز و پتروشیمی و 

میعانات گازی را به جهان صادر کنیم. 

باید از فضای بعد از برجام استفاده کنیم
وی گفت: آیا کسی در ایران سربلند هست که از احقاق حقوق 
ملت ایران خوشحال نباشد؟ آیا امروز در سراسر کشور کسی هست 
که از آزادی تجارت با دنیا خوشحال نباشد؟ آیا در ایران ما کسی 
ما  برای صادرات کشاورزی و صنعت  راه  باز شدن  از  هست که 
خوشحال نباشد؟ رئیس دولت تدبیر و امید ابراز داشت: آیا امروز در 
کشور ما کسی هست که از لغو 6 قطعنامه ظالمانه علیه ملت ایران 
خوشحال نباشد؟ برجام پیروزی ملت ایران است، برجام پیروزی 
سیاست نظام جمهوری اسلامی ایران است، برجام پیروزی تدبیر 
رهبر معظم انقلاب است، برجام پیروزی مقاومت 10 - 12 ساله ملت 

ایران در برابر تحریم های ظالمانه است. 
وی با تاکید بر این که امروز باید از فضای بعد از برجام استفاده 

کنیم گفت: تمام سفرهای خارجی که بعد از برجام انجام می گیرد 
برای رونق اقتصادی کشور است، برای آن هستیم که در آسیا، اروپا، 
آمریکای لاتین، آفریقا و سراسر جهان بتوانیم رونق تجاری و سرمایه 
گذاری خارجی در ایران و آوردن فناوری های نوین را آماده کنیم. 
روحانی افزود: چرا باید کشورهای هم سن و سال ما در منطقه آسیا 
صادرات شان در سال بیش از 200 میلیارد دلار باشد و صادرات ما 
50 میلیارد دلار باشد؟ ایران با عظمت، ملت با استعداد، ایران امن و 
این همه سرمایه انسانی و خدادادی داریم، آیا باید در گندم، ذرت، 
برنج و شکر به دیگران نیازمند باشیم؟ وی ابراز کرد: در طول سه سال 
گذشته، 3 میلیارد و 890 میلیون دلار سرمایه خارجی جذب و برای 
133 طرح وارد کشور شده است، از این 133 طرح 58 طرح تکمیل 

شده و در حال بهره برداری و 75 طرح نیز در حال تکمیل است. 

نباید بگذاریم عده ای اخلاق را
 درجامعه سرکوب کنند

رئیس جمهوری اسلامی ایران همچنین با اشاره به انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا گفت: آمریکایی که مدعی است بیش از 
200 سال است دموکراسی دارد و بیش از 50 دوره انتخابات ریاست 
جمهوری داشته است در این کشور اخلاق نیست، می بینیم چه 
وضعی پیدا کرده اند، مناظره کاندیداهای ریاست جمهوری را دیدید؛ 

نحوه حرف زدنشان و نحوه سخن گفتن شان را همه دیدند. 
وی ادامه داد: در سازمان ملل متحد یکی از رهبران کشورها از من 
پرسید از این دو )ترامپ و کلینتون( کدام بهترند، گفتم بد را بر بدتر 
ترجیح دهم یا بدتر را بر بد؟ نگاه کنید نحوه حرف زدنشان، نحوه اتهام 

زدن هایشان، نحوه استهزا و مسخره کردنشان را. 
وی تاکید کرد: ما هم چنین دموکراسی و انتخاباتی در کشور نمی 
خواهیم، افتخار ما اسلام ماست، اسلام همان دینی است که پیامبرش 
م مَکَارِمَ الَْخْلَاقِ« لذا نباید بگذاریم عده ای  فرمود »إنَِّما بُعِثْتُ لِتَُمِّ
اخلاق را در میان جامعه ما سرکوب کنند و نگذاریم عده ای در جامعه 
ما اتهام، دروغ، تهمت و استهزاء را نشر دهند، همه ما به ایرانمان و به 

اسلاممان افتخار می کنیم.

قدردان امام، خط امام و راه امام هستیم
رئیس جمهوری با ابراز خرسندی از حضور در جمع پرشور مردم 
استان مرکزی گفت: این استان به عنوان سرزمین طلوع آفتاب قرن 
و قرون اخیر و به عنوان زادگاه آن مرد استثنایی تاریخ است و همان 
استانی است که بر سر همه مردم ایران و کل مسلمانان منت دارد تا 
فرزندی را در این سرزمین تربیت کرد که او توانست پرچم عزت و 
آزادگی ملت ایران را در شرایط تاریک استبداد و استعمار برافرازد و 

مردم را به اوج عزت، شکوه و آزادگی برساند. 
روحانی بیان کرد: اوایل آبان ماه مصادف با سالروز شهادت فرزند 
برومند امام )ره(، آیت الله سید مصطفی خمینی است که در سال 56 
شهادت او موج بزرگی را در صف های مبارزان بوجود آورد و شرایط 
را برای پیروزی انقلاب اسلامی مهیا کرد و بعد از سال ها خاموشی، 
صدای رسا و بلند مردم در سراسر کشور در مراسم بزرگداشت آن 
عالم فرهیخته به گوش جهانیان رسید و انقلاب در مسیر سرعت خود 

برای پیروزی قرار گرفت. 
روحانی افزود: ما ملتی هستیم که قدردان امام )ره(، خط امام )ره( 
و راه امام )ره( هستیم و انشاالله پاسدار خوبی برای مسیر امام خمینی 
)ره(، عزت و آزادگی خواهیم بود و پاسدار اسلامی که اسلام سیاسی 

و اسلام حاکمیتی که امام )ره( برای ما به ارمغان آورد خواهیم بود. 

ازسوی  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  استعفای  پذیرش  با 
رئیس جمهور حسن روحانی؛ سیدرضا صالحی امیری را برای کسب 
رای اعتماد به مجلس معرفی کرد. در همین راستا صالحی امیری 
و دو گزینه دیگر برای وزات خانه های آموزش و پرورش و ورزش و 
جوانان برنامه های خود جهت اداره وزارتخانه های مذکور را به رییس 
جمهور تحویل داده اند. با این حال آخرین شنیده ها از نمایندگان 
مجلس حاکی از آن بود که نام صالحی امیری به عنوان گزینه مدنظر 
برای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی خط خورده تا اینکه در آخرین 
لحظات پایگاه ریاست جمهوری از معرفی قعطی او به عنوان وزیر 

ارشاد به مجلس خبر داد.
چشمداشت روحانی برای همراهی مجلس

نگاهی به زندگی نامه و سوابق اجرایی وزیر احتمالی فرهنگ و 
ارشاد اسلامی نشان می دهد نام او پیش از این نیز به عنوان وزیر 
پیشنهادی وزارت ورزش و جوانان به مجلس شورای اسلامی معرفی 
شده که نتوانست رای اعتماد لازم را از مجلس نهم کسب کند. به 
نظر می رسد حسن روحانی با امید به همراهی مجلس دهم اقدام به 
معرفی این گزینه برای تصدی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی کرده 
است و آرای نمایندگان به صالحی امیری و همین طور دو گزینه دیگر 
یعنی دانش آشتیانی  و مسعود سلطانی فر می تواند محک خوبی برای 

همراهی مجلس و دولت باشد.
معاون فرهنگی ستاد انتخاباتی جامه وزارت می پوشد

صالحی امیری که از اول اسفند 92 طی حکمی برای چهار سال 
به عنوان ریاست سازمان اسناد و کتابخانه ملی فعالیت می کند، 
سابق مدیریتی متصدی مثل پست های اجرایی در مشاغل مختلف 
مدت 3  )به  ارتش  انقلاب  دادگاه  در  عضویت  ازجمله  مدیریتی 
سال(، ریاست کمیته اجتماعی شورای عالی امنیت ملی، معاونت 
پژوهش های فرهنگی و اجتماعی مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و سرپرستی 70 روزه وزارت ورزش و جوانان 
را نیز برعهده داشته است. او هچنین در زمان انتخابات یازدهمین 

دوره ریاست جمهوری اسلامی ایران معاون فرهنگی ستاد انتخاباتی 
حسن روحانی بود.

آیا آرامش به بهارستان بازمی گردد؟!
با تمام این تفاسیر باید دید در صورت گرفتن رای اعتماد از 
مجلس صالحی امیری در جایگاه مقام وزارت یکی از پرحاشیه ترین 
و پرچالش ترین وزارت خانه های دهه های اخیر چگونه عمل می کند 
و تا چه میزان می تواند آرامش و امنیت را به فضای فرهنگی و هنری 

کشور بازگرداند؟!
مشکل افراد نیستند

خشایار دیهیمی )نویسنده و مترجم( در گفت وگو با خبرنگار ایلنا؛ 
درباره معرفی صالحی امیری به عنوان وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
می گوید: در یک جمله می گویم مشکل ارشاد مشکل آمدن یا رفتن 
افراد نیست؛ یعنی نمی توانیم توقع داشته باشیم با تغییر افراد حتی 
در سطوح بالای مدیریتی این وزارتخانه اتفاق خاصی را در روند 
سیاستگذاری های فرهنگی وزارت ارشاد شاهد باشیم. مشکل ارشاد 
اساسی تر و زیربنایی تر از این تغییرات فردی است و قاعده و اصول 
ساختاری آن به گونه ای است که با آمدن و رفتن شخصیت های 

گوناگون تغییرات چندانی انجام نمی شود.
وزیر ارشاد و ارشاد اصلا صاحب اختیار نیستند

او ادامه می دهد: مسئله این است که در کل نگاه حاکمیت به مقوله 
فرهنگ؛ نگاه جامعی نیست و تا زمانی که این نوع نگاه اصلاح نشود؛ 
وزارت ارشاد و وزیر مربوطه عملًا صاحب اختیار نیستند که بتوانند 
تغییرات جدی در حوزه فرهنگ اعمال کنند؛ به عبارت دیگر اختیارات 
وزیر ارشاد نسبت به سیاستگذاری های فرهنگی بسیار محدود است و 
نمی توان انتظار داشت تغییرات اساسی در این زمینه رخ دهد. فقط 

ممکن است هرازگاهی شاهد تغییرات جزئی یا کوچکی باشیم.
مشکل رسمیت یافتن موسیقی  است

داریوش پیرنیاکان )موسیقی دان( نیز درباره اهمیت نقش وزیر 
فرهنگ در سیایت گذاری های فرهنگی و هنری مخصوصا در حوزه 

موسیقی، یادآور می شود: معتقدم تاز مانی که در کشور ما موسیقی 
از طرف بخشی از حاکمیت به رسمیت شناخته نشود این وضعیت 
نابسامان موسیقی ادامه خواهد داشت. تا امروز هیچ رئیس جمهوری 
مانند آقای روحانی از موسیقی طرفداری نکرده است و از طرف دیگر 
هم آقای جنتی تلاش های بسیاری در زمینه موسیقی انجام داد که تا 
به امروز نشده بود اما می بینیم که وضعیت موسیقی هر سال بد تر از 
قبل می شود. من رزومه آقای صالحی را نیز مطالعه کرده ام، قطعا این 
فرد، فرد صالحی است اما تاکیدم این است هر کسی که وزیر شود تا 
زمانی که موسیقی به رسمیت شناخته نشود نمی توان انتظار داشت 

اوضاع موسیقی بسامان شود.
جامعه هنری قدردان تلاش های آقای جنتی است

به  نسبت  جنتی  علی  موضع  به  اینکه  بیان  با  هنرمند  این 
اتفاقات اخیر موسیقی انتقاداتی وارد بود، می افزاید: جامعه هنری 
علی الخصوص موسیقی قدردان تلاش های دولت و آقای جنتی 
هستند و این موضوع را می دانند که موسیقی در بخشی از حاکمیت 
پذیرفته نیست و برخوردهای شخصی با آن می شود. موسیقی باید به 
رسمیت شناخته شود. باید این بخش از فرهنگ و هنر مانند سینما، 
تئا تر و... به رسمیت شناخته شود از همین رو است که هر لحظه و 
در هر نقطه ای از کشور فردی با سلیقه شخصی با موسیقی برخورد 

می کند و این مسئله متوجه وزیر یا رئیس جمهور نیست.
اهرم  فشار جای دیگری است

پیرنیاکان اضافه می کند: اگر موسیقی به رسمیت شناخته و این 
مسئله تبدیل به قانون شود؛ کسی نمی تواند آن را نقض کند؛ اما 
متاسفانه اهرم های فشار در جای دیگری است که باعث می شود 

قدرت تصمیم گیری از وزیر گرفته شود.
وزیر مهم است اما نه خیلی مهم!

محمدحسن شهسواری )نویسنده( اما معتقد است اینکه کدام فرد 
به عنوان وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی معرفی شود، مهم است اما نه 
خیلی مهم! علی معلم )تهیه کننده و منتقد سینما( نیز داشتن تجریه 

مدیریتی در حوزه فرهنگ را در معرفی صالحی امیری به عنوان وزیر 
فرهنگ مهم می داند و می گوید: فکر می کنم دولت آقای روحانی با 
این تغییرات قصد دارد گوشه ای از سوءمدیریت های حوزه فرهنگ 
و آموزش را اصلاح کند. حالا اینکه در عرض مدت کوتاه هفت الی 
هشت ماهه موفقیت به دست می آید یا نه بستگی به استراتژی فردی 
دارد که به عنوان وزیر معرفی می شود. شخصاً شناخت چندانی از 
آقای صالحی امیری ندارم اما سوابق فرهنگی و آموزشی او تا حدودی 
نگرانی هایی بابت تجربه کاری در حوزه فرهنگ را از بین می برد و 

همین دست کم یک مزیت به حساب می آید.
مشکلات سینما زیر مبالغ فروش پنهان شده

این تهیه کننده سینما همچنین درباره انتظارات اهالی سینما از 
وزیر جدید اضافه می کند: قطعاً در حوزه سینما باید اتفاقات جدیدی 
بیفتد موقعیت فعلی سینمای ایران خدشه دار شده است و مشکلاتی 
متعدد مثل فیلمسازی، دفاع از حقوق فیلمسازان و پروانه نمایش و 
غیره زیر اعلام مبالغ فروش پنهان می شود. آقای روحانی اگر برای دور 
بعد نیز قصد ادامه حضور دارند باید وزارت فرهنگشان روال برخورد با 
سینما را تغییر دهد. سیاستگذاری های غلط در روال تولید، اکران و 
پروانه نمایش باید اصلاح شود و امور غیرضروری مثل مدرسه سینما و 
غیره با دقت بیشتری جلو برود. پس وزیر جدید نیز قطعاً باید رویکرد 

مناسبی نسبت به هنر سینما داشته باشد.
یک وزیر فرمانبردار...

 صالحی امیری در طول سه سال فعالیت به عنوان رئیس کتابخانه 
ملی و مشاور روحانی نشان داده که توجه اساسی به مقولات مختلف 
فرهنگی و نیازهای این حوزه دارد و حتی با واکنش نسبت به حواشی 
پیش آمده بر سر برگزاری کنسرت ها لزوم قانون مداری در تمامی 
حوزه ها ازجمله فرهنگ را یادآور شده است. باید دید آیا جامه وزارت 
به تن او پوشانده خواهد شد و آیا او در مقام وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی می تواند از پس هدایت سکان  این وزاتخانه در دریای پرتلاطم 

فشار ها و حاشیه ها بربیابد؟!

 رئیس جمهوری در جمع مردم اراک؛

پیروزی برجام تدبیر رهبر معظم انقلاب است

7 ماهِ سخت و پرچالش پیش روی وزیر جدید

صالحی امیری سپر بلای دولت یازدهم

میراث دوران احمدی نژاد هنوز پا برجاست

بزرگ ترین وزارتخانه دولت
 با مشکلاتی بزرگ تر از دولت

آموزش و پرورش وزارتخانه ای متفاوت با سایر وزارتخانه هاست. این وزارتخانه با 970 هزار 
پرسنل 40 درصد کارکنان دولت را تحت پوشش دارد. هر چه تعداد پرسنل یک وزارتخانه 
بیشتر باشد مشکلات آن هم افزون تر است. محمدعلی نجفی تا دقایق 90، ظاهرا قرار بود وزیر 
پیشنهادی آموزش و پرورش شود اما نامه رسمی رییس جمهور به رییس مجلس، مشخص 
کرد، دکتر فخرالدین احمدی دانش آشتیانی برای اخذ رای اعتماد جهت تصدی پست وزارت 
آموزش و پرورش به مجلس شورای اسلامی معرفی شده است. دانش آشتیانی پیش از این 
و در سال 1392 یکی از گزینه های تصدی پست وزارت علوم بود و حضور او در دوران پس 
از مدیریت علی اصغر فانی می تواند چالش هایی را برای او به همراه بیاورد. وزارت آموزش و 
پرورش در واقع و در مقطع کنونی با دو دسته از مشکلات دست و پنجه نرم می کند، دسته اول 
مشکلاتی است که طی دهه های اخیر در آموزش و پرورش ماندگار شده است و به مشکلات 
ریشه ای این وزارتخانه بزرگ تبدیل شده است و بخش زیادی از آن ناشی از مدیریت ناقصی 
است که در دولت های محمود احمدی نژاد رخ داد. اما دسته دوم از مشکلات، مربوط به 
مسایلی است که طی سه سال مدیریت علی اصغر فانی در دولت یازدهم رفع نشد و حل نشده 
باقی ماند. بر همین اساس می توان گفت، فخرالدین احمدی دانش آشتیانی در صورت کسب 
رای اعتماد از مجلس شورای اسلامی کار بسیار سختی در آموزش و پرورش دارد. در ادامه 
به چالش هایی که او در آموزش و پرورش خواهد داشت اشاره می شود و پیش از آن نگاهی 

می شود به کارنامه اجرایی و علمی دانش آشتیانی.
کارنامه دانش آشتیانی

فخرالدین دانش آشتیانی که پیش از این نیز به عنوان وزیر پیشنهادی علوم در ابتدای 
کار دولت یازدهم به مجلس معرفی شده بود، متولد  1334 در آشتیان است و  در سال 
1352 موفق به اخذ دیپلم از  مدرسه علوی در رشته ریاضی شده است.  وی در سال 1358 
در رشته مهندسی راه و ساختمان از دانشگاه صنعتی امیرکبیر فارغ التحصیل می شود و 
کارشناسی ارشد خود را در همان دانشگاه در رشته سازه کسب می کند. دانش آشتیانی 
دکترای خود را از دانشگاه امپریال کالج انگلستان در رشته مهندسی زلزله در سال 1375  
اخذ کرد.  در کارنامه کاری دانش آشتیانی، مدیرکل طرح های عمرانی وزارت فرهنگ و 
آموزش عالی از سال 1364 تا  1368،  معاون امور جنگ وزارت فرهنگ و آموزش عالی 
از سال 1366 تا 1368، همکاری با قرارگاه خاتم الانبیا در امور مهندسی رزمی جنگ،  
مسئول ستاد پشتیبانی جنگ دانشگاهها از سال 1366 تا   1368،  برگزارکننده دوره های 
»دانشگاه در جبهه« برای جبران عقب افتادگی آموزشی دانشجویانی که در جبهه حضور 
داشتند، معاون امور عمرانی و دفاعی وزارت فرهنگ و آموزش عالی از سال 1368 تا  
1372،  معاون اداری و پشتیبانی وزارت فرهنگ و آموزش عالی از سال 1376 تا  1380،  
معاون طرح و توسعه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و قائم مقام وزیر از سال 1380 
تا  1382،  عضو شورای گسترش آموزش عالی از سال 1376 تا 1382،  عضو کمیته 

تخصصی شورای گسترش آموزش عالی از سال 1376 تا 1382  دیده می شود.
به گزارش خبر آنلاین، وی همچنین  عضو شورای اسلامی شدن دانشگاه در وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری 1376 تا 1382، عضو شورای تدوین برنامه پنج ساله چهارم علم و 
فناوری آموزش عالی در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، عضو شورای برنامه ریزی سازمان 
سنجش آموزش کشور از سال 1376 تا 1382 و رئیس مجتمع آموزشی مفید بوده است.

از جمله سوابق دانشگاهی گزینه پیشنهادی دولت برای تصدی پست وزارت آموزش 
و پرورش، دانشیاری دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی دانشکده مهندسی عمران، عضو 
هیأت امنای دانشگاههای خواجه نصیرالدین طوسی و تربیت مدرس، ریاست کمیسیون 
هیأت امنای دانشگاههای تربیت مدرس، هنر تهران، صنعتی اصفهان، اصفهان، هنر اصفهان، 
شهید چمران اهواز، سرپرست دانشگاه ایلام همزمان با مسئولیت در وزارت به منظور ارتقای 
جایگاه دانشگاه بعد از جنگ، مدیر گروه زلزله دانشکده مهندسی عمران دانشگاه خواجه 
نصیرالدین طوسی از سال 1383 تا 1387، عضو کمیته منتخب بررسی صلاحیت علمی 

اعضای هیأت علمی دانشکده مهندسی عمران از سال 1383 تاکنون است.
سیما کلی از وضعیت کنونی آموزش و پرورش

آموزش و پرورش وزارتخانه ای متفاوت با سایر وزارتخانه ها است. این وزارتخانه با 970 
هزار پرسنل 40 درصد کارکنان دولت را تحت پوشش دارد. هر چه تعداد پرسنل یک 
وزارتخانه بیشتر باشد مشکلات آن هم افزون تر است، زیرا در سازمانهای دولتی بخش 
عمده ای از امکانات و فعالیت ها صرف رفع نیازهای رو به تزاید پرسنل می شود. شیرزاد 
عبدالهی کارشناس مسایل آموزش و پرورش اما در این باره می نویسد: »برای یک ناظر 
بیرونی تعجب آور است که مثلا 99 درصد بودجه 30 هزار میلیارد تومانی وزارت آموزش و 
پرورش با 13 میلیون دانش آموز، صرف پرداخت حقوق و مزایای کارکنان می شود. نکته 
مهم تر این است که این شیوه تخصیص منابع، نه تنها باعث رضایت پرسنل نشده است 
بلکه بخشی از کارکنان همواره به میزان حقوق و مزایای خود معترضند.« او می افزاید: این 

همان پارادوکسی است که دولت قادر به حل آن نیست.
در چنین وزارتخانه ای هر وزیر محبوبی بعداز مدتی منفور می شود. وزرای آموزش و 
پرورش منابعی برای ارتقای کیفیت آموزش و پرورش در اختیار ندارند. از طرفی نیروی 
انسانی وزارتخانه هم در مقابل وزیر با شعارهای معیشت محور صف آرایی کرده اند. حتی 

اگر بودجه دوبرابر هم بشود باز هم 95 درصد آن صرف هزینه های پرسنلی می شود.
چالش های دانش آشتیانی در آموزش و پرورش

دانش آشتیانی در صورت کسب رای اعتماد از مجلس، با وزارت خانه عریض و طویلی 
مواجه خواهد شد که برنامه ریزی درستی در توزیع نیروی انسانی ندارد. کارمندان این 
وزارتخانه بسیار بیش از گذشته معیشت محور شده اند و علاوه بر آن صدای معلمان حق 
التدریس چنان بلند است که حتی اگر مجلس قانونی برای محدودیت استخدام در آموزش 
و پرورش وضع کند، باز آموزش و پرورش با اهرم هایی مجبور به استخدام می شود. علاوه 
بر این در حوزه آموزشی هنوز چالش های طرح اصلاح ساختار آموزشی 6-3-3 ادامه دارد 

و سال به سال به آموزش و پرورش این چالش ها تزریق می شود.
کسری بودجه شکننده آموزش و پرورش و چالش معیشت

تاریخی ترین معضل در آموزش و پرورش بدون شک مساله معیشت فرهنگیان است. 
وزارت آموزش و پرورش در این دوره یا نخواست یا توان اش را نداشت که دولت و حاکمیت را 
برای بهبود این روند قانع کند تا مصوبات و اعتباراتی برای بهبود وضعیت درآمدی فرهنگیان به 
تصویب برساند. علاوه بر این چالش عدم توزیع نیروی انسانی و چالش های استخدامی معلمان 
در واقع مشکلی بود که به دوران وزارتی فانی سرایت کرد. همچنین اجرای ناقص طرح تغییر 
نظام آموزشی در دولت دوم محمود احمدی نژاد و اجرای سالانه و پله به پله آن چالش بود که 
به دوران وزارت فانی رسید و به نظمی کم سابقه ای را به این وزارتخانه تحمیل کرد. این سه 
میراث بسیار مهم در کنار کسری بودجه شکننده و بالای آموزش و پرورش که از سال های 
قبل به شکل سال به سال به آموزش و پرورش تزریق کرد، باعث شد آموزش و پرورش باز 
درگیر مشکلات ریشه ای و زیرساختی شود که حل آنها نیاز به مدیریت کلان و بسیار حساب 
شده ای بود. فانی گرچه میراث دار این چالش ها بود اما تیم مدیریتی او نتوانست به طور 
روشن نسخته ای برای حل آنها ارائه کند. اتفاقی در که وزارت بهداشت رخ داد و تیم مدیریتی 
این وزارتخانه با برنامه هایی کلان مشکلاتی را در نظام بهداشت و درمان کشور حل کردند 
که مشکلات قدمت داری بود. در واقع علی اصغر فانی به دلیل چیدمان خاصی که در معاونت 
های خود داشت، هیچ وقت این شانس را پیدا نکرد که معاونان اش دست به کارهایی بزنند که 
مشکلات ریشه ای را حل کنند. حالا این چالش های حل نشده برای دانش آشتیانی مواجهه 

آسانی نیست و باید دید او برای حل این مشکلات چه نسخه ای دارد.
ضعف آموزش و پرورش در حوزه روابط عمومی

یکی از چالش های دیگر آموزش و پرورش در مقطع کنونی، ضعف در حوزه اطلاع 
رسانی است. این اطلاع رسانی باید در سه حوزه مخاطبان آموزش و پرورش، فرهنگیان 
و گزارش به افکار عمومی صورت گیرد اما در دوره کنونی موفق عمل نکرد. مصداق این 
عملکرد ضعیف را می توان در نداشتن پایگاه اجتماعی فانی در میان فرهنگیان دید. واقعیت 
این بود که فرهنگیان پالس های مثبتی از جانب فانی نگرفته اند و او در واقع پایگاه اجتماعی 
مناسبی در میان معلمان نداشت. این اتفاق در چالش هایی که آموزش و پرورش طی این 
سالها داشت دقیقا به چشم می آمد. در آخرین اتفاق آموزش و پرورش سعی داشت هدایت 
تحصیلی را مانند اکثر کشورهای جهان اجباری کند. به این معنا که با سنجش وضعیت 
تحصیلی دانش آموزان و دریافت های شخصی از دانش آموزان بتوانند رشته های مناسب 
را برای آنها با نظر خانواده ها انتخاب کنند؛ اما بالاگرفتن اعتراضات خانواده ها همراه شد با 
عدم همکاری فرهنگیان با آموزش و پرورش برای توجیه این طرح. در واقع فرهنگیان می 
توانستند پشتیوانه خوبی برای پشیبرد اهداف آموزش و پرورش بشوند اما این اتفاق رخ نداد 

و آموزش و پرورش هم مجبور به عقب نشینی شد.

تبعات عدم شفافیت مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان
علاوه بر این، صندوق ذخیره فرهنگیان، یکی از بد ترین دوران های خود را در 20 سال 
اخیر، تجربه می کند. هم اکنون مجلس به همراه نهاد های بازرسی در کشور به دنبال تحقیق و 
تفحص در صندوق ذخیره فرهنگیان هستند و همزمان خبر می رسد حجم تخلفات مالی رخ 
داده در این صندوق به حدود هشت هزار میلیارد تومان می رسد. این اتفاق در شرایطی است 
که بودجه سالانه وزارت آموزش و پرورش سالانه نزدیک به 26 هزار میلیارد تومان است و به 
عبارت دیگر، رقم این تخلف مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان حدودا یک سوم بودجه یک ساله 
آموزش و پرورش را شامل می  شود. صندوق ذخیره فرهنگیان از جمله مؤسسات اقتصادی است 
که با سرمایه حاصل از برداشت سهمی از حقوق ماهانه فرهنگیان عضو و بخشی نیز از طریق 
کمک دولت از اواخر سال 1373 با هدف و اندیشه ارتقای معیشتی و رفاه فرهنگیان و طرح 
افزایش قدرت مالی بازنشستگان این وزارتخانه مطرح شد و در نهایت در 7 خرداد 1374 با 
تصویب مجلس در اجرای تبصره »63« قانون برنامه دوم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
کشور ایجاد شد. براین اساس، فرهنگیان می توانند ماهانه حداکثر مبلغ پنج درصد حقوق و 
مزایای خود را به حساب این صندوق واریز کنند و دولت نیز موظف است همه ساله معادل 
مبلغ فوق را به همین منظور در بودجه سالانه منظور کرده و به صندوق مزبور واریز کند. 
اما در دولت های نهم و دهم تخلفات مالی در این صندوق رخ داد که حالا پس لرزه های 
این تخلفات به دولت یازدهم هم رسیده است. در رابطه با مدیریت فانی در ماجرای صندوق 
ذخیره فرهنگیان بحث های متعددی مطرح می شود که منطقی ترین آن این است که عدم 
گزارش تخلفات در این صندوق در دوره گذشته از همان ابتدا از سوی فانی اشتباه بود و حالا 
این حاشیه ها دامان او را نیز گرفت. این مسأله نیز یکی از چالش های مهم دانش آشتیانی در 

آموزش و پرورش است اگر از مجلس رای اعتماد بیگیرد.

پایداری ها قرارشان بر وحدت نیست، این را سال هاست که واگویه کرده اند آن گونه که با 
هر انتخاباتی که از راه می رسد با کمترین شک و شبهه می توان از بازی »تک روانه« حواریون 
آیت الله مصباح سخن گفت. چندان ماجرای عجیب و غیر منتظره ای نیست؛ پایداری دوباره 
خروج کرده است. یک گزاره محتمل که در هر انتخاباتی می توان انتظار آن را داشت. بهانه 
پشت بهانه دلیل پشت پشت دلیل. همه حرفشان به اصولگرایان این است: »با شما به پاستور 
نمی رسیم«. علامه دهر شده اند و یک به یک تئوری و تاکتیک ارائه می کنند می گویند 

بنای ورود به ساز و کار قدیمی را ندارند. 
برای خود معیار و مبنا اعلام کرده اند و از بررسی مصادیق شان هم گفته اند. همه این 
ها به ما می گوید از همین حالا می توانیم تحلیل هایمان را بر این مولفه سامان دهیم که 
آنها برای وحدت، وارد سازوکار ائتلاف نخواهند شد. یا از ابتدا نمی آیند یا اگر بیایند مثل 
همیشه خروج می کنند. بازی را هم خراب می کنند. این همه آن چیزی است که رخ 
خواهد داد. رصد تحرکات آنها در چند وقت اخیر می تواند راهی که برای انتخابات بگزیده 

اند را برای ما نمایان سازد.

خروج تئوریک از ائتلاف اصولگرایان
جرقه اول را صادق محصولی زد. او یک مصاحبه بسیار مهم داشت که ضمن آن استراتژی 
انتخاباتی نوپدیدهای اصولگرا را رونمایی کرد. حرف های تازه ای زد که چند معنا در بر داشت. 
اول گفت: ممکن است تصمیم جمعی اصولگرایان را نپذیرد سپس گفت: به مدل اصلح مقبول 

رسیده اند و بعد هم بدون رودربایستی گفت به گزینه جدید فکر می کنند. 
صادق محصولی می گوید: »اگر عده ای بدون هماهنگی با دیگران خود را محور قرار داده 
و ادعای دعوت از دیگران برای کار مشترک داشته باشند مسلما وحدتی شکل نمی گیرد یا 
عده ای دیگر اگر از قبل روی نامزدی به قطعیت رسیده باشند و بخواهند با مکانیزم دلخواه 
خودشان ولو تحت عنوان ائتلاف و وحدت، آن را به دیگران تحمیل کنند مطمئنا نتیجه لازم 
را نخواهند گرفت بنابراین هم فهرست احزاب یا افرادی که می خواهند کار مشترک کنند باید 
با مشورت هم و قبول همدیگر تنظیم شود و هم مکانیزم رسیدن به نامزد واحد و الی آخر. اگر 
احیاناً اسم کار، وحدت شود، اما خروجی آن، حاکمیت ارزش ها نباشد بلکه نوعی حاکمیت 
قدرت به هر قیمتی محسوب شود تا احزاب یا جریانی خاص به قدرت برسند و مردم آن را 

تعبیر به تبانی کنند، آن مدل را نمی پذیریم«
 او در ادامه یک اظهار قابل توجه هم داشت: »اصلحی را که یقین داریم رأی آور نیست او 
را معرفی نخواهیم کرد. اگر نتوانیم برای اصلح امکان رأی آوری فراهم کنیم کار لغوی می دانیم 
که وی را به عنوان نامزد معرفی کنیم.« او سر بسته از تغییر مدل سیاست ورزی شاگردان 
مصباح یزدی خبر می داد. آنها از اصلح نامقبول به اصلح مقبول رسیده بودند. آنچه او در ادامه 
گفت البته تعیین کننده ترین بخش ماجرا بود »در حال حاضر فرد اصلحی هست که از جهت 

ارزش های اصولگرایی و انقلابی نمره بالایی می آورد و امکان رأی آوری و اجماع روی او نیز وجود 
دارد؛  سراغ او خواهیم رفت و نتیجه هم خواهیم گرفت.« محصول اظهارات آقای محصولی 
می تواند این باشد که او اولین نفر از پایداری ها بوده که برای انتخابات 96 راه و رسم خروج از 

ائتلاف را تئوریزه کرده است.

رونمایی از مدل خروج
حالا یکی باید این وسط درهای خروج از ائتلاف را نشان می داد. حرف چندانی مطرح 
نشد. حتی کنگره شان را هم در سکوت خبری مطلق برگزار کردند. به اعضا توصیه به 
سکوت شد و تنها چند خبر رسمی به رسانه ها انتقال یافت. این سکوت اما دوام چندانی 
نیافت. یکی از نزدیکان آنها سخنان تازه ای داشت. او از مدل خروج از وحدت روایت کرد 
»اگر مبنا را بر این بگیریم که آقای روحانی رئیس جمهور مستقر و یک طرف معادله است، 
فکر می کنم طرف مقابل می تواند وحدت را در عین کثرت ایجاد کند و آن »نه به روحانی« 
است بنابراین هر نامزد اصولگرایی که می آید رقیب اصلی اش باید آقای روحانی باشد، یعنی 
آقای روحانی را نقد کند و موجب ریزش آرای آقای روحانی شود چون جامعه آمادگی و 

پذیرش دارد. 
نهایتا با وحدتی که در عین کثرت اتفاق می افتد، هر که به مرحله دوم رسید همه با او 
وحدت خواهند کرد حالا قدیمی باشد یا جدید.« حسین طلا که این حرف ها را زده است 
یک نکته دیگر را هم به همه یادآوری کرده است »بعید می دانم در مرحله اول کل جریان 
اصولگرایی روی یک کاندیدا تفاهم کنند.« پس درست در شرایطی که غلامعلی حدادعادل 
می گوید »فعالیت های اصولگرایان کم و بیش شروع شده است و ان شا الله این فعالیت ها روز 
به روز بیشتر می شود. ائتلاف اصولگرایانی که در انتخابات مجلس تشکیل شده بود متناسب 
با آن زمان بود و اصولگرایان در این دوره با سازوکار جدیدتری حضور پیدا می کند« و دقیقا 
در وضعیتی که محمد حسین صفار هرندی می گوید: »سال 92 بعضی احساس تکلیف 
کردند و وارد عرصه انتخابات شدند اما در انتخابات سال 96 باید اصولگرایان با یکدیگر وحدت 
پیدا کنند. گفتمان وحدت غالب شده و مطالبه خروج یک نفر از جبهه متحد اصولگرایی 

در انتخابات 96 وجود دارد.
 این ایده در حال تحقق است، این جبهه باعث می شود هر کسی برای اعلام نامزدی در 
انتخابات ریاست جمهوری در سال آینده اقدام نکند و همه با تبعیت از مرکزیت فرماندهی 
متحد اصولگرایی کشور فرمان بگیرد.« پایداری ها حرف دیگری میزنند، می خواهند در این 

جمع نباشند، می خواهند خودشان باشند.

تلاش برای حضور در تصمیم گیری
این بازی پایداری ها یک وجه دیگر هم دارد. آن ها ساز نیامدن را از وجهی دیگر هم 

کوک کرده اند. محور بحثشان تکراری اما بسیار مهم است. می خواهند هر طور شده یک 
سر تصمیم گیری اصولگرایان را در اختیار بگیرند. غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه 
روحانیت محور اختلافی که پایداری ها باز کرده اند را اینگونه شرح می دهد: »آنها به سه 
شخصیت روحانی یا شورای فقهای ثلاثه توجه دارند. در واقع 3 شخصیت روحانی را ملاک 
و مرجع عمل خود قرار دادند نه تشکل سیاسی را. تفسیرشان درباره اینکه جامعه روحانیت 
و جامعه مدرسین هم عرض سایر اصولگرایان هستند را قبول نداریم معتقدیم که نه جامعه 
روحانیت و نه جامعه مدرسین حزب نیستند. معنی دار بودن فعالیت سیاسی آنها در همگرا 

کردن مجموعه هاست.« 
مصباحی مقدم که از دیدار اخیر این تشکل با آیت الله موحدی کرمانی روایت کرده، 
اصل ماجرا را هم روشن می کند آنجا که در می گوید پایداری ها در این دیدار همچنان بر 
مرجعیت شورای فقهای ثلاثه تاکید داشته اند. اما گویا قرا رنیست کسی این خواسته آن ها 
را بپذیرد. پیش بینی ها را می توان از اظهاراتی برداشت کرد که در واکنش به این خواسته 
پایداری ها مطرح شده؛ آنجا که برای مثال کریمی اصفهانی، دبیرکل جامعه اصناف و بازار 
می گوید: »تعامل جامعه روحانیت و جامعه مدرسین با پایداری ها و ایثارگران منتفی است. 
بدون شک کسانی که تندروی می کنند و از اعتدال خارج هستند از موانع رسیدن به ائتلاف 

در هر جریانی محسوب می شوند.« 
کمال الدین سجادی، هم در اظهار نظری دیگر اعلام کرده که نظر جبهه پیروان و جامعه 
روحانیت این است، آن هایی که محوریت جامعه روحانیت را قبول دارند به مجمعی دعوت 
خواهند شد که در آنجا تقسیم کار صورت می گیرد. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و 
رهبری البته گفته است: »اگر جبهه پایداری هم این محوریت را بپذیرد، بسیار خوب است 

اما این مساله بستگی به نظر خودشان دارد.«

نقشه تازه پایداری ها
همه چیز آماده است؛ آنها از چند محور، خروجشان از ائتلاف اصولگرایان را تئوریزه 
کرده اند. نخست اینکه آنها از هم اکنون می گویند یک چهره جدید دارند که رای آور است 
و مقبول. می گویند احتمالا مدل ائتلاف را نخواهند پذیرفت و از همه مهمتر اینکه می 
گویند اگر بنایشان رورد به ائتلاف باشد باید مبنا همان شورای فقهای ثلالثه باشد. شرط 
هایی گذاشته اند که پاسخ آن از هم اکنون معلوم است. این نوپدیدهای راستگرا آنچنان 
بی تجربه نیستند در عرصه سیاست که ندانند این شروط موجب نپذیرفتنشان می شود. 
زرنگی کرده اند می خواهند هزینه حذفشان را به گردن تصمیم سازان راستگرا بی اندازند. 
آنها خروج کرده اند و رفتن شان را تئوریزه می کنند. باید سادگی و خوش اندیشی را کنار 
گذاشت و این واقعیت را همین حالا بپذیریم: »پایداری علیه ائتلاف راستگرایان شورش 

کرده است؛ همین!«

جبهه پایداری خروج از ائتلاف را تئوریزه می کند

شورش  پایداری ها علیه اصول گراها
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طنزقمـی

اخبـــار
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور عمرانی شهرداری قم خبرداد

تکمیل پروژه بهسازی 
معابر مناطق محروم شهر قم

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با 
اشاره به تکمیل پروژه بهسازی معابر مناطق محروم شهر قم، گفت: در قالب 
این پروژه یك میلیون و 200 هزار مترمربع از معابر و شوارع مناطق محروم 

شهر بهسازی شد.
عباس حلوائی زاده با اشاره به لزوم بهسازی و ساماندهی و بهسازی معابر 
و شوارع ناکارآمد شهری، اظهار کرد: با توجه به اینکه با گذر زمان مشکلات 
متعددی در معابر و شوارع شهر رخ داده و عبور و مرور در آنها مشکل می شود 
پروژه ای در این راستا برای بهسازی آنها تعریف شد. مدیرکل هماهنگی و 
نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با تاکید بر اختصاص اعتباراتی 
از محل سفر مقام معظم رهبری برای بهسازی و ساماندهی معابر و شوارع 
مناطق محروم، خاطرنشان کرد: در این راستا معابر و شوارع دارای مشکل در 
مناطق محروم شهر شناسایی و اقدامات لازم در خصوص بهسازی و ساماندهی 
آنها صورت گرفت. حلوایی زاده پیش بینی اعتباری بالغ بر 65 میلیارد ریال 
برای بهسازی و ساماندهی معابر نامناسب شهر در مناطق محروم را مورد توجه 
قرار داد و افزود: به جز این مبلغ که از محل اعتبارات سفر رهبری تامین شد 
شهرداری هم اعتباری ویژه برای این پروژه تخصیص داد. وی با تاکید بر اینکه 
در قالب پروژه بهسازی و ساماندهی معابر نامناسب شهر در مناطق محروم 
120 هزار تن آسفالت استفاده شد، گفت: در مجموع در قالب این پروژه بیش 
از یك میلیون 100 هزار مترمربع از معابر و شوراع شهر بهسازی شد. مدیرکل 
هماهنگی و نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با بیان اینکه این 
پروژه از اواخر سال گذشته آغاز شده بود افزود: پروژه بهسازی و ساماندهی 

معابر نامناسب شهر در مناطق یك، دو، سه، پنج، شش و هفت اجرا شد.

شهردار منطقه 6 قم اعلام کرد

پیشرفت 60 درصدی پروژه 
ساماندهی و بهسازی ورودی جعفریه

شهردار منطقه 6 قم از پیشرفت 60 درصدی پروژه ساماندهی و بهسازی 
ورودی جعفریه خبر داد.

سید محمد موسوی منش با اشاره به روند اجرایی پروژه بهسازی و 
ساماندهی محور جعفریه، گفت: با توجه به اهمیت و مشکلات موجود در این 
محور، ساماندهی آن در قالب سه پروژه تعریف شد. شهردار منطقه 6 قم با بیان 
اینکه یك بخش این پروژه مطالعات ساماندهی این محور است، گفت: با انجام 

این مطالعات سعی داریم تا مشکلاتی که در این بخش وجود دارد رفع شود.
موسوی منش با تاکید بر اینکه بخش دوم پروژه بهسازی ورودی جعفریه 
است، خاطرنشان کرد: این پروژه نیز به طول 2 هزار و 70 متر اجرایی شده و 
بخش سوم آن احداث تقاطع غیرهمسطح بلوار حضرت معصومه )س( و امام 
علی )ع( است که هر سه به صورت تلفیقی کار می شود و امید داریم با اجرای 
آنها شرایط خوبی در این محور تامین شود. وی پیشرفت 60 درصد پروژه 
ساماندهی و بهسازی محور جعفریه را مورد توجه قرار داد و افزود: خط انتقال 
گاز معارض پروژه بود که با تلاش شبانه روزی رفع شد. شهردار منطقه 6 قم 
افزود: همچنین لوله 1400 انتقال آب شرب و فیبر نوری و برق معارض بوده 

که رفع شدند و یك خط پروژه تکمیل شده و در انتظار آسفالت است.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد

اخذ استاندارد تمام جایگاه های 
سی ان جی شهرداری قم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم گفت: تمام جایگاه های CNG شهرداری قم استانداردسازی شده است.

علیرضا مظفری با اشاره به وجود 10 جایگاه سی ان جی در اختیار 
شهرداری در سطح شهر، اظهار کرد: با توجه به اهمیت تامین ایمنی و امنیت 
عمومی شهروندان اقدامات لازم در خصوص ایمن سازی این جایگاه ها انجام 
شده است. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل 
شهرداری قم رصد مداوم این جایگاه ها و تامین تمام شاخص های ایمنی را 
مورد توجه قرار داد و افزود: تمام اقدامات لازم در خصوص رعایت استانداردهای 

لازم انجام شده و تمام جایگاه های سی ان جی شهرداری استاندارد هستند.
مظفری با تاکید بر اهتمام این مجموعه برای کنترل تجهیزات جایگاه های 
سی ان جی، خاطرنشان کرد: شهرداری قم از جایگاه های خصوصی اهتمام 
بیشتری به تامین ایمنی شهروندان داشته و رصد مداوم امکانات را در دستور 
کار دارد. وی تامین خدمات کیفی در جایگاه های سی ان جی شهرداری را 
یادآور شد و گفت: با توجه به حضور کارشناسان در این جایگاه ها در صورت 
بروز کمترین مشکل به سرعت اقدامات لازم صورت می گیرد. مظفری با تاکید 
بر اهمیت رضایتمندی شهروندان از خدمات و اقدامات شهرداری قم، گفت: 
تمام تجهیزاتی که در این جایگاه ها فراهم شده برای رفاه شهروندان و آسایش 

آنها است و تاکید داریم که رضایتمندی همشهریان باید جلب شود.

مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم اعلام کرد

تمدید مهلت شرکت در مسابقه عکس 
شهروند عاشورایی تا دهم آبان ماه

مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم گفت: فراخوان مسابقه 
عکس شهروند عاشورایی که با مشارکت بسیج دانشجویی دانشگاه علمی 
کاربردی فرهنگ و هنر و شهرداری قم برگزار گردیده تا 10 آبان تمدید شد.

حمیدرضا عابدی خرسند با اشاره به اهداف برگزاری مسابقه عکس شهروند 
عاشورایی، اظهار کرد: این مسابقه در راستای ثبت فرهنگ ها، آداب و رسوم 
مختلف در برگزاری مراسمات عزاداری، همچنین فعالیت های شهروندان برای 
آماده سازی شهر متناسب با ایام و خدمات رسانی ویژه شهرداری به عزاداران 
حسینی با اعلام فراخوان مردمی برگزار شده است. مدیرکل روابط عمومی و 
بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه در شهرهای مختلف کشور فرهنگ 
ها و آداب و رسوم مختلفی در مراسمات عزاداری محرم و صفر وجود دارد، 
خاطرنشان کرد: ثبت این فرهنگ ها، آداب و رسوم می تواند بستری را برای 

ماندگاری و جلوگیری از کمرنگ شدن آنها در بین شهروندان فراهم کند.
عابدی با بیان اینکه فرهنگ شهروندی در مراسم های آیینی، سیاه پوشی 
مساجد و محلات در ایام محرم و صفر و خدمات رسانی شهرداری به عزاداران 
حسینی جزو محورهای برگزاری این مسابقه است، افزود: مسابقه عکس 
شهروند عاشورایی با مشارکت شهرداری و بسیج دانشجویی دانشگاه علمی و 

کاربردی فرهنگ و هنر قم برگزار شده است.

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: حق آبه موضوع 
مهمی است که باید بخش کشاورزی قم به آن دست پیدا 

کند.
محسن بهشتی روز یکشنبه در جلسه حفاظت از منابع 
آب در سالن امام جواد )ع( استانداری قم اظهار داشت: 15 
میلیون متر مکعب آب برای شهرستان گلپایگان رها سازی 
شده، این درحالی است که حق آبه کشاورزان قمی رهاسازی 
نمی شود. وی افزود: باغ های کشاورزی نیاز به آب دارد که 
باید با ارائه راهکاری در این حوزه مشکلات پیگیری شود 
تا کشاورزان به این حق آبه ها دسترسی پیدا کنند. وی با 
اشاره به حق آبه زیست محیطی گفت: برای جلوگیری از 
ریزگردهای استان قم حق آبه زیست محیطی در نظر گرفته 
شده است که باید این امر تحقق پیدا کند. بهشتی ادامه داد: 
باید جلسه های شورای حفاظت از منابع آب با ارائه نظرهای 
کارشناسی به صورت مستمر برگزار شود تا پیگیری ها در 

سطح کشوری صورت بگیرد.

وزارت نیرو کشاورزی قم را فراموش کرده است
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان نیز دراین 
جلسه بیان اینکه وزارت نیرو کشاورزی قم را فراموش کرده 
است، گفت: برخی می گویند که قم نیازی به کشاورزی ندارد.

سید حسن رضوی بر لزوم توجه جدی به جداسازی 
آب سرشاخه ها از فضای سبز تأکید کرد و ادامه داد: این 
مطلب باید به شکل جدی از سوی شهرداری دنبال شود. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم همچنین به مسئله 
فاضلاب پردیسان و دغدغه مردم این منطقه پیرامون این 
موضوع اشاره کرد و گفت: فاضلاب این منطقه در خیابان  

رها شده و مردم حتی حاضرند برای بحث فاضلاب هزینه 
کنند. وی ضمن تأکید بر نقشی که می تواند سد 15 خرداد 
بر احیای بخشی از حقابه های کشاورزی داشته باشد، افزود: 
ما این مسئله را فراموش کرده ایم زیرا سد 15 خرداد را برای 
تأمین آب بخش کشاورزی خارج شده و بیشتر به آب این 

سد نگاه اقتصادی وجود دارد.

190 میلیون مترمکعب آب ورودی به قم هدر رفت
 مدیرعامل آب منطقه ای استان قم نیز در این جلسه 
گفت: از ابتدای بهره برداری از طرح سرشاخه های دز تاکنون 
190 میلیون مترمکعب از آب ورودی به استان قم از دسترس 
خارج شده است. احمد حاج حسینی مسگر به ارائه آماری از 
ورودی آب به قم طی 6 سال اخیر که قسمتی از آن مربوط 
به سرشاخه های دز است پرداخت و بیان کرد: طی 6 سال 
اخیر 694 میلیون مترمکعب آب ورودی به قم بوده است 
که 358 میلیون مترمکعب آب در بخش شرب مصرف شده 
است. وی با بیان اینکه بخشی از این آب هم که معادل 50 
میلیون متر مکعب است در سد گلپایگان و کوچری ذخیره 
شد، ادامه داد: 31 میلیون مترمکعب هم در سد 15 خرداد 
ذخیره شد و به دلیل عدم مدیریت مناسب 190 میلیون 
متر مکعب از این مقدار هم از دسترس خارج شده است. 
مدیرعامل آب منطقه ای استان قم در ادامه به ساماندهی پس 
آب و توزیع آن برای مصارف مختلف استان اشاره و ابراز 
کرد: ظرفیت پساب استان قم 21 میلیون مترمکعب است 
که در حال حاضر 8 و نیم میلیون متر مکعب آن برای منابع 
طبیعی، صنایع و شهرداری تخصیص داده شده و 12 و 7 
دهم میلیون متر مکعب آن هم برای مباحث زیست محیطی 

بوده است. وی ادامه داد: طبق چشم انداز در نظر گرفته 
رقم 100 تا 110 میلیون مترمکعب برای بهره برداری از 
پساب های شهر قم در نظر گرفته شده است. وی همچنین به 
ساماندهی چاه هایی که در اختیار نهادها و ارگان های استان 
است اشاره کرد و گفت: این تعداد 350 حلقه چاه آب است 
که طبق برنامه باید برای این چاه ها کنتور نصب شود. حاج 
حسینی مسگر همچنین به ساماندهی چاه های فاقد پردانه 
اشاره و ادامه داد: 500 حلقه چاه آب وجود دارد که به برخی 
از آن ها نزدیک به 20 سال است که مراجعه ای صورت نگرفته 
و این عدم نظارت همچنین بی توجهی به میزان برداشت آب 

منجر به بروز تخلف شده است.

 چاههای قدیمی آب ساماندهی شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم نیز در این 
جلسه با بیان این که جایگاه حق آبه کشاورزان بالاتر از زیست 
محیطی است گفت: بحث این حق آبه اگر قانون است حق 
آبه کشاورزی جایگاه بالاتری از لحاظ قانونی و حق مردم دارد. 
محمدرضا طلایی افزود: باید بحث کشاورزی به خاطر نوع 
زندگی مردم و مشکلات خشکسالی زمین های کشاورزی 
بیشتر از منابع طبیعی و زیستی مورد پیگیری قرار گیرد. وی 
با اشاره به چاه های کشاورزی که کاربری آنها تغییر پیدا کرده 
است گفت: این چاه ها باید شناسایی و تعطیل شود، قرار 
نیست افرادی با فروش این چاه ها به پول دست پیدا کنند. 
وی ادامه داد: هم چنین چاه های قدیمی برای گرفتن پروانه 
دچار مشکل هستند که باید وضعیت آنها با همکاری نهادهای 

مربوطه استان ساماندهی شود.

فضای سبز شهر قم نیاز به 
هزار و 800 لیتر بر ثانیه آب دارد

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم نیز 
در این جلسه با اشاره به این که فضای سبز شهر قم نیاز 
به یک هزار و 800 لیتر بر ثانیه آب دارد گفت: در حال 
حاضر 800 لیتر بر ثانیه کمبود آب داریم. سید امیر سامع 
افزود: هم چنین 200 لیتر آب در ثانیه آب شرب را از غیر 
شرب جداسازی کرده ایم و چاه های آب شرب مشخص 
شده و بابت جداسازی آب و انشعاب ها هزینه صورت گرفته 
است. وی با بیان این که قیمت هزینه پساب شهری بالاست 
گفت: 40 درصد از پساب شهری به عنوان خدماتی و هزینه 
حساب می شود و 60 درصد از پساب ها تزریق به سفره 
های زیرزمینی می شود. وی افزود: اگر شهرداری بتواند جزء 
60 درصد محسوب شود و از این پساب ها استفاده کند این 
پساب ها از طریق فضای سبز وارد سفره های زیرزمینی می 
شود در غیر این صورت با هزینه بالای پساب ها، این اقدام 

برای شهرداری اقتصادی نیست.

معاون امور عمرانی استانداری قم:

حق آبه های کشاورزان قمی باید تامین شود
برو خوش 

اومدی جونم

مدیرکل اطلاعات استان قم گفت: پای بندی و التزام به 
آثار و ارزش های عاشورایی دفاع مقدس، موجب صیانت از 

امنیت و قوام و دوام آن در جامعه است.
موسوی در دیدار مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس استان قم که در محل اداره کل اطلاعات استان 
صورت گرفت، با عرض تسلیت ایام محرم الحرام و عزاداری 
سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع(، ابراز 
کرد: عاشورا حقیقتی است که پیام آن با خطبه های عمیق 
و رسای عقیله بنی هاشم )ع( حضرت زینب کبری )س( 
انتقال داده شد و اگر این رسالت زینبی )س( نبود، آثار نهضت 

حسینی )ع( توسط بنی امیه محو می شد. وی با اشاره به 
تاثیر بصیرت در برون رفت از مشکلات گفت: هر چقدر 
بصیرت عمیق تر و تاثیر آن در عمل، قویتر باشد، امکان حل 

مسائل و مشکلات جامعه فراهم تر خواهد بود. 
مدیرکل اطلاعات استان قم رهنمودهای رهبر معظم 
انقلاب در مقاطع مختلف را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: 
تدابیر و اندیشه های ایشان، موضوعی است که باید با بصیرت 
کامل به آن اندیشید و عمل کرد و چه بسا جامعه در آینده 

بیشتر به عمق و کنه تدابیر معظم له پی ببرد. 
وی در ادامه با اشاره به لزوم ترویج فرهنگ دفاع مقدس 

در جامعه گفت: التزام کارکنان مجموعه های امنیتی همچون 
اداره کل اطلاعات و نیز آحاد مردم به فرهنگ عاشورایی دفاع 
مقدس، تضمین کننده امنیت پایدار در جامعه و موجب قوام 

و دوام و صیانت از آن است. 
رئیس هیئت امنای حرم شهید گمنام اداره کل اطلاعات 
استان قم همچنین به تاثیرپذیری مجموعه از مزار شهید 
اشاره کرد و گفت: حضور مزار مطهر شهید گمنام و ادای 
احترام هر روزه کارکنان، باعث وزانت این مجموعه امنیتی 
مردم گرا و اخلاق محور و ارتباط بیشتر با شهدا و فرهنگ 

ایثار و شهادت شده است.

مدیرکل اطلاعات استان قم:

التزام به ارزش های دفاع مقدس صیانت از امنیت جامعه است

نامحــرمانه

خبـــر

کاریــکاتور

تکذیب عودت نامه نامه معرفی وزرای پیشنهادی
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی با تکذیب عودت نامه رئیس جمهوری گفت: نامه رییس 
جمهوری در مورد وزرای پیشنهادی را به دولت عودت ندادیم و این نامه هم اکنون نزد من است. غلامرضا 
کاتب افزود: بنا شده است که نامه معرفی سه وزیر پیشنهادی دولت که با امضای رییس جمهوری به 
مجلس ارسال شده، روز سه شنبه اعلام وصول شود. وی افزود: احتمالا جلسه رای اعتماد به این سه وزیر 
هفته آینده انجام می شود. سید رضا صالحی امیری، مسعود سلطانی فر و فخرالدین احمدی دانش آشتیانی 
در نامه ای با امضای رییس جمهوری به ترتیب به عنوان وزیران پیشنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی، ورزش 
و جوانان و آموزش و پرورش به مجلس شورای اسلامی معرفی شدند. در این راستا علی اکبر رنجبرزاده 
یکی از اعضای هیات رییسه مجلس اعلام کرد که نامه معرفی وزیران پیشنهادی دولت که صبح امروز 

یکشنبه به مجلس ارسال شده به دلیل فقدان پیوست سوابق و برنامه ها، عودت داده شده است.

 بیشتر بازیگران پیوسته به جم تی وی، پشیمانند 
 رئیس سازمان سینمایی گفت: بیشتر بازیگرانی که در شبکه جم تی وی حضور یافتند پشیمانند 
و جمهوری اسلامی ایران هم بر اساس رافت اسلامی با این ها برخورد خواهد کرد. ایوبی افزود: پس از 
انتشار نامه برخی آرام آرام پشیمان شدند و از مدتی پیش چند نفر با بخش های مختلف از جمله سازمان 
سینمایی تماس گرفتند و بخش های حراست ما هم برخورد خوبی با آنها داشتند و راه را بر آنها نبستیم 
و هماهنگی هایی صورت گرفت که اگر اینها بخواهند برگردند چه کنیم؟ وی گفت: تا امروز حدود 12 
نفر برگشته اند و اینها با بخش های مختلف گفتگو می کنند و خیلی از آنها ابراز ندامت کرده اند و ما هم 
بر صندلی پدری نشسته ایم و نمی خواهیم راه را بر فرزندان خود حتی اگر خاطی باشند، ببندیم. ایوبی 
در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه چه مجازاتی برای این افراد پیش بینی شده است؟ افزود: قرار نیست 
برای کسانی که این خطا را مرتکب شده اند، فرش قرمز پهن کنیم اما نوع برخورد فراتر از تصمیم سازمان 
سینمایی است و در تعامل با دیگر دستگاه ها تصمیم لازم گرفته خواهد شد و اینها نباید انتظار داشته 

باشند که بلافاصله وارد کار شوند و یا به تلویزیون برگردند.

به تایلند و مالزی سفر نکنید !
 اداره های میراث فرهنگی استان ها در نامه ای به انجمن های مسافرتی اعلام کردند در برگزاری تورهای 
گردشگری تایلند، مالزی و سنگاپور به دلیل شیوع ویروس زیکا هشدارهای لازم را به مسافران بدهند. به 
گزارش مهر، شیوع ویروس زیکا در برخی از کشورها موجب شده است تا مسافران آنها دچار مشکلاتی 
شوند یکی از این مشکلات، عدم دریافت ویزا برای سفر به کشورهای دیگر است. سخنگوی وزارت 
بهداشت تایلند روز سه شنبه 13 سپتامبر )23 شهریور( اعلام کرد: ما از ماه ژانویه حدود 200 مورد تأیید 
شده عفونت زیکا داشته ایم و در طول سه هفته گذشته در هر هفته به طور میانگین 20 مورد جدید ثبت 
شده است. سنگاپور کشور دیگری است که چند روز پیش از ابتلای 41 نفر دیگر به این ویروس خبر داد. 
همزمان با تایید 41 سنگاپوری به زیکا، دولت مالزی نیز تدابیر بهداشتی را در مرز دو کشور هنگام ورود و 

خروج اتباع سنگاپور و مالزی افزایش داد.

کدام استان بیشترین سپرده را جذب کرد؟
 آمار بانک مرکزی در مورد سپرده های بانکی و تسهیلات دهی بانکها نیز برای خود حکایت جالبی دارد. 
این آمار نشانگر این است که مانده کل سپرده ها بالغ بر 11187.6 هزار میلیارد ریال تا پایان تیرماه سال 
جاری بوده است که نسبت به دوره مشابه سال قبل، 25.2 درصد و نسبت به پایان سال قبل، معادل 5.4 
درصد یعنی 568.5 هزار میلیارد ریال افزایش را نشان می دهد. در این میان بیشترین مبلغ سپرده ها مربوط 
به استان تهران با 6564.5 هزار میلیارد ریال و کمترین مبلغ مربوط به استان کهکلویه و بویر احمد با 25.4 
هزار میلیارد ریال است. این در شرایطی است که مانده کل تسهیلات بالغ بر 8354.1 هزار میلیارد ریال 
است که نسبت به دوره مشابه سال قبل، 19.7 درصد یا 1373.9 هزار میلیارد ریال، افزایش داشته است.

حقوق اعضای صندوق توسعه ملی مشخص شد
عضو ناظر صندوق توسعه ملی در مجلس تأکید کرد: حداکثر حقوق در نظر گرفته شده برای اعضا 
با تمام مزایا و پاداش 16 میلیون تومان در ماه است. محمد حسینی در پاسخ به این سوال که بر اساس 
شورای حقوق و دستمزد مسئولان دولتی حداکثر تا سقف 10 میلیون تومان دریافت می کنند، چرا برای 
اعضای هیأت عامل صندوق تا 16 میلیون تومان پیش بینی شده است، گفت: با توجه به هم ترازی رئیس 
صندوق با بانک مرکزی این موضوع بر اساس همین مبانی بوده، اما در بانک مرکزی 11 میلیون تومان 
حداکثر پرداختی است و صندوق مانند شرکت های عمومی غیردولتی پیش بینی شده بود. وی افزود: اگر 

حقوق با تمام مزایا و پاداش اعضاء همین قدر بماند، باید خدا را شکر کنیم.

۱۶۰ هزار ویزای اربعین صادر شد
سخنگوی ستاد مرکزی اربعین حسینی درباره صدور روادید برای زائران اربعین حسینی متذکر شد: 
16 مرکز صدور ویزای اربعین حسینی از چندی قبل کار دریافت مدارک و صدور روادید را آغاز کرده اند 
و تاکنون بیش از 160 هزار ویزا برای متقاضیان سفر به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی صادر شده 
است. حمید رضا گودرزی تصریح کرد: داشتن روادید، گذرنامه و بیمه برای زائران اربعین حسینی الزامی 
است و تمامی متقاضیان سفر به عتبات عالیات باید به اطلاعیه های ستاد مرکزی اربعین حسینی توجه 
کنند. وی ادامه داد: هموطنانی هم که قصد سفر به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی را دارند، بهتر 

است تا در سامانه سماح ثبت نام کنند و بعد از طی مراحل قانونی روادید سفر اربعین را دریافت کنند.

پرداخت ارز در خودپردازها
مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی با تأیید آغاز پرداخت ارزی خودپردازها گفته 
است: ظاهرا برخی از بانکها بخشی از عملیات صرافی خود را از طریق دستگاه های خودپرداز انجام می 
دهند و افزوده شدن این آیکون به دستگاه های ATM بر این مبنا است. ناصر حکیمی افزود:  البته بخش 
فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک مرکزی در این زمینه تصمیم گیرنده نیست و تصمیم گیر در این زمینه 
بخش ارزی بانک مرکزی است که باید عملیات مذکور با مقررات خرید و فروش ارز مطابقت داشته باشد 
و بخش نظارت بانک مرکزی در خصوص تطبیق این اقدام با عملیات ناظر بر صرافی ها و عملیات مجاز 

بانکها اعلام نظر کند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انجام 150 هزار عملیات پلیسی طی شش ماه در قم
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به 260 هزار تماس مردمی با سامانه 110 در نیمه اول سال جاری، 

گفت: از این تعداد 150 هزار تماس عملیاتی شده است.
سردار کاظم مجتبایی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، در حاشیه بازدید از یگان فوریت 
های پلیسی 110 قم، با بیان اینکه یگان فوریت های پلیسی 110 یکی از مهمترین ارکان پلیس قم 
محسوب می شود، اظهارداشت: این یگان برای رسیدگی سریع و به موقع به نیازهای پلیسی مردم پیش 
بینی و راه اندازی شده است. وی افزود: خوشبختانه در دو سال گذشته شاهد فعالیت های بسیار خوبی 
از این یگان بودیم به گونه ای که سرعت عمل، دقت عمل و همچنین رضایتمندی مردم که از فعالیت 
هایی فوریت های پلیس 110 در ارزیابی های بدست آمده همه رضایت بخش بوده است. فرمانده انتظامی 
استان قم با اشاره به بازدید و بررسی مشکلات یگان فوریت های پلیسی 110 قم، ابراز امیدواری کرد: روز 
به روز برای خدمت به مردم آماده تر و در یک طراز بسیار مناسبی برای رسیدگی فوری به نیازهای پلیسی 
مردم قرار بگیرد. وی گفت: در هر سازمانی بعضی از بخش ها از اهمیت بیشتری برخوردارند و این یک امر 
طبیعی است و فوریت های پلیسی 110 یکی از ارکان مهم پلیس قم محسوب می شود. سردار مجتبایی 
افزود: در شش ماهه گذشته از 260 هزار تماس حدود 150 هزار تماس مردمی عملیاتی شده حدود 60 
درصد یعنی چیزی حدود روزانه بیش از 880 عملیات پلیسی توسط این یگان انجام شده که در سطح 
کشور نسبت به سطح و میزان یا وسعت و جغرافیای استان قم یک سطح بسیار بالا و آمار قابل قبول است 
و مابقی تماس ها درخواست، راهنمایی و یا پرسش های مردمی بوده است. وی گفت: پلیس قم در ارزیابی 
های ناجا در سطح کشور از لحاظ رضایت مندی در رتبه های نخست کشور قرار دارد. فرمانده انتظامی 
استان قم ابراز امیدواری کرد: هر روزی که بر عمر پلیس 110 افزوده می شود کارآمدی و قابلیت هایش 
نیز اضافه شود تا بتواند همواره در صدر فعالیت هایی که پلیس برای خودش تعریف کرده که همانا خدمت 
به مردم است قرار بگیرد. وی تاکید کرد: با توجه به کارآمدی و اثرگذاری فعالیت های پلیسی 110 در 
کسب رضایتمندی و تامین امنیت مردم حتماً بایستی هم در کمیت و هم در کیفیت شاهد توسعه این 
بخش باشند. سردار مجتبایی افزود: تلاش ما بر این است که هم تعداد خودروها از نظر تجهیزات، امکانات 
و ابزار در دستور کار داشته باشیم و هم از نظر توانمندی های انسانی و آموزشی به آنها توجه بیشتری 
شود که ما این قابلیت ها را در سطح استان شاهد گسترش آن باشیم و مطمئن هستیم هر چه به بخش 
عملیاتی 110 بپردازیم رضایتمندی مردم بیشتر شده و نتیجه این می شود که امنیت بهتری را در سطح 

استان خواهیم داشت.

عباس فرساد

شاهکار جدید شهرداری ها! 

وزارت کشور: تعداد کارمندان و کارگران شهرداری های ایران 
5 برابر نیاز و حدمجاز هستند.

فیروزه مظفری

حیات بشری هیچ گاه از گزند آسیب دشمن در امان نبوده است از این رو شناخت تهدیدات و حفظ هوشیاری و آمادگی 
کامل در برابر آن، ضرورت عقلی انکارناپذیر و منبعث از اصول مورد تاکید در آموزه های دینی و قرآنی است. رصد پیوسته 
توطئه های دشمن و بیداری و آماده باش دائمی در مقابل خطرات تهدید کننده حیات جامعه، مبحث مهمی است که 
اهتمام به آن حتی در هنگام صلح و آرامش نیز توصیه شده است. تجربه تاریخی نشان می دهد که کم توجهی، غفلت، 
سستی و سهل انگاری در قبال آفت ها و آسیب های تهدید زا، می تواند لطمات جبران ناپذیری را در پی داشته و به قیمت 
تاراج دستاوردهای مادی و معنوی یك کشور و ملت تمام شود. پذیرش این واقعیت مهم که زندگی بشر همواره با تهدید 
و خطر مواجه است، پدافند غیر عامل را به یك اصل مهم، حیاتی و بسیار تعیین کننده تبدیل کرده است. در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران توسعه همه جانبه تدابیر دفاعی به منظور نیل به اهداف متعالی نظام و افزایش ضریب پایداری ملی، 
استراتژی مهمی است که در قالب پدافند غیر عامل پیگیری می شود. همزمان با گسترش روزافزون تهدیدات و تغییر 
شکل و ماهیت خطرات دشمن، بحث پدافند غیر عامل هم در کشور ما جدی تر شده و در سال های اخیر اقدامات و برنامه 
های اثر بخش بسیار خوبی در جهت صیانت از سرمایه های انسانی و مادی ایران اسلامی و ارتقای امنیت همه جانبه کشور 

در عرصه های هشت گانه پدافند غیر عامل طراحی و عملیاتی شده است.
نام گذاری ایامی به عنوان هفته پدافند غیر عامل، فرصت مناسبی برای فرهنگ سازی و تلاش برای عمومی ساختن 
مبحث مهم و کلیدی پدافند غیر عامل است که امیدوارم با همکاری نهادهای فرهنگی، تبلیغی و رسانه ها زمینه تحقق این 
مهم در کشور فراهم شود. ضمن تبریك 8 آبان سالروز فرمان مقام معظم رهبری)مدظله العالی( مبنی بر تأسیس سازمان 
پدافند غیر عامل و گرامیداشت هفته پدافند غیر عامل، برای همه تلاش گران این عرصه آرزوی توفیق و سربلندی دارم.

پیام استاندار قم 
به مناسبت هفته پدافند غیر عامل

سید مهدی صادقی - استاندار قم


